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نگاه نخست

 اصل انصاف 
در سیاستگذاری

در ســیرالملوک ها، گرد آمدن خلق موجب حکمرانی 
اســت و اگر خلق رنجه گردند به آن ماند که حکومت 
سر پادشاهی ندارد. سر زدن به مردم و جویای احوال 
آنها بودن از یکسو حکومت را بر روال امور آگاه سازد 
و کارگزاران را هوشــیار اما از ســوی دیگر می تواند 

موجبات بر هم زدن ترتیبات را فراهم سازد.
دادخواهی گروهی چون زیاد شود می تواند جو یأس بر 
کشور و ملت بپاشاند و به ویژه اگر هر صنف و طبقه ای 
فریاد بالاتری از منظرگاه منفعتی خود بزنند و بر طریق 
شانس به هسته سخت قدرت نزدیک شوند سخن آنها 
شنواتر خواهد بود. کشــور دارای قانون اساسی، سند 
چشم انداز، سیاســت های کلان، برنامه های توسعه و 
برنامه بودجه است که پیش بینی کرده است امور با چه 
سلسله مراتب و چه ترتیباتی اجرا شود. سیاستمداران 
و نهادهای ملی امور حاکمیتی را ســامان می دهند و 
کارگزاران محلی ســازوکارهای اجرای سیاست ها را 
دنبال می کنند. هر گونه بر هم زدن این قاعده موجب 
بی نظمی و آشــوب و ترویج دهنده سیاست سهمیه ای 
و حاکم کردن عدم قطعیت بر سیاســتگذاری عمومی 
کشور می شود. در دوره میانه نظام الملک با هجوم مردم 
جهت گرفتن اراده حاکمیت برای تمنیات شخصی آنها 
رو به رو بود و بر اساس سنت حکومت اندیشی ایرانی 
قاعده حکمرانی این مساله را اینگونه مطرح می کند: 
»همیشه خلقی بسیار از متظلمان بر درگاه مقیم باشند؛ 
و هر چنــد قصه را جواب می یابنــد، نمی روند. و هر 
غریبی یا رسولی که بدین درگاه می رسد و این فریاد و 
آشوب می بیند، چنان می پندارد که بر این درگاه ظلمی 
عظیم می رود بر خلق. این در بر ایشــان در باید بست 
تا همه حاجت های شــهری و ناحیتی که رعایای آن 
حاضر باشند جمله کنند و بر جایی نویسند. و پنج تن 
بیایند به درگاه و این سخن بگویند و حال بازنمایند و 
جواب بازشنوند و مثال بستانند که در حال بازگردند و 
تا این مشغله و آشوب بیهوده و فریاد بی اصل نباشد.«

در عصر جدید رعیت شهروند شده اند و تکنولوژی های 
جدید برای شنیدن سخن مردم فراهم شده است. اصل 
ســخن و مبنای قاعده حکومت اندیشی نظام الملک 
پابرجا است که گرفتار شدن کشور به نقدهای مداوم 
که اغلب از منافع طبقــات و اصناف بر می خیزد اگر 
سازوکار و نظامی نداشته باشد می تواند بازنمایی منفی 
از کشورداری باشد و ترتیبات حکمرانی را به هم ریزد 
و موجب آشــوب و فتنه شود. ســازوکارها بر اساس 
تکنولوژی های ســاده و دم دستی دوره میانه طراحی 
شده است؛ اما اصل قاعده پابرجاست و با فنون علمی 
جدیــد می توان آن را تکمیل کرد. چرخه عدالت اصل 
اساســی حکمرانی است و اگر شهروندان به نهادهای 
سیاسی مراجعه می کنند بخشی به علت نقص طراحی 
و اجرای نهادهای دادگســتر است. در سیاست نامه ها 
خزانــه آباد، قوه نظامی آمــاده، تولیدگران باانگیزه به 
نظام داد )عدل( برمی گردد. حکومت قانون، تکمیل و 
علمی شدن حقوق خصوصی و به ویژه حقوق عمومی 
بر اساس تجربیات، تسهیل دادستانی و به روز بودن و 
سرعت دادگستری به ویژه الکترونیکی و مجازی شدن 
آن می تواند امریت نظام سیاسی و آرامش شهروندان 
را شــکل دهد و آنها را سرگشته نهادها و بی جاشونده 
سیاسی نسازد. سازوکار تظلم خواهی جدید نظام احزاب 
و ســازوکارهای نظام انتخابات اســت. این دو باعث 
چرخش نخبگان می شــوند و پس از چندی مطالبات 
شــهروندان در ورودی سیستم سیاســتگذاری قرار 
می گیرد. بسته بودن دایره نخبگان و رانتی بودن آنها، 
میان مطالبات شهروندان و طراحی سیاست ها گسست 
ایجاد می کند و پس از چندی اصناف و طبقات مختلف 
به شکل اعتراض و آشوب های خشونت آمیز سعی در 
عبور از دروازه بانی سیستم می کنند. قواعد دموکراتیک 
و نظــام نمایندگی کــه بتواند منافع ملی کشــور را 
تشخیص دهد زبان گویای شهروندان است. احزاب و 
اصناف قدرتمند و استخوان دار سخنگوی موکلان خود 
هستند و می توانند با حکومت به شیوه مدنی داد و ستد 
کنند و حق خویش بســتانند. تکنولوژی های قدرت از 
عهــد میانه به دوره صنعتی و از عهد صنعتی به عصر 
اطلاعات تغییر شکل داده اند و به راحتی می توان آنها 
را بــه گونه ای اختیار کرد که خیر و صلاح مملکت در 

آن رعایت شود.
*مدیر گروه حکمرانی اندیشــکده دانشگاه فردوسی 
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روح الله اسلامی* هوای ۷ کلانشهر ایران در وضعیت هشدار

آلودگی هوا در پستوی سیاست!
ســازمان هواشناسی روز گذشــته نسبت به 
آلودگی هوای هفت کلانشــهر طی روزهای 
آینده هشــدار داد و افزایش غلظت آلاینده ها 
در شــهرهای تهران، کرج و اصفهان بیشــتر 
خواهد بود. سازمان هواشناسی با صدور هشدار 
نارنجی رنگ با اشاره به تشــدید پایداری هوا 
آورده است: انباشت و افزایش غلظت آلاینده ها 
همراه با کاهــش کیفیت هوا پنجشــنبه )۴ 
آذرماه( برای شهرهای اصفهان، کرج و تهران 
پیش بینی می شود. هشدار زرد رنگ به معنای 
این است که پدیده ای جوی رخ خواهد داد که 

ممکن است در سفرها و انجام کارهای روزمره 
اختلالاتــی را ایجاد کند. این هشــدار برای 
آگاهی مردم صادر می شــود تا بتوانند آمادگی 
لازم را برای مواجهه با پدیده ای جوی داشــته 
باشند که از حالت معمول کمی شدت بیشتری 
دارد. از ســوی دیگر مســئولان نیز در جریان 
این هشــدارها قرار می گیرند تا اگر لازم باشد 
تمهیداتی را بیندیشــند. این در حالی است که 
وضعیت هوای تهران روز گذشــته هم در ۱۶ 
ایســتگاه قرمز اعلام شد. سازمان هواشناسی 
در این شرایط جوی توصیه کرد امتناع از رفت 

و آمدهای غیر ضروری به مراکز شهرها برای 
افراد سالمند و خردسال و به ویژه افراد با سابقه 
بیماری و ریوی، اجتناب از فعالیت های ورزشی 
در سطح شهر، تا حد امکان عدم فعالیت فیزیکی 
و ورزشــی در فضای باز و مدیریت سوخت و 
زمــان فعالیت واحدهای صنعتی در ســطح و 
حومه کلان شــهرها در دستور کار قرار گیرد. 
شاخص کیفیت هوا )AQI( به پنج دسته اصلی 
تقسیم بندی می شود. بر اساس این تقسیم بندی 
از عدد صفــر تا ۵۰ هوا »پاک«، از ۵۱ تا ۱۰۰ 

هوا »قابل قبول )سالم( یا متوسط«، ...
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هفته نامه سراسری اقتصادی - اجتماعی

ما و اقتصاد بین الملل

 مرکز پژوهش های اتاق ایران، گزارش سیزدهم »پایش تحولات تجارت 
جهانی« را منتشر کرده است.

 در مقدمه این گزارش آمده اســت: »ایران در اقتصاد سیاســی بین الملل 
موقعیتی دوگانه دارد. از یک سو ارتباطات بین المللی این کشور به کمترین 
میزان در دهه های اخیر رسیده است. از دیگر سو کشور به صورت مضاعف 
از تحــولات در محیط روانی و عملیاتی اقتصاد سیاســی بین الملل متأثر 
می شود. سلسله گزارش های »پایش تحولات تجارت جهانی«، رویدادهای 
کلیدی در محیط ژئواکونومیک ایران را مورد بحث و بررسی قرار می دهد.«

 این گزارش در واقع پایش محیطی تجارت منطقه ای و جهانی است. منظور 
از پایــش محیطی »رصد رویدادها، اقدامــات رقبا و به طورکلی تحولات 
محیط« اســت تا درک واقع بینانه ای نسبت به محیطی پیدا کنیم و معیار 
سنجش واقع بینانه ای برای سنجش جهت گیری ها در دست داشته باشیم.

 واقعیت این اســت که به واســطه تحولات شــتاب ناک چند دهه اخیر، 
پیچیدگی، ســرعت و شــگفتی آفرینی از ویژگی های محیط در بسیاری از 
کســب و کارها در قرن بیست ویکم هســتند و از این رو، این قرن را قرن 

شدت گرفتن رقابت در بازارهای ملی و بین المللی دانسته اند.
 لذا امروزه، به مراتب بیش از گذشــته، ســازمان ها، صنایع و کشورها باید 
سیستمی برای رصد تحولات محیط، تحلیل و بررسی آنها، بحث در مورد 
امکان هــای درحال ظهور و شگفتی ســازها و غافلگیرکننده های احتمالی 
داشته باشند.  در چنین محیطی است که پایش محیطی به عنوان »شناخت 
محیط به عنوان فرآیندی مســتمر« اهمیتی دو چندان می یابد. »کورتلی« 
پایش محیطی را به عنوان فرآیند کســب دانــش و آگاهی درباره روابط، 
رویدادها و اقدامات تعریف می کند که به مدیران عالی ســازمان یا رهبران 
کشورها در تنظیم سیاست ها و تدوین استراتژی ها کمک می کند. در واقع 
پایش محیطی مکانیسم آگاهی از محیط است تا ببینیم دیگران چه می کنند 
و به چه سمتی در حرکتند و موقعیت ما کجاست و چه می کنیم و به واسطه 
رفتارهای امروزمان احتمالًا چه آینده ای خواهیم داشت.  »لستر« و »واترز« 
فرآیند پویش محیطی را شــامل سه فعالیت بر می شمرند: ۱( جمع آوری 
اطلاعات مربوط به محیط و فعالیت رقبا 2( تحلیل و تفسیر این اطلاعات 

3( استفاده از این اطلاعات در تصمیم گیری ها
 از این منظر و با توجه به اهمیت پایش محیطی، فقط سه بند از این گزارش 
را مرور می کنم بدون هیچ توضیح و تفسیری چرا که فکت است و واقعیت 

عینی و نیازی به تحلیل ندارد.
۱ ـ توسعه سرمایه گذری کشورهای عربستان و امارات:

 »صندوق ثروت حکومتی عربســتان سعودی اخیراً درخواست مجوز برای 
سرمایه گذاری در اقتصاد چین را ارائه داده است. این صندوق با دارایی ۴۵۰ 
میلیارد دلاری به تدریج برای ســرمایه گذاری در اقتصاد بزرگ چین آماده 
می شود. دریافت مجوز به این صندوق امکان می دهد که مستقیماً در بازار 
سهام چین و در سایر بخش های اقتصادی این کشور سرمایه گذاری نماید. 

تاکنون اغلب ســرمایه گذاری های این صنــدوق در آمریکا و اروپا صورت 
گرفته است، اما در ســال های اخیر عربستان سعودی توجه فزایندهای به 
چین نشــان داده است. چین مهمترین شریک تجاری عربستان محسوب 
می شود و عربســتان سعودی یکی از سه تأمین کننده اصلی نفت وارداتی 
این کشور است. سرمایه گذاری 32 میلیارد دلاری امارات در اندونزی دولت 
اندونزی اخیراً و پس از سفر رئیس جمهور این کشور به امارات اعلام کرده 
است که با این شیخ نشین بر سر سرمایه گذاری 32 میلیارد دلاری امارات 
در حوزه های مختلف اقتصادی در اندونزی به توافق رســیده است. امارات 
اخیراً تغییر مهمی در سیاست تجاری خود ایجاد کرد و در قالب آن 8 کشور 
را به عنوان شرکای اقتصادی تجاری کلیدی برشمرد. اندونزی یکی از این 

کشورها محسوب می شود.
 در ایــن قالــب امــارات عربی متحده می کوشــد تا پایان ســال 2۰22 
موافقت نامه های موسوم به »مشارکت جامع اقتصادی« با این کشورها امضا 
نماید. این موافقت نامه حوزه های تجارت و سرمایه گذاری را در بر می گیرد.

 مذاکــرات با اندونــزی در مورد امضای این موافقت نامــه از مدتی پیش 
آغاز شــده و تا مارس 2۰22 احتمالًا به ســرانجام خواهد رسید. تفاهم بر 
ســر ســرمایه گذاری 32 میلیارد دلاری امارات در اندونــزی در قالب این 
موافقت نامه و در پی سفر رئیس جمهور این کشور به ابوظبی صورت گرفته 
اســت. مقامات اماراتی کلیات این توافق را تأیید کرده اند، اما هنوز در مورد 
رقم دقیق سرمایه گذاری اظهارنظری نکرده اند. اما دولت اندونزی از توافق 

در مورد میزان سرمایه گذاری نیز سخن گفته است.
 قرار است این ســرمایه گذاری ها در حوزه های مختلف از ایجاد شهرهای 
هوشمند، سرمایه گذاری در حوزه زیرســاخت هایی ارتباطی و تأمین مالی 
پروژه های دولتی در اندونزی را در بر گیرد. کشــورهای شورای همکاری 
خلیج فارس به ویژه عربســتان و امارات در پیشــبرد روابط با آسیا از ایران 
پیشــی گرفته اند و شکاف فزایندهای میان روابط اقتصادی آنان با آسیا در 

قیاس با روابط ایران و آسیا وجود دارد.«
 2 ـ رقابت عربستان و امارات:

 »رقابت اقتصادی عربستان و امارات در ماه های اخیر فزاینده بوده است. در 
این مسیر عربستان محدودیت های مختلفی برای کاستن از رقابت پذیری 

امارات و ارتقای موقعیت خود در ژئواکونومی منطقه صورت داده است.
 افزون بر اعمال محدودیت های تعرفه ای بر واردات از امارات، عربستان از 
شرکت های چندملیتی نیز خواسته بود تا مقر خود را به ریاض منتقل کنند. 
عربســتان انتقال مقر منطقه ای شرکت ها به ریاض را به عنوان پیش شرط 
مشارکت آنان در قراردادهای دولتی برشمرده است. در روزهای اخیر دولت 
عربستان اعلام کرد ۴۴ شــرکت دفاتر خود را به ریاض انتقال داده اند. بر 
مبنای برآوردهای دولت عربستان در صورت انتقال دفتر این شرکت ها، تا 
ســال 2۰3۰ حدود 3۰ هزار شغل در این کشور ایجاد می شود و ۱8 میلیارد 

دلار وارد اقتصاد آن خواهد شد.«
 3 ـ جایگاه رو به رشد ترکیه در بازار سوریه

 در این گزارش نمودارهایی وجود دارد که »رشــد جایگاه ترکیه در تجارت 
با سوریه را نشان می دهند. سهم ترکیه از 27 درصد در 2۰۱9 به 37 درصد 
در 2۰2۰ افزایش یافته اســت ... جای خالی ایران در میان شرکای کلیدی 

وارداتی سوریه هم قابل تأمل است.«

امید جهانشاهی
روزنامه نگار

محمد فاضلی
روزنامه نگار

فرصت زاینده رود

مــردم اصفهــان در بزرگ ترین اجتمــاع مردمی 
برای مطالبه اصلاح محیط زیســتی در ایران گرد 
هم آمدند. گذشــتن از کنار این واقعه اشــتباهی 
جبران ناپذیر اســت. تلاش می کنم وجوهی از این 
رخداد را به سمت راه حل تحلیل کنم. دو سه نکته 
ابتدایی را هم باید گفت: اقدام دولت در جلوگیری 
نکردن از و امنیتی نساختن این تجمع درست است. 
حل هر مســأله ای از به رسمیت شناختن آن آغاز 
می شود. امنیتی کردن مسأله، پاک کردن صورت 

مسأله است و نه حل کردن آن.
پوشــش تلویزیونی دادن آن هم کار درستی بود. 
صدا و ســیما باید صدای اعتراض مردم ایران هم 
باشد.تجمع زاینده رود فرصتی کم نظیر برای تمدن 
ایران و جمهوری اســلامی ایران اســت. تخریب 
محیط زیســت اگر بزرگ ترین تهدید علیه حیات 
تمدنی ایران نباشــد، یکی از بزرگ ترین هاست و 
چنین مسائلی تا مطالبه میلیون ها انسان و صدای 
اعتراض شــان در گوش سیاســت نپیچد و جامعه 
قدرتمندانه پا به میدان نگذارد، بوروکرات های فشل 
و سیاســت مداران اهمال کار نه اشتباهات شــان را 

می پذیرند و نه به فکر راه حل می افتند.
 مطالبه توده ها برای اصلاح محیط زیســتی، زمینه 
را برای گفت وگوی اجتماعی با مردم درباره آن چه 
بر سر محیط زیست رفته است مهیا می کند. وقتی 
ســال ۱393 طرح مجموعــه ای از گفت وگوها با 
عنــوان »باید درباره آب گفت وگــو کنیم« را آغاز 
کرده و ۱۴ نشست آن را برگزار کردیم نه در جامعه 
مدنی و نه در سطح حکومت، همراهان زیادی پیدا 
نکردیم، اما امروز میلیون ها انســان آماده شنیدن 

درباره مسأله آب هستند.
تجمع زاینــده رود فرصت عظیمی بــرای جامعه 
و حکومــت در ایــران فراهم کرده تا به مســأله 
مشترکشان بیندیشند، مسأله تمدنی ایران که همین 
یکــی دو ماه پیش درباره حل آن از طریق »کنش 
تمدنی« نوشــتم، و برای حل آن »طرح همکاری 
مشــترک جامعه و حکومت« تعریف کنند. تجمع 
زاینده رود را از منظر نقطه آغاز همکاری حکومت و 

جامعه بر محور »اولویت های جامعه« ببینیم.
تبدیل تجمع زاینده رود به فرصت و از مسیر آن به 
ارتقا، ملزوماتی دارد که در چند نکته شرح می دهم. 
اگر گوش شنوایی پیدا شد، می شود بیشتر درباره اش 
کار کرد. بدترین کار ســپردن مسأله زاینده رود به 
همان شیوه های نخ نما و آزموده شده سازمان ها و 
برخی بوروکرات هایی اســت که خودشان مسئول 

پیدایش این مســأله هســتند تا همان شیوه های 
پوسیده گذشته را که یاد گرفته اند در جلسات بیان 
کنند تا پست و مقام شان محفوظ بماند، تکرار کنند. 
»جلّاسان گردگو« مســبب مسأله اند و شیوه های 

سنتی شان به حل مسأله نمی انجامد.
صرفاً فنی دیدن مسأله کار خطرناکی است. واقعیت 
زاینــده رود، فراتر رفتن مصــارف آب از منابع آب 
حوضــه و پیدایش کم یابی آب اســت. نان به نرخ 
روزخورهایی هستند که توهم افزایش منابع را جار 
بزنند تا از نمد بحران زاینده رود کلاهی برای خود 

دست و پا کنند.
انتقال آب راه حل جادویی آن هاست که سال هاست 
دنبال می کنند. اما مســأله زاینده رود »حل مناقشه 
آبی« از طریق نهادهایی برای ایجاد کنش جمعی 
مشــترک به منظور ســازگاری با کم آبی در کل 
حوضه آبریز اســت. این امر از اســاس اجتماعی، 
اقتصادی و سیاسی اســت. اگر صرفاً راه حل های 
ســازه ای جواب مــی داد اصلًا بحــران زاینده رود 
پدید نمی آمد.روشن نشدن داده های دقیق منابع و 
مصارف آب در کل حوضــه آبریز زاینده رود، راه را 
بر ایجاد درک عمومی و شــناخت واقعی از مسأله 
می بنــدد. وزارت نیرو، جهاد کشــاورزی، صمت 
و ســازمان حفاظت محیط زیســت باید مکلف به 
انتشار داده های روشــن و همه جانبه درباره منابع 
و مصــارف آب در کل حوضه آبریــز زاینده رود در 
بخش های کشاورزی، شرب و بهداشت، صنعت و 
محیط زیست شوند تا ابعاد واقعیت منابع و مصارف 
آب در حوضه مشــخص شود.اشــتباه بزرگ آن 
است که مســأله آب را فقط در دو وزارتخانه نیرو 
و کشــاورزی جست وجو شود. مســأله آب حداقل 
ریشه ای عمیق در سیاســت های تجاری )تجارت 
محصولات کشاورزی و آب مجازی(، سیاست های 
صنعتی )استقرار صنایع پرآب بر در مناطق خشک(، 
لابی های نمایندگان مجلس برای استقرار صنایع 
و توسعه کشــت در حوزه های انتخابیه شان بدون 
ملاحظات محیط زیســتی، قیمت هــای انرژی و 
رانت برق برای کشــیدن آب از چاه های عمیق و 
انتقال آب، رعایت نشــدن مقررات ملی ساختمان 
و ایجاد ســاختمان های غیربهره ور در مصرف آب، 
قیمت های آب شــرب و بهداشــت، غیراقتصادی 
بودن تصفیــه و بازچرخانــی آب و نادیده گرفتن 
اقتصاد چرخشــی، و سیاست های ناسازگار با اقلیم 
توسعه فضاهای سبز در شهرها دارد. تجمع 28 آبان 
فرصت طرح همه این مسائل است.جامعه از دستور 
برای راه حل های فوری خسته شده است. مسأله ای 
که ظرف سی چهل سال خلق شده، راه حل فوری 
ندارد. جامعه چگونگی راه حل را می خواهد و راه حل 
فوری، میدان دادن به صاحبان راه حل های پوسیده 
منبع: کانال تلگرامی نویسنده است. 
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سیاست

نگاه روز

چرا زنگنه به تلویزیون نرفت؟

با اطلاع می گویم که لغو دعوت زنگنه برای حضور در تلویزیون، 
از جایگاهی بیرون از صداوسیما انجام شده.

اما داســتان چه بود؟ داســتان این است که وزیر سابق نفت داشته 
زندگی اش رامی کرده که از او برای شرکت در یک برنامه تلویزیونی 
بــرای بحث در باره کرســنت دعوت می شــود. او هم می پذیرد و 
پیشنهاد می دهد سعید جلیلی هم دعوت شود. بعد از مدتی تلویزیون 
برای حضور جلیلی عذر می آورد و درخواست می کند زنگنه تنها به 
برنامه برود که او هم می پذیرد. زنگنه هوشمندانه پیشدستی می کند 
و موضوع را از طریق توییتر به اطلاع عموم می رساند. تلویزیون که 
رودست می خورد، دستپاچه می شــود. گویا صداوسیما اجازه چنین 
کاری را نداشته و »خودسرانه« وارد گود شده بوده. شاید هم چنین 
می پنداشته که زنگنه دعوت را رد می کند و همین خودش دستاویز 
می شود که بگویند ایهاالناس! دیدید متهم اصلی کرسنت از مناظره 
و مصاحبه گریخت و نیامد؟! مرحله بعدی بازی شــروع می شــود. 
یکی دو نماینده مجلس یارگیری می شوند. خبرگزاری های دولتی 
و حامی دولت به خط می شوند و از طرف قوه قضاییه می گویندکه 
کیفرخواست کرسنت صادر شده و کجای دنیا متهم را به تلویزیون 
می آورند! و یادشان می رود که همین تلویزیون دهها و صدها متهم 
با پرونده باز را جلــوی دوربین آورده و گاهی از آنها اعتراف گرفته 
است! این بار اما با زنگنه ای روبروست که صریح و بی تعارف است 
و اگــر روبروی دوربین تلویزیون بنشــیند حرفهایی را می زند که 
تا حالا کســی نگفته و خیلی از اعوان و انصار دلواپســان از جمله 
ســعید جلیلی باید برای مدتها به مرخصی تشریف ببرند. همچنین 
شــاید کل پرونده عوض شــود و معلوم گردد متهمان اصلی الان 
در جایگاه مدعی نشسته اند و برای دیگران پرونده سازی می کنند. 
بعلاوه پایداریچی هایی که در نقش ستون پنجم عمل می کنند دچار 
مخمصه شوند. خلاصه اینکه تلویزیون جاخالی می دهد و برنامه هوا 
می شود. از آنطرف برای زنگنه که تا دم خیمه معاویه و عمروعاص 
رفته، بنا به مصلحتهایی، تماس ها و پیغامها شروع می شود که... این 
بار هم خیانتکارهایی که با عقیم گذاشتن کرسنت، نان گرم سفره 

عرب ها را تأمین کردند، جستند تا نوبتی دیگر برسد.

وزیر جنگ سابق رژیم صهیونیستی: 

خروج از برجام اشتباه بود

ایلنا: وزیر جنگ ســابق رژیم صهیونیســتی گفت: با نگاهی به 
سیاست دهه گذشته در مورد ایران، اشتباه اصلی خروج ترامپ از 
توافق بود. این توافق به خودی خود یک اشتباه تاریخی بود اما 
خروج از آن بهانه ای را به آنها داد تا غنی ســازی را ادامه دهند. 
موشه یعلون افزود: هنوز می توان مانع دستیابی ایران به قابلیت 
هسته ای شد و این به دولت آمریکا بستگی دارد. توصیه من به 
کابینه نفتالی بنت این است که از نزدیک و بی سروصدا با دولت 
بایدن همکاری و از درگیری های عمومی مانند سخنرانی نتانیاهو 

در کنگره در سال 2۰۱۵ خودداری کند.

احمدی نژاد در انتصاب های دولت رئیسی 
چقدر نقش دارد؟

خبرآنلاین: علی اکبر جوانفکر در توئیتی نوشت: برخی از عناصر 
سیاســی و امنیتی مدعی هستند که دکتر احمدی نژاد دستی و 
نفــوذی در دولت کنونی دارد و بــا مقامات این دولت در ارتباط 
اســت! لازم اســت تاکید شود که ایشــان در عزل و نصب ها، 
سیاســت ها، برنامه ها و اقدامات دولت، هیچ دخالتی نداشته و با 

مسئولان و مقامات نیز ارتباط کاری یا معنا داری ندارند.

عراقچی به عرصه دیپلماسی باز می گردد؟

عصرما: عباس عراقچی از جمله چهره های مؤثر در تیم دیپلماسی 
دولت قبل بود که گمان می رفت به واسطه مورد وثوق بودن در 
مجموعه حاکمیت، در دولت جدید نیز جایگاه خود را حفظ کند. 
تصمیم دولت چیز دیگری بود و عراقچی رفتنی شد اما انتصاب 
وی به عنوان دبیر شــورای راهبــردی روابط خارجی که بازوی 
مشــورتی رهبری در حوزه سیاست خارجی است، مشخص کرد 
که قرار نیست او را از تصمیم گیری های این حوزه کنار بگذارند. 
آنطور هم که مطلع شده ایم، این روزها دم و دستگاه قابل توجهی 
در وزارت خارجه گرفته و دســتی بر آتش آنچه تیم دیپلماسی 
ایران می گوید و انجام می دهد، دارد. ســپردن این مسئولیت و 
جایگاه به عراقچی قطعاً خبر خوبی است و می توان آن را تلاشی 
برای تزریق عقلانیت بیشتر به عملکرد ایران در حوزه سیاست 

خارجی و مشخصاً مذاکرات هسته ای دانست.

گروه سیاســی: بعد از روی کارآمدن دولت 
رییســی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی دوشنبه شــب برای دومین بار راهی 
تهران شــد تا گفتگــو درباره گســترش 
همکاری ایران و آژانس را از ســر بگیرند. 
رافائل گروســی برای نخستین بار در دولت 
سیزدهم، 2۰ شــهریورماه سال جاری و ۴ 
روز پیش از نشســت فصلی شورای حکام 
به ایران ســفر و با محمد اســلامی، رئیس 
ســازمان انرژی اتمی دیدار کرد. مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی هســته ای پس از 
این دیدار در بیانیه ای سه بندی ضمن تاکید 
بر روح همکاری و اعتماد متقابل و اهمیت 
تداوم آن، ضرورت رســیدگی به موضوعات 
فیمابین در فضایی ســازنده و منحصراً فنی 
را مورد یــادآوری و تاکید مجدد قرار دادند. 
همچنین مقرر شــد در چارچوب تعاملات 
فیمابین، طرفین  و همکاری های موجــود 
تصمیم گرفتنــد دیدارهــای متقابل را در 
سطوح مرتبط تداوم دهند. مهم ترین بخش 
این بیانیه اما مربوط بــه فیلم دوربین های 
مستقر در سایت های هســته ای ایران بود 
که برابــر مصوبه مجلس با عنوان با عنوان 
»اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت 
از حقوق ملت ایران« دولت موظف شده بود 
تــا در پایان مهلت قانونی آن ها را امحا کند 
اما در این ســفر دو طرف توافق کردند تا به 
بازرسان آژانس اجازه داده شود تا نسبت به 
ســرویس فنی تجهیزات نظارتی مشخص 
شده و جایگزینی کارت های حافظه آن ها که 
تحت مهر و موم مشترک در ایران نگهداری 

خواهند شد، اقدام کنند.«
اما ســفر این بار مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نیز در آســتانه نشست فصلی 
شــورای حکام صــورت گرفته کــه روز 
چهارشنبه برگزار می شود. باید دید گروسی 
نتایج ســفر خود را چگونه در جلسه شورای 

حکام تشریح خواهد کرد.
اسلامی: آژانس به ایران کمک خواهد کرد

ایــن در حالی اســت که محمد اســلامی 

رئیس ســازمان انرژی اتمی در نشســت 
خبری مشــترک با رافائل گروسی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی که در محل 
سازمان انرژی اتمی برگزار شد، اظهار کرد: 
کل مســائل میان ایران و آژانس فنی است 
و آژانس مسائل سیاسی و نفوذهای توطئه 
آمیزی که دشــمنان ایران علیه پیشــبرد 
برنامه های هســته ای دارد را مدنظر ندارد. 
اســلامی گفت: آقای گروسی در این دیدار 
تاکید کرد که آژانس هیچ انحرافی در برنامه 
هسته ای ایران مشــاهده نکرده است. وی 
افزود: ایران در برنامه هسته ای خود مصمم 
است و آژانس در این راستا به ایران کمک 

خواهد کرد.
نتیجه  �� نشست  این  می کنیم  تلاش  گروسی:   

گیری مثبتی داشته باشد
در ادامه این نشســت، گروســی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی ضمن تشکر 
از اســلامی، گفت: چند ماه پیش اسلامی 
توافق کردیــم چند ماه دیگــر برمی گردم 
و افتخار دارم تا چند ســاعت دیگر با وزیر 
خارجه ایران دیدار کنم. گروســی ادامه داد: 
دنبال این هســتیم مذاکرات را ادامه دهیم 
که زمینه های مشترکی را پیدا کنیم. گروسی 
افزود: موضوعاتی اســت که با اســلامی 
بررسی می کنیم ولی هدفمان این بوده که 
به تولید انرژی های پاک کمک کنیم. رافائل 

گروسی، مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
در ادامه با حسین امیر عبداللهیان وزیر امور 

خارجه کشورمان دیدار و گفت وگو کرد.
آخرین مهلت هسته ای ... ��

اما درباره این سفر تحلیل های بسیاری مطرح 
شــده اســت. در همین رابطه وبگاه نیکی 
نوشت: رافائل گروسی، مدیر کل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی، از روز بیست و دوم ماه 
نوامبر به تهران ســفر و با اسلامی، رییس 
ســازمان انرژی اتمی ایران دیدار و گفتگو 
خواهد کرد. هم اکنون بازرســان آژانس در 
ایران بســیار محدود شدند و به همین علت 
درک کامل برنامه های هسته ای این کشور 
بســیار دشوار اســت. مدیر کل آژانس بین 
المللی انرژی اتمــی در همین زمینه گفت: 
»ما هم اکنون در حال پرواز در یک آسمان 
بســیار مه آلود هســتیم.« به نظر می رسد 
رافائل گروسی در این سفر نگرانی های خود 
درباره توســعه برنامه های هسته ای ایران را 
مطرح و بر همکاری این کشور با آژانس در 

بازرسی ها تاکید خواهد کرد.
 ایــران در مخالفت با تحریم های اقتصادی 
آمریکا برنامه های هســته ای خود را توسعه 
داده و آژانس ماه ژوئیه ســال 2۰۱9 برای 
نخســتین بار نقض ایران در تعهدات توافق 
هســته ای را تأیید کرده است. غنی سازی 
اورانیوم در ایران در توافق هســته ای ســه 

و شــصت و هفت صدم درصد تعیین شده 
است، ولی بر اساس آخرین گزارش آژانس تا 
روز ششم ماه نوامبر ایران حدود هفده کیلو و 
هفتصد گرم اورانیوم با غنای شصت درصد 
غنی سازی کرده اســت. برای غنی سازی 
اورانیوم از دســتگاهی به نام ســانتریفیوژ 
متشکل از یک ســیلندر که با سرعت بالا 

می چرخد، استفاده می شود.
نفتالی بنت، نخســت وزیر اسراییل درباره 
داد:  ایران هشــدار  برنامه های هســته ای 
»ظرفیت غنی سازی اورانیوم ایران جهش 
بســیار بزرگی داشته است.« اما با این حال 
تولید اورانیوم غنی شده با غنای بالا به این 
معنا نیســت که یک بمب اتمی فوراً تولید 
خواهد شــد. برای تولید بمــب اتمی چند 
مرحله دیگــر از جمله ترکیب اورانیوم غنی 
شــده با مواد منفجره نیز لازم اســت. هم 
اکنون میزان ذخایر اورانیوم غنی شده ایران 
در مقایسه با پیش از توافق هسته ای بسیار 
اندک اســت. دیدگاه قوی در همین زمینه 
مطرح اســت که ایران هــم اکنون به طور 
جدی به دنبال ســاخت بمب اتمی نیست، 
بلکه می خواهد توانایی فناوری کشــور خود 
را به رخ کشورهای غربی و اسراییل بکشد.

مذاکره برای احیای توافق هســته ای که در 
خطر فروپاشــی قرار دارد، برای نخســتین 
بار پس از پنج ماه از روز بیســت و نهم ماه 
نوامبر در وین اتریش از سرگرفته می شود. 
لوید آســتین، وزیر دفاع آمریکا، روز بیستم 
ماه نوامبــر ایران را تهدیــدی برای ثبات 
خاورمیانه ارزیابی و از این کشور انتقاد کرده 
اســت. بدون شک اسراییل برای جلوگیری 
از دســتیابی ایران به سلاح اتمی، تخریب 
تاسیسات هســته ای این کشور با حملات 
سایبری را برنامه ریزی خواهد کرد. از سوی 
دیگر، ایران نیز توانایی و قدرت و میزان نفوذ 
خود را در منطقه نشان خواهد داد. بنابراین 
چنانچه وضعیت خاورمیانــه بی ثبات تر از 
گذشــته شــود، احتمال وقوع برخوردهای 

تصادفی وجود دارد.

اسلامی: آژانس هیچ انحرافی در برنامه هسته ای ایران مشاهده نکرده است

مصالحه  اتمی

 
 کم کــم به برگــزاری دور هفتم مذاکــرات احیای برجام 
نزدیک می شــویم، مذاکراتی که با وقفه چندماهه به دلیل 
تغییر دولت در ایران مواجه شــد و موضــوع عدم تعهد و 
عدم تضمین خروج مجدد آمریکا از توافقنامه، از مهم ترین 
مشکلات پیش روی مذاکرات گذشته بود. مذاکراتی که در 
حین شش دور برگزاری آن، مقام های مذاکره کننده دولت 
بایدن همواره از وعده انجام اقداماتی که برای بازگشت به 
توافقنامه برجام ضروری بوده، سر باز زده و به وضوح اعلام 
کرده بودند با حذف همه تحریم های اعمال شــده توســط 

دولت ترامپ موافقت نخواهند کرد.
در شــش دور از این مذاکرات کــه در وین اتریش برگزار 
شــد، دولت وقت ایران، بــا توجه بــه بدعهدی هایی که 
ایالات متحــده آمریکا از خود نشــان داده بــود، از دولت 
جدید این کشــور تعهدنامه کتبی درخواســت کرده بود تا 
بر اســاس آن، در آینده هیچ مقام و دولت دیگر آمریکایی 
نتواند به مانند دونالد ترامپ، رئیس جمهوری دولت پیشــین 
ایالات متحــده، به صورت یک جانبــه از توافقنامه خارج و 
تحریم هــا را علیه ایران بازگردانــد و اصطلاحاً به زیر میز 
توافقات قبلی زند، درخواستی که البته با موافقت دولتمردان 
جدید آمریکایی همراه نشــد و جو بایدن، رئیس جمهوری 
ایالات متحده، نشــانه ای از تمایل به ارائه این تضمین از 
خــود بروز نداد تا در صورت هر نوع تغییر دولت در آمریکا، 
خطری توافقنامــه برجام و تعهدات طرفین را تهدید نکند.

البتــه واقعیت نیز اینجاســت که بر اســاس بند 2 ماده 2 
اصل دوم قانون اساســی فدرال آمریکا، رئیس جمهوری با 
صلاحدید و مشورت سنا و کســب دوسوم از آرای موافق 
نمایندگان حاضر، اختیار عقد معاهدات را دارد. لذا هرگونه 
توافقــات خارجی دولت ایالات متحده با ســایر دولت های 
جهــان در صورتی به قانــون و دارای ضمانت اجرا تبدیل 
می شوند که رأی مثبت دوســوم اعضای کنگره را با خود 

داشته باشند.
درحالی که پیشتر نیز، توافقنامه برجام مورد تصویب کنگره 
آمریکا قــرار نگرفته بود، در زمان حاضــر اگر این توافق 
هســته ای صورت گیرد، با توجه به عدم اجماع داخلی این 
توافقنامــه در داخــل آمریکا و مخالفینی کــه از دو جبهه 
دموکــرات و جمهوری خواه در کنگره و ســنا دارد، اینکه 
بتواند رأی اکثریت را کســب کند و به عنوان معاهده برای 
کشــور ایالات متحده تلقی و متعاقباً دارای تضمین شــود، 

شاید دور از ذهن و واقعیات باشد.

بررسی احتمال شکست مذاکرات ��
 اخــذ یک ضمانت کتبی مبنی بر عدم خروج مجدد آمریکا 
از توافقنامه و درخواســت راســتی آزمایی لغو تحریم ها از 
ســوی ایران، با توجه به تجربه های پیشــینی که ایران از 
اجرای برجام به دســت آورده اســت، گرچه خواسته هایی 
کاملًا منطقی از ســوی تهران محســوب می شوند، اما با 
توجه به رویکرد پیشــینی ایالات متحده در برابر ایران، به 
نظر می رســد که به احتمال زیاد اجابت این مطالبات ایران 

در مذاکرات آتی از سوی آمریکا، منتفی باشد.
در واقــع مذاکره کننــدگان دولت بایدن، در شــش دوره 
مذاکــرات قبلی در وین، مطابق بــا رویکرد برتری جویانه 
ای که ایالات متحده آمریکا همواره در قبال دیگر کشورها 
دارد، حاضــر به دادن امتیازات در زمینــه لغو تحریم های 
دوره ترامپ نبوده اند و همچنین قصد دارند که موضوعاتی 
فرا برجامــی ازجمله موضوعات منطقه ای و موشــکی را 
در مذاکرات مطرح کنند، لــذا در صورت ادامه این روند و 
مطالبات در مذاکرات آینده، پیش بینی اینکه مذاکرات دولت 
جدید ایران با طرف آمریکایی شکست خورده و طرفین به 
توافقی برای احیای برجام نرســند، یکی از ســناریوهای 
نزدیک به وقوع در مذاکرات آتی اســت، مگر آنکه طرفین 

در رویکردها و مطالبات اساسی خود تغییر ایجاد کنند.
البته تغییر رویکرد از ســوی ایران، بعید به نظر می رســد. 
ایران به خوبی می داند که اگر توافقنامه برجام احیا شــود، 
امــا به تائید کنگره آمریکا نرســد، در بهترین حالت صرفاً 
در چارچوب تعهد دولت فعلــی آمریکا باقی خواهد ماند و 
ضمانت اجرای موثری نیز برای جلوگیری از خروج مجدد 
روسای جمهور بعدی آمریکا از این توافقنامه وجود نخواهد 
داشــت، بنابراین به دلیــل رویکرد و رفتــار آمریکایی ها، 
پیش بینی فروپاشــی این توافقنامه به جــای احیای آن در 
مذاکرات آتی، بیشــتر به ذهن متبادر گردد. شــاید بر این 
اســاس بوده که رئیس جمهورآمریکا نیز صحبت از احتمال 

شکست دیپلماسی داشته است.
ابعــاد احتمالی طــرح جایگزین آمریکایی هــا در صورت 

شکست مذاکرات
در صورت شکســت مذاکرات احیای برجــام، صحبت از 
گزینه های دیگر به جای مذاکره از سوی آمریکایی ها هرچه 
خواهد بود، طرحی نظامی علیــه ایران )با توجه به تبعاتی 
که هر نوع حمله نظامی به ایران دارد( نخواهد بود. روزنامه 
صهیونیســتی هاآرتص نیز در گزارشــی بــا عنوان مقابله 
با برنامه هســته ای ایران در صورت عــدم توافق، به این 
موضوع پرداخته و نوشــته است که آمریکا هیچ علاقه ای 
به حمله به ســایت های هسته ای ایران ندارد و اسرائیل نیز 
توان نظامی لازم برای حمله به ایران و رســیدن به نتیجه 
حائز اهمیت را نخواهد داشت و حتی اگر اسرائیل برنامه ای 
منطقی برای این کار داشــته باشــد، آمریکا با هیچ اقدام 
نظامی که احتمال به میان کشــاندن واشنگتن به جنگ را 

داشته باشد، موافقت نخواهد کرد.
به هرصورت، اگر مذاکرات احیای برجام شکست بخورد، با 
توجه به تجربه های پیشین ایران در قبال رویکرد مشترک 
غربی هــا، احتمالًا ابعــاد طرح جایگزیــن آمریکایی ها در 
برابر ایران، طرح اتهام های بی اســاس بر مبنای داده های 
گمراه کننده علیه برنامه هســته ای تهــران از قبیل طرح 
ادعاهایی واهی نظیر نظامی شدن برنامه هسته ای، همراه 
بــا ارائه داده های کامــلًا مجعول مانند اســنادی ادعایی 
درباره اقدام ایران به ســاخت پنهان سلاح هسته ای، طرح 
اتهاماتی ازجمله عدم التزام ایران به تعهدات پادمانی آژانس 
بین المللی انــرژی اتمی، به همراه تــلاش برای تصویب 
قطعنامه ای ضد ایرانی در شــورای حکام آژانس و ارسال 
رونده ایران از شــورای حکام آژانس به شــورای امنیت، 
ایران هراسی رســانه ای با طرح ادعاهایی مبنی بر مقصر 
نامیدن ایــران در صورت عدم موفقیــت مذاکرات احیای 
برجــام و متعاقباً مقصر شناســاندن ایران به افکار عمومی 
جهان در نابودی این توافقنامــه بین المللی و نهایتاً اجماع 
ســازی جهانی علیه ایران، مدنظــر رویکرد آمریکایی ها و 
متحدانــش در مقابل ایران خواهد بــود. رویکردی که اگر 
چاره جویی و راه حل مناســبی در مقابل آن اندیشیده نشود، 
احتمالًا می تواند به امنیتی ســازی مجدد موضوع هسته ای 
ایران، بازگشــت پرونده هســته ای ایران بــه فصل هفتم 
شــورای امنیت حداقل از طریق شورای حکام آژانس و یا 
اعضای اروپایی برجام، فعال شدن مکانیسم ماشه و متعاقباً 
بازگشت تحریم های فصل هفتمی شورای امنیت سازمان 
ملل و اتحادیه اروپا که با توافقنامه برجام تعلیق شده بودند، 

منتهی شود.

شکست دیپلماسی؛ اجماع جهانی
طرح جایگزین امریکایی ها چه خواهد بود؟

یادداشت

خروجی وین؛ توافق موقت یا جامع؟

هنوز به راســتی کســی نمی دانــد که شــروع دوباره 
گفت وگوهای وین در هشــتم آذر، شــامل چه سطح و 

دامنه ای است؟
 آیا باید منتظر انجام یک توافق جامع بود که همه اعضای 
گروه ۵+۱ بتوانند مانند ســال 2۰۱۵ میلادی به خود ببالند 
که سرانجام توافق هسته ای در چارچوب »برجام« حاصل 

شد؟
این توافق آیا نزدیک خواهــد بود به آنچه »جوبایدن« در 
ابتدای استقرارش در کاخ سفید وعده داد؛ در پی یک توافق 
جامع با ایران اســت؟ او گفته بود؛ برای توافقی گســترده، 
قوی و جامع تر که شامل پرونده هسته ای، برنامه موشکی 
و رفتار منطقه ای ایران می شــود با تهــران وارد گفت وگو 
خواهد شد و جز این، حاضر به کنار گذاشتن سیاست دولت 
ســلف خود در این باره نخواهد بود. آیا بایدن همچنان بر 
دیدگاه های گذشته اش پای بند است و یا مقاومت تهران در 
برابر خواست های حداکثری واشنگتن و متحدان او در اروپا، 

سرانجام تعدیل در خواست ها آنان را موجب شده است؟
»جیک سالیوان« مشاور امنیت ملی دولت بایدن در جریان 
گفت وگوهایش با همتای اسرائیلی خود، برای نخستین بار 
از لزوم دســتیابی به یک »توافق موقت« با تهران سخن 
گفت. »توافق موقت« ایده ای اســت که ســالیوان آن را 
فرصتی برای مذاکرات ادامه دار، اساســی و دائمی و هدفی 
دســت یافتنی در بزنگاه کنونی خوانده است. براساس این 
ایده که البته هنوز درباره چند و چون آن شــرح روشن تری 
داده نشــده، پیش بینی می شــود ایران در ازای آزاد شدن 
بخشی از پول های بلوکه شــده اش در بانک های خارجی 
و نیز دریافت کالاهای بشــر دوســتانه از سوی امریکا و 
متحدانش، فعالیت هسته ای خود را از قبیل غنی سازی ۶۰ 
درصدی اورانیوم متوقف کند. برخی گزارش ها نیز از دستور 
کار ســفر خاورمیانه ای نماینده دولت امریکا در امور ایران 
به این موضوع اشاره دارند. گفته شده »راب مالی« در سفر 
دوره ای خود به اسرائیل، عربستان، امارات عربی متحده و 
بحرین، کوشیده متحدان واشنگتن را درباره توافق موقت، 
توجیــح کند. در این صورت، آیا بایدن با خواهد توانســت 
مخالفــان خود را در کنگره و ســنا و در این حال متحدان 
واشنگتن در منطقه، اروپا، روسیه و چین با »توافق موقت« 
همراه کند؟ ســرانجام اینکه آیا از همین رو تهران برخلاف 
گذشته و بدبینی های ناظران، شروع دور تازه گفت گوهای 

وین را یک فرصت خوانده است؟
»مجتبی ذوالنور« رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلس یازدهم که پیش از ایــن، همواره جلودار 
مخالفت با برجام و گفت گوهای دولت »حسن روحانی« با 
گروه ۴+۱ در وین بود، اکنون از لزوم بازگشت به گفت گوها 
در اسرع وقت سخن می گوید. او که به همراه شمار زیادی 
از نمایندگان مجلس در اردیبهشــت سال ۱397 در صحن 
علنی، متن توافقنامه برجام را به آتش کشــید، به تازگی و 
در موضعی بدیع اظهار داشته: »جمهوری اسلامی به دنبال 
این است که چک سفید برجام را نقد کند؛ چراکه هزینه های 
آن را داده اســت.« او در ادامــه تصریح کرده: »...پس اگر 
کسانی اتهام بزنند که جمهوری اسلامی برای احیای برجام 
اراده ندارد، این اتهام واهی و ظالمانه اســت.« او سپس با 
صراحت ابراز کرده: »اراده ما احیای برجام است. ما به دنبال 
وقت کشی و فرسایشی شــدن موضوع نیستیم.« ذوالنور 
افزوده است: »فرسایشــی شدن یعنی سردرگمی در حوزه 
اقتصــاد داخلی و بلاتکلیف ماندن مردم و اقتصاد. اگر پای 
میز مذاکره نرویم، متهم می شــویم که جمهوری اسلامی 
پای کار نمی آید که مشکل را حل کند. ما طلبکار هستیم و 

همیشه طلبکار به دنبال طلبش می رود.«
علاوه براین »علی باقری کنی« معاون وزیر امور خارجه و 
ســکاندار کنونی گفت گوهای وین از سوی تهران، در سفر 
دوره ای خود به اروپا، تصویر تازه ای از مواضع خود در قبال 
برجام ارائه کرده است. یک کارشناس غربی، رویکرد او را 
در این سفر چنین شرح داده است: »کنی به روشنی تلاش 
داشــت، این پیام را منتقل کند که رسیدن به توافق ممکن 
است. او کسی است که مســئول پرونده هسته ای است.« 
کارشناس غربی افزوده است: »او )باقری کنی( انتقادهای 
گذشته اش را از برجام، کم اهمیت جلوه داد و گفت؛ زمانی 
آن دیــدگاه را مطرح کرده که به عنوان یک کارشــناس 
بیــرون از دولت نظــر داده، اما اکنــون او در دولت و یک 
سیاستگذار دولتی است و به نمایندگی از نظام کار می کند و 
دیدگاه های شخصی اش اهمیتی ندارد.« هرچه هست اینکه 
سفر »رافائل گروســی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
هســته ای به تهران؛ آن هم اندک زمانی پیش از برگزاری 
شــورای حکام این نهاد بین المللــی و نتایج آن، می تواند 
چشم انداز روشن تری را از توافق احتمالی در وین و سطح 

و دامنه آن تصویر کند.
البته پرســش در این باره آن است که تهران برای دور تازه 
گفت گوها، چه میزان از آمادگی را در تعدیل مواضع گذشته 
خود دارد؟ آیا تهران به »توافق موقت« چشم دوخته است؟ 
در این صورت چه میزان از مطالباتش در گفت گوهای تازه 
تأمین خواهد شد؟ آیا گفت گوهای تازه در ادامه توافق ها در 
شش دور گفت گوهایی است که دیپلمات های دولت حسن 
روحانی انجام دادند؟ یا قرار اســت تهران شکل تازه ای از 

گفت گوها را دنبال کند؟
آنچه معلوم است اینکه هنوز تصویر روشنی از ایده گفت گو 
کنندگان ایرانی در وین در اختیار ناظران نیســت تا به این 
وســیله بتوان پیش بینی مطمئنی از چند و چون گفت گوها 
و نتایج احتمالی آن ارائه کرد؛ البته نباید از نظر دور داشت، 
برخلاف طرف های غربی که این روزها و در آستانه شروع 
دورتازه گفت گوها در وین، بر تندی الفاظ و تهدیدهای خود 
علیه تهران افزوده اند، مقام های ایرانی ادبیات ملایم تری را 

برای اعلام مواضع خود در قبال برجام انتخاب کرده اند.

جلال خوش چهره
فعال سیاسی 

محمد مهاجری
فعال رسانه ای اصولگرا

جاوید منتظران
کارشناس حقوق و سیاست بین الملل

بازتاب
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اقتصاد

خبرخوان

توییت زنگنه: فرصت صدا و سیما 
برای اتهام زنندگان است

بیژن نامدار زنگنه در صفحه توئیتری خود نوشت: 
همکاران #شبکه افق خودشان بنده را دعوت کردند 
و من هم در همان ابتدا گفتم نمی گذارند من بیایم 
و همان شــد که گفتم، گویا در موضوع #کرسنت 
فرصت #صداوسیما تنها برای #اتهام زنندگان است!

شیرینی شب یلدا گران نمی شود

ایسنا: رئیس اتحادیه قنادان از مشکلات این صنف 
در تأمین روغن و شــکر مــورد نیاز خود خبر داد و 
گفت: با وجود این مشکلات اما هیچگونه افزایش 
قیمتی در شــیرینی شــب یلدا نخواهیم داشــت. 
علی بهــره مند افزود: قیمت هر کیلو شــیرینی تر 
در واحدهــای درجه یک 78 هــزار تومان، زبان و 
پاپیونــی ۶۵ هزار تومان، دانمارکی ۶۵ هزار تومان 
و کیک یــزدی نیز ۴9 هزار تومان اســت. رئیس 
اتحادیه قنــادان با بیان اینکــه روغن تخصصی 
قنادی به ســختی پیدا می شود و همین امر باعث 
شده که بازار سیاه آن رونق بیشتری بگیرد، افزود: 
قنادان مجبورند روغن مورد نیاز خود را بالاتر از نرخ 
مصوب از بازار آزاد تهیه کنند. در مورد شــکر هم 

همین اتفاق افتاده است.

دلیل گرانی زعفران اعلام شد

صدا و سیما: رئیس اتحادیه صادر کنندگان زعفران، 
علت افزایش قیمت طلای ســرخ را کاهش تولید 
دانســت. غلامرضا میری افزود: خطــر بی آبی و 
بحــران آب در ایران، بخش کشــاورزی را تهدید 
می کند و یکی از دلایل افزایش قیمت زغفران در 
این چند هفته کاهش تولید بوده اســت و همچنان 
کشاورزان در حال برداشت این محصول هستند و 
آمــار دقیقی از مقدار برداشــت را نداریم و این در 
حالی است که در این سال ها قیمت کالاها افزایش 
داشته که در برابر آن محصول زعفران هیچ افزایش 
قیمت نداشته است. وی اضافه کرد: در این سال ها 
کشــاورزان به دلیل هزینه های جانبی و کم بودن 
قیمت آن دیگر رغبتی برای کشت نداشتند. رئیس 
اتحادیه صادرکننــدگان زعفران ایــران با اعلام 
این خبر، گفت: خشکســالی و عدم توجه دولت به 
کشاورزان ممکن است باعث شود تولید و صادرات 

زعفران در سال های آینده کاهش پیدا کند!

مجلس وزیر اقتصاد را 
استیضاح می کند؟

مهــر: غلامرضا مرحبا ســخنگوی کمیســیون 
اقتصــادی مجلس با تکذیب خبر اســتیضاح وزیر 
اقتصاد در مجلس، گفت: متأســفانه خبر مذکور در 
رسانه ها به شکل نادرستی منتقل شده و بنده آن را 
تأیید نمی کنم. همانطور که در متن کامل این خبر 
نیز آمده، هیچ اشاره ای به استیضاح قطعی احسان 
خاندوزی در مجلس نشــده اســت. زیرا تا زمانی 
که مجلس دســتور عملی برای اجرایی شدن یک 
موضوع را نداده اســت، پیش گویی کردن آن هیچ 
گونه وجاهت حرفه ای و قانونــی ندارد. وی ادامه 
داد: چند ماه از فعالیت وزرای دولت بیشتر نگذشته 
است. ممکن است در این مدت انتقاداتی نیز وجود 
داشته باشد اما مسئله این است که مجلس از نظر 
قانونی امکان پرسش ســؤال، استیضاح، مطالبه و 
بازخواســت را دارد و ما به این وظایف قانونی خود 
در مواقــع مورد نیاز عمل خواهیــم کرد. اما اینکه 
مطرح شود ما اکنون وزیر خاصی را برای استیضاح 
در دســتور کار داریم، به هیچ وجه مورد تأیید بنده 
نیست. وی در خصوص شــایعاتی که در روزهای 
اخیر مبنی بر ایجاد فهرست ۱۰۰ نفرهای که توسط 
برخی از نزدیکان وزارت اقتصاد برای استخدام در 
دستگاه های دولتی مطرح شده است نیز افزود: هنوز 
تخلفی از این موضوع مشاهده نشده است باید ابتدا 
تخلفی صورت بگیرد تا مجلس به آن ورود کند. این 
موضوع صرفاً در فضای مجازی منتشر شده است.

اصلاح ســاختار بودجه به یکی از مهمترین 
عناصر گفتمان اقتصادی کشور در چند سال 
اخیر، به ویژه در آستانه تدوین بودجه ۱۴۰۱ 
در دولت سیزدهم تبدیل شده است. این مهم، 
مواردی همچون اصلاح ساختار بودجه ریزی، 
اصلاح ساختار شــرکت های دولتی، اصلاح 
سیاست های حمایت و نظام تأمین اجتماعی 
و اصلاح ساختار تعهدات و بدهی های دولت، 
اصلاح نظام مالیاتی، ســاماندهی یارانه های 
انرژی، اصلاح نظام مالی نفت و گاز و اصلاح 
چگونگی مدیریت بر دارایی های دولت را در 
بر می گیرد. مهم ترین لازمه اصلاح ساختار 
بودجــه ترجیح یافتن منافــع ملی بر منافع 
گروهی، منطقه ای و بخشــی است. اهمیت 
این موضوع درحدی است که رئیس جمهوری 
خواستار پرهیز از بخشی نگری و چانه زنی در 
تدوین بودجه سالیانه و توجه به منافع ملی، 
رعایت عدالت و آمایش سرزمینی شده است. 
آیت الله »سید ابراهیم رییسی« چندی پیش 
در نشست شــورای اداری استان »خراسان 
جنوبی« با تاکید بر این موضوع، تصریح کرد: 
توزیع منابع باید در کشور به صورت عادلانه 
انجام شود و بهترین راه برای توزیع عادلانه 
منابع این اســت که بودجه ریزی براســاس 
آمایش ســرزمینی صورت گیرد. بر اساس 
قانون، لایحه بودجه از ســوی دولت تهیه و 
به مجلس شورای اسلامی ارائه می شود تا با 
تصویب نمایندگان به قانون تبدیل شود. در 
عمل بودجه، حاصل همکاری و همگرایی دو 
قوه مقننه و مجریه است. نمایندگان مجلس 
باید درآمدهای اعلام شده از سوی دولت را 

مد نظر قرار داده و هزینه ها را بر اســاس آن 
تعیین کنند. تراز عملیاتی بودجه، امر مهمی 
است و نباید اجازه کسری بودجه داده شود. با 
این حال تجربه نشان داده است که هرچند 
قانــون می گوید اختیار مجلس، تغییر بودجه 
در محدوده حفظ تراز بودجه اســت، اما در 
عمل، هزینه ها در فرآیند تصویب در مجلس 
با رشد مواجه می شــوند و نمایندگان برای 
حفظ تراز بودجه، درآمدها را بیش از آنچه در 
عمل هست برآورد می کنند. برخی نمایندگان 
مجلس تمایل دارند در تقســیم بودجه حوزه 
انتخابیه و منافع شــهر و روســتاهای آن را 
به مصالــح و منافع ملی ترجیح دهند. بدین 
ترتیــب نوعی بخشــی نگری از این نظر به 
وجود می آید. این موضوع مختص به ایران 

نیست و در بسیاری از کشورها وجود دارد.
سند ملی آمایش سرزمین، مبنای کار باشد ��

در این رابطه »آلبرت بغزیان«، استاد دانشگاه 
گفــت: نباید بودجه نویســی و بودجه ریزی 
کشور به امری سیاسی تبدیل شود. در زمان 
تهیه و تدوین بودجه بایــد فقط منافع ملی 
و نه منافع بخشــیِ فلان شهر یا شهرستان 

در نظر گرفته شــود. هرچند درست است که 
نمایندگان مجلس بایــد حوزه های انتخابیه 
خود را در نظر بگیرند اما خواسته نمایندگان 
باید بــر اســاس ظرفیت هــای حوزه های 
انتخابیه باشد. هر منطقه ای دارای امکانات و 
ظرقیت های خاص خود در بخش کشاورزی، 
صنعت، معــدن، خدمات و غیره اســت که 
بایــد در تهیه و اجــرای طرح های مختلف 
مورد توجه جدی قرار گیرد. بغزیان با اشــاره 
به اهمیت آمایش ســرزمین، اظهار داشت: 
این ســند باید مبنای کار قرار گیرد. آمایش 
ســرزمین یک لایه از برنامه ریزی اســت و 
بــدون آن لایه های دیگر به درســتی پیش 
نخواهد رفت. ما باید در مرحله نخســت بر 
اســاس یک نظام اقتصادسنجی کلان عمل 
و با شبیه سازی شرایط اقتصادی کشور سهم 
هر بخــش )صنعت، کشــاورزی، خدمات و 
غیره( را تعیین کنیم. سپس در لایه ای از این 
برنامه ریزی، طبق سند ملی آمایش سرزمین 
اســتعدادهای هر استان را تعیین و بر اساس 
آن عمل کنیم. وی افزود: البته این موضوع 
جدید نیســت و همیشه در محافل سیاسی و 

علمی بر اهمیت آمایش ســرزمین و توسعه 
عادلانه منطقه ای تاکید شــده است. با این 
حال ضروری است که کمیسیون های مختلف 
در مجلس شورای اســلامی هنگام تدوین 
بودجــه منافع ملی را در نظــر بگیرند. همه 
نمایندگان باید منافع ملی را بر منافع بخش 
خود ترجیح بدهند. در ســال های گذشــته، 
نتیجه چانه زنی و کشاکش های بین بخشی 
و بیــن منطقه ای در فراینــد تهیه و تدوین 
بودجــه، تعریف و اجــرای پروژه هایی بوده 
است که هیچ تناسبی با ظرفیت ها و نیازهای 
منطقه ای ندارد. بدین ترتیب بخشی نگری به 
تجربه ای ناموزون از توسعه منجر شده است 
که پیامدهایی همچون تشدید فقر و مهاجرت 
و بــه دنبال آن گســترش انواع مســائل و 
آسیب های اجتماعی، زیست محیطی و غیره 
در برخی از نقاط کشور را در بر داشته است. از 
این رو از مدیران گرفته تا کارشناسان مختلف 
اقتصادی، محیط زیســتی، اجتماعی و غیره 
بر این باورند که ســند ملی آمایش سرزمین 
مهمترین راه جلوگیری از بخشی نگری است. 
هم اکنون این ســند آماده اســت. مطالعات 
تدوین ســند ملی آمایش ســرزمین توسط 
مرکز توســعه و آینده نگری سازمان برنامه و 
بودجه کشــور در حدود سه سال انجام شد و 
در اسفندماه سال 99 به تصویب شورای عالی 
آمایش سرزمین رســید.این سند مورد تاکید 
دولت سیزدهم است و انتظار می رود که بودجه 
سال آینده بر اســاس آن تنظیم شود. شرایط 
کنونی اقتصادی کشــور به گونه ای است که 
چاره ای جز رفتن به ســوی اجرای سند ملی 
آمایش سرزمین نیست. کمبود آب، مشکلات 
محیط زیســتی، بیکاری، مهاجرت و مواردی 
از این دســت فراتر از یک استان و یا منطقه 

خاص بوده و به مسائلی ملی تبدیل شده اند.

پرهیز از چانه زنی در بودجه نویسی

بودجه 1400؛ بخشی یا ملی؟
ستار محمدی تلوار

روزنامه نگار

غامض جلوه کردن الگوهای آبیاری در کشــاورزی به این دلیل 
که تاکنــون خروجی مطلوبی برای این حوزه نداشــته مبحثی 
قدیمی است که همچون کلافی سردرگم دربین اهل نظر دست 
به دســت می شود. گفته می شــود بهره وری آب در کشاورزی 
ایران نزدیک به یک پنجم اســتاندارد جهانی است. در کشوری 
که نیازهای آبی بالایی دارد خبط و خطا کردن روش های اعمال 

شده مدیریتی در این حیطه حالا دیگرپذیرفتنی نیست.
 سرمشــق قرار دادن گاه و بیگاه ســبک و ســیاق کشاورزی 
هندوســتان که تحت عنوان "انقلاب ســبز" حاصل درخوری 

داشت در ایران نتیجه ای معکوس داشته است.
از نظر برخی از مدیران برنامه ریز، نهادهای حاکمیتی در کشور 
ما با موضوعی بنام آمایش انرژی آشنا نیستند و به همین دلیل 
هم هســت که نمی دانند فلان شهرســتان در بازه ســه ماهه 
زمســتان چقدر برق یا بنزین و گاز نیاز دارد و یا بهَمان اســتان 
برای فصــل زراعی جدید چه میزان آب نیــاز دارد و در نتیجه 
شــاهدیم که در گوشه و کنار استان همدان که در تنش آبی به 
ســر می برد، هندوانه کاشته می شود و یا در اصفهان و شیراز بی 
آب، برنج می کارند و یا فولاد سازان وپالایشگاهی ها و نیروگاه 
داران برای اینکه نمره ممتازی از نهادهای متولی محیط زیست 
بگیرند، مدام درخت می کارند و بعد متوجه می شوند که نمی توانند 

از عهده سیراب کردن همین درختان بر بیایند.
پژوهش ها نشــان می دهد که بخش کشاورزی که حدود ۱7.7 
درصد اشــتغال و نزدیک به ۵.9 صادرات غیر نفتی کشــور را 
تشکیل می دهد فقط موفق شــده ۶.۶ درصد از تولید ناخالص 
ملی را به خود اختصاص دهد درحالی که استعداد کشور در این 
حوزه بســیار بیشتر از این ها است. همچنین تأمین کننده حدود 
8۰ درصد مواد غذایــی و نیز 8۰ تا 9۰ درصد مواد اولیه صنایع 
مورد نیاز کشور، اصلی ترین مشکلش، اصلی ترین مشکل کشور 

است، آب!
به عقیده بسیاری از کارشناسان فقدان مدیریت صحیح اختصاص 
آب به حوزه کشــاورزی آنقدر تأثیر گذار بوده که طراحی کردن 

مجدد الگوهای آبیاری جدید، یعنی همان روشی که کشورهای 
موفق جهان آن را پیشــه خود کرده اند را بیش از پیش ضروری 
ساخته اســت، اما این طرح نمی تواند و نباید روایتی شخصی و 
جدید به خود بگیرد و برخی به زعم خود، اجرای آن را درســت 
بپندارند. چرا که مدیرانِ پیش از این هم، از همین ناحیه وارد کار 

شدند و در نهایت به در بسته خوردند.
روش های جدید آبیاری زمین هــای زراعتی و یا باغ ها وعرصه 
های کشاورزی موضوعی است که در همه دانشگاه های جهان 
آن را تدریس می کنند و بر این اساس نکته پنهانی ندارند که ما 
در کشــاورزی ایران نتوانیم از آن سود ببریم و به همین خاطر 
نیازی نیست که در آن دست ببریم و به سلیقه فردی خویش آن 
را پیاده کنیم.بنابراین نهادهای متولی حاکمیتی نیز دریافته اند که 
با محک کهنه و سنتی نمی توان به جنگ شیوه های منسوخ شده 
آبیاری کشاورزی رفت تا بهره وری آن را بالا برد و به اجبار باید 
از همان شــیوه علمی استفاده کنند و با مطالعات از پیش انجام 
شده در حوزه بوم و سرزمین، این الگوها را به گونه ای پیاده سازند 
که درصد خطای آن بسیار بسیار پایین باشد و به اصطلاح آب از 
آب تکان نخورد.صاحبنظرانی که دستی بر آتش مدیریت دارند 
دریافته اند شــرایط سخت و دشــوار پایداری و استمرار تولیدات 
بخش کشاورزی و در نهایت تولیدات غذایی، جایی برای آزمون 
و خطای جدید ندارد و با هر ابزاری هست باید سطح زیر کشت 
و یا دیگر محصولات باغی و زراعی را با کمترین میزان مصرف 
آب، بالا برد.داریوش مختاری، کارشــناس ارشد حوزه مدیریت 
منابع آبی در این رابطه، گفت: در کشــور ما اقلیم خشک حرف 

اول را مــی زند و هر گونه بی توجهی به آن و دل خوش کردن 
به بخش های پرآب نمی تواند گره ای از کار فروبسته بهره وری 

پایین آب کشاورزی باز کند.
وی با بیان اینکه با توجه به قابلیت های بالای بخش کشاورزی 
در اســتان های مختلف و چهار فصل بودن همه استان ها، بابالا 
بردن بهره وری، می تــوان تولیدات باغی و زراعی را به میزانی 
رســاند که قابلیت صادراتی افزون تری داشته باشد، اظهار کرد: 
کشــورهای کوچکی که از آخرین متدهای آبیاری در کشاورزی 
اســتفاده کرده اند هم اکنون به قطب صادرات انواع محصولات 

تبدیل شده اند.
به گفته وی یافته های اطلاعاتی نشــان می دهد کارنامه باغی 
و زراعی ایران نســبت به کشورهایی نظیر ترکیه، مصر، استرالیا 
و آمریکا نمرات قابل قبولی نداشــته اســت. گفته شده متوسط 
عملکرد برنج )شلتوک( در ایران، ترکیه، مصر و آمریکا به ترتیب 
۴.۵، 7.7، 9.۵ و 8.۱ و عملکرد چغندرقند برای کشورهای مذکور 
به ترتیب ۴۱.8، ۵۴.۴، ۵۰.۵ و ۶3 تن بر هکتار اســت. این خود 
مشــتی از خروار است که خوشــبختانه از منظر تیم های جدید 

مدیریت های کلان دور نمانده است.
وی با تاکید بر اینکه بهره وری هرچه بیشــتر از آب کشاورزی، 
خلق ارزش افزوده افزون تری خواهد داشــت و به گوشــه ای از 
مشــکل اشتغال کشور کمک شایانی خواهد کرد، گفت: فعالان 
عرصه تأمین آب کشاورزی دریافته اند که هرگونه تأخیر و اهمالی 
در تغییــر الگوی مصرف آب بدون بهــره و یا بهره وری پایین 

می تواند ضررهای جبران ناپذیری به بدنه اقتصاد کشور بزند.
وی با بیان اینکه گام های جدید برای ســامان بخشــی به این 
حوزه آغاز شــده است. لزوم تغییر اســلوب های پیشین تأمین 
آب کشاورزی بســیار پررنگ تر از قبل جلوه می کند و نخبگان 
و کارشناســان برای بهره وری آب در برنامه هفتم توســعه و 
بودجه ۱۴۰۱ به تکاپویی امیدوار کننده افتاده اند، گفت: توســعه 
آبیاری هــای نوین، رعایت الگوی کشــت، اســتفاده همزمان 
چندمنظــوره از منابع آب، تســطیح و یکپارچه ســازی اراضی 
و ســرفصل هایی از این دســت می تواند کارنامه بهره وری آب 
کشــاورزی را به ثبت نمرات بالاتری برساند وعقب ماندگی از 

استاندردهای جهانی را جبران کند.

تنش آبی؛ تهدید کشاورزی
بهره وری آب در کشاورزی ایران نزدیک به یک پنجم استاندارد جهانی است

گزارش

خشکسالی و افزایش جمعیت؛ 
نگاهی به اصفهان تا ژاپن

نگاهــی به آمار و ارقام تولد و ازدواج 2۰2۰ در ژاپن باعث 
حیرت است؛

۱- پایین ترین آمار تولد نوزاد از زمان جنگ جهانی دوم تا 
کنون، در سال 2۰2۰ ثبت شده است.

)این به دلیل کرونا نبوده اســت چون که از ســال 2۰۱۶ 
گفته می شود که امسال پایین ترین آمار تولد از زمان جنگ 
دوم جهانی بود، ولی سال بعد مجدداً آمار "کمتر" می شود!(

*کل تعداد نوزادان متولد شده 8۴۰,832 بوده )که 2۴,۴۰7 
تولد، کمتر از 2۰۱9 بوده. یعنی 2,8 درصد کاهش(

در سرتاسر کشــور در سال گذشته فقط ۵2۵,۴9۰ ازدواج 
ثبت شد )آنهم در شرایطی که ۱93,2۵۱ طلاق هم ثبت 
شد(. پنج سال پی در پی ازدواج روند نزولی دارد و طلاق 
رونــد صعودی. به دلیل کاهش نرخ ازدواج، انتظار می رود 
که نرخ تولد در سالهای آینده هم نزولی باشد. با وجود تمام 
سیستمهای حمایتی دولت و به رغم تمام مُشوقهایی که 
دولت )های چند ســال اخیر( ژاپن برای فرزندآوری قائل 
شده بودند، سال 2۰2۰ بدترین و پایین ترین آمار ازدواج/

تولد نوزاد در ژاپن بود. )چندین ســال است که دولت به 
هرکسی که صاحب فرزند شــود 3۵۰۰ دلار ]سیصدوده 
هزار ین[ جایزه می دهد و علاوه بر آن ماهیانه حدود ۱۵۰ 
دلار کمــک هزینه مهدکودک، لبــاس، تغذیه و ... را "تا 

هفت سالگیِ" کودک متقبل می شود(
2- ماجرا، دستوری نیست. "بخشنامه ای" نیست. ابلاغی 
نیست. چنین نیســت که امپراطور )یا نخست وزیر ژاپن 
یا معاون نخســت وزیر( بخواهند و بشود. ماجرا مرتبط با 

"واقعیت های جامعه ژاپنی" است.
3- واقعیت های جامعه ژاپن چیست؟

اقتصاد ژاپن )بدون هیچ منابع نفت یا گازی( بیش از پنج 
برابر اقتصاد ایران است.

اشــتغال )به دلیل وجــود "تولیــد" و کارخانه های قوی 
همچون تویوتا، پاناسونیک، هوندا و...( مشکل "نیست".

در بهداشت و سلامت، یکی از بهترین شاخصهای جهانی 
را داراست.

در آموزش، موفق شــده ســاختار آموزشــی متناسب با 
فرهنگ/ژن/تاریخ ژاپنی را نهادینه کند.

ولی با وجود همه اینها، میــل به "فرزندآوری" عمومیت 
ندارد. برعکس آنچه عمومیت دارد میل به فرزند نیاوردن 

است. چرا؟
چون زندگی "پیچیده" شــده است. اشتغال هست، درآمد 
هســت، امنیت و بهداشت هست ولی زندگی شاد نیست. 
لذا جامعه با نوعی "خودآگاهی" در اضافه کردنِ "یک نفر 

دیگر" به این دنیا "احتیاط" می کند.
۴- اصفهــان، خشکســالی زاینــده رود و اعتراض ها به 
آن مجدداً باعث شــد تا بحث حکمرانــی آب و اهمیت 
"مدیریت منابع آب" مورد توجه اذهان واقع شود. اما این 
فقط اصفهان نیست که مشکل دارد. دشت های جنوب و 
شرق استان فارس، نخلستان های جهرم و بوشهر، چه خبر 

است؟ استان های دیگر چطور؟
اصفهان )حسب اتفاق( این شــانس را داشته که چندین 
ســال اسُتاندار آن یکی از مدیران باسابقه منابع آب کشور 
بوده )رســول زرگرپور(، ولی مشــکل، ریشه دارتر از این 

حرفهاست.
در واقع سؤال اساسی تر این است که آیا اقلیم ایران زمین 
ظرفیتِ این میزان بارگذاری روی منابع طبیعی محدود و 
محیط زیســتش را دارد؟ اساساً آیا توصیه به #افزایش_

جمعیت و فرزندآوری در چنین اقلیمی صحیح است؟
ممکن اســت گفته شــود: بله اگر که مدیریتِ منابع آب 

صورت گیرد مشکلی نداریم! ولی "اگر"؟
این چه جور اگری است؟! و این چه طور نتیجه گیری بی 

احتیاط است؟
۵- ما در بهترین "شــرایط تولید" و توســعه )اقتصاد( در 
کشــورمان، حتی تا چند دهه آینده هم به اقتصاد_ژاپن 

نخواهیم رسید.
همچنین در اشتغال، بهداشت و آموزش. اما فرض کنیم 
که با یــک معجزه ناگهانی از "ابلاغیه ها" )ی اســحق 
جهانگیری و محمد مُخبر( ظرف یک دهه ژاپن شــویم 
و هیچ مشــکلی برای اشــتغال و اقتصاد نداشته باشیم 
)فــرض!(، اما آیا افزودنِ جمعیت به این فلات خشــک 
)با زمینهای محدودش برای آمایش ســرزمین و زیست( 
صحیح اســت؟ چرا وقتی واقعیتها اینقدر عریان اســت، 
احتیــاط نمی کنیم؟ چرا به تجربه دیگر جوامع انســانی 
احتــرام نمی گذاریم؟ آیا وقت آن نیســت که باور کنیم 
باید برای حفظ تمدن ایرانی )یا همانکه محســن رنانی 
"گوهر ایــران" خطابش می کند( به خانواده های کوچک 
ولی با کیفیت فکر کنیم؟ مســاله فقط آب نیست.  مساله 
کیفیت_زندگی است. مساله ســعادتمندی نسل است. 
)ایرادی نیســت اگر کســی در حوزه شخصی اش گمان 
می کنــد امکانِ ســعادتمند کردن یک خانــواده بزرگ 
را داراســت ولی( به شــکل عمومی وقتی کــه با این 
میزان محدودیت آب، هوای مناســب، اشــتغال پایدار، 
بــرق... )و اساســاً "منابع"( مواجهیــم، توجه به کیفیت 
بخشــیدن به خانواده کوچک ضروری اســت. مشکلِ 
آب اصفهان، تلنگری اســت که قدری به "واقعیت"ها و 

"محدودیت"هایمان بیاندیشیم.

محمدرضا اسلامی
روزنامه نگار

سحر بابایی
روزنامه نگار

»اینترنت« تنها برنده کرونا

 
شیوع کرونا در جهان، مخاطرات بسیاری را 
رقم زد. شــیوع ویــروس کرونا بر همه چیز 
تأثیر منفی داشت، شاید بتوان گفت بر روی 
تنها چیزی که تأثیر مثبت داشــت، استفاده 

از تکنولوژی برای رفع نیازهای روزمره بود.
توسعه زیرساخت های ارتباطی کشورها، یکی 

از مهم ترین کارهایی بود که به واسطه کرونا 
سرعت گرفت. بسیاری از کشورهای جهان، 
از جمله ایران، توســعه ای که قرار بود ظرف 
چند سال رقم بزنند را در مدت زمان کوتاهی 
انجام دادند.اکنون در کشــور مــا نیز تمام 
خدماتی که می توان به صورت آنلاین ارائه 
داد، در دســترس مردم است. حمل و نقل، 
خرید اینترنتی، تحصیل، مراجعه غیرحضوری 
به بانک و پزشک و حتی اشتغال تا حد زیادی 
به اینترنت وابســته شده است.استفاده مردم 
از اینترنت و به تبع آن گوشــی تلفن همراه 
باعث شــده اکنون در کشور ۱3۱ میلیون و 

۵۴ هــزار و 7۴۰ نفر مشــترک تلفن همراه 
داشته باشیم که ضریب نفوذ این دستگاه در 
کشــور را به بیش از ۱۵8 درصد رسانده اند.

بر اســاس گزارش های برخطی که از سوی 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
کشــور در دســترس قرار می گیرید، اکنون 
پوشــش ارتباطی جاده های اصلی – فرعی 
ریلی نیز از 9۴ درصد گذشــته است. آخرین 
گزارش آماری از بخش ارتباطات و فناوری 
اطلاعات نشان می دهد ضریب نفود اینترنت 
پهن باند ثابت در کشــور از ۱2۰ درصد عبور 
کرده اســت. مانند گذشته در بخش اینترنت 

سیار )با ضریب نفود حدود ۱۰7 درصد( رشد 
مناســبی را شاهد بودیم، اما اینترنت ثابت با 
ضریــب نفود نزدیک به ۱3 درصد همچنان 
به دلایل مختلف از توســعه دورمانده است.  
تعداد مشــترکین اینترنت پهن باند در کشور 
۱۰۱ میلیون و ۱۴ هزار و 7۱9 مشترک است 
که از این میان ۱۰ میلیــون و ۶۶۰ هزار و 
7۱۵ مشترک اینترنت پهن باند ثابت دارند و 
9۰ میلیون و 3۵۴ هزار و ۴ نفر، مشــترک 
اینترنت پهن باند سیار هستند. اکنون ضریب 
نفود اینترنت پهن باند در کشور از ۱2۰ درصد 

عبور کرده است. 

میترا شکری
روزنامه نگار
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جامعه

خبرخوان

فقط منع تردد شبانه لغو شده 
است

ایســنا: پس از لغو منع تردد شبانه برای برخی از رانندگان 
این تصور ایجاد شد که ممنوعیت تردد بین این شهرها نیز 
حذف شده است، سردار سید تیمور حسینی، جانشین رییس 
پلیس راهور ناجا دراین باره، گفت: »ممنوعیت تردد شهرهای 
قرمــز، نارنجی و زرد و خروج از آن ها همچنان تابع قوانین 
ستاد ملی مقابله با کرونا است و بایستی مردم پروتکل های 
بهداشــتی را همانند گذشــته رعایت کنند.« موضوعی که 
نشان می دهد ممنوعیت مربوط به سفر در شهرهای قرمز و 

نارنجی کرونایی همچنان پابرجاست.
بنابرایــن در حال حاضــر و طبق اعلام وزارت بهداشــت 
ممنوعیت سفر از و به هشت شــهر کشور که در وضعیت 
قرمز قرار دارند و ۵8 شهر دارای وضعیت نارنجی ادامه دارد. 
البته این ممنوعیت شــامل منع تردد شبانه نیز و سفرهای 

برون شهری را شامل می شود.

آسترازنکا دارویی موفق تر از واکسن 
معرفی کرد

ایســنا: آسترازنکا پیشــروی خود را در رقابت برای توسعه 
و عرضه داروی پیشــگیری کننده کوویــد ۱9 تثبیت کرد؛ 
این دارو به صورت شــات در بازو تزریق می شود. براساس 
داده هــای کارآزمایی با دارویی به نــام AZD7۴۴2 که به 
صورت یک دوز 3۰۰ میلی گرمی به شــرکت کنندگان داده 
شــد، خطر ابتلا به کوویــد ۱9 علامت دار طی ۶ ماه تا 83 
درصد کاهش یافت. در گروه آزمایشــی این آزمایش هیچ 
مورد مرگ یا عفونت شــدیدی ثبت نشــده اســت. نتایج 
کارآزمایی جداگانه نیز نشــان داد که این دارو طی سه روز 
پس از شروع علائم خطر ابتلا به کووید ۱9 شدید یا مرگ 
ناشی از آن را تا 88 درصد کاهش می دهد. منه پانگالوس، 
معاون اجرایی شرکت آســترازنکا، در این خصوص اظهار 
کرد: این داده های جدید به شــواهد رو به رشدی می افزاید 
که از ظرفیت AZD7۴۴2 پشــتیبانی می کنند. ما در حال 
پیشــرفت پرونده های نظارتی در سراسر جهان و مشتاقانه 
منتظر ارائه یک گزینه مهم جدید در برابر ســارس کوو 2 
هستیم. این شــرکت انگلیسی سوئدی موافقت کرده 7۰۰ 
هزار دوز AZD7۴۴2 را در صورتی که ســازمان غذا و دارو 
اجازه اســتفاده اضطراری بدهد، به دولــت ایالات متحده 
عرضه کند. این شــرکت توافقات مشابهی با سایر کشورها 
نیز دارد. این دارو با استفاده از ترکیبی از 2 آنتی بادی ساخته 
می شــود که از سلول های B ایمنی اهدا شده بیمار در حال 

بهبودی از کووید ۱9 منشاء می گیرد.

 نماینده مجلس: 
وزیر سوم پیشنهادی آموزش و پرورش 

هم ایده آل نیست

ایلنا: »شــیوا قاسمی پور« دبیر اول کمیســیون آموزش و 
تحقیقات مجلس شورای اسلامی و نماینده مردم مریوان و 
سروآباد در مجلس شورای اسلامی، در واکنش به بلاتکلیفی 
وزارت آموزش و پرورش بیان کرد: متاسفانه جایگاه وزارت 
آموزش و پرورش کوچک دیده می شــود، وگرنه باید جزو 
اولیــن وزارتخانه ها برای تعیین وزیر بود. وی در ادامه بیان 
کرد: در دوران شیوع کرونا و آموزش غیرحضوری، کیفیت 
آموزش پایین آمده و در این شرایط فعلی باید در اولویت قرار 
می گرفت، ولی متاســفانه گزینه هایی که معرفی شدند به 
ویژه آن دو گزینه قبلی که رد شــدند واقعاً شرایط لازم را 
برای این وزارتخانه مهم را نداشتند. ما هم نمی توانیم در این 
شــرایط ریســک کنیم. قاســمی پور در خصوص ارزیابی 
برنامه های وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش گفت: در حال 
حاضر باید وزیر پیشــنهادی جدید نیز مورد بررســی قرار 
بگیرد، البته این هفته ما سرکشــی به حوزهای نمایندگان 
مجلــس را داریم و از هفته آینــده برنامه ها و اهداف وزیر 
پیشــنهادی را مورد ارزیابی قرار خواهیــم داد. این نماینده 
مجلس گفت: اگر آقای نوری بتواند کمیســیون آموزش و 
ســایر نمایندگان را راضی کند رأی خواهد آورد اما اگر رأی 
نیاورد، هیچ تعصبی مبنی بر اینکه چون وی ســومین وزیر 
پیشــنهادی آموزش و پرورش است پس باید انتخاب شود، 
وجود نــدارد، زیرا این وزارتخانه باید تعیین تکلیف شــود.

سردار اشتری: حذف جریمه تردد 
خودروهایی که بعد از لغو ممنوعیت 

اعمال قانون شدند

ایلنا: سردار »حسین اشتری« فرمانده ناجا در حاشیه رزمایش 
طرح زمســتانی ۱۴۰۰ پلیس راهور ناجا با بیان اینکه طرح 
زمستانه پلیس از اول آذر شروع و تا 2۰ اسفند ادامه خواهد 
داشت، گفت: دستگاه های متولی آمادگی کامل برای اجرای 
این طرح را دارند. وی ادامه داد: در طرح زمستانه پلیس در 
نقاط حادثه خیز و گردنه های برف گیر حضور خواهد داشت. 
همچنین امیدواریم با استفاده از تجهیزات به روز و همکاری 
مردم شــاهد کمترین تصادفات و خسارت ها باشیم. سردار 
اشتری در خصوص جریمه برخی رانندگان پس از لغو طرح 
تردد شــبانه گفت: اگر پس از لغو محدودیت تردد شــبانه، 

کسانی جریمه شدند، جریمه آنها حذف خواهد شد.

گزارش

دریای آب هم نمی تواند اصفهان را 
سیراب کند

سیل جمعیت به جای سیلاب!

در زاینده رود به جای آب ســیل جمعیت جاری شد تا یک 
بار دیگر بعد از خوزســتان فریاد کمبود آب در شــهرهای 
ایران شنیده شــود؛ اما این بار صدا از فلات مرکزی، یعنی 
اصفهان آمد. کشــاورزان اصفهانی طی روزهای گذشته با 
حضور در بستر خشک زاینده رود تلاش کردند صدای شان 
را به گوش مســئولان برسانند، صدایی که سبب همراهی 
مردم شــهر شد و تجمع گسترده ای را رقم زد. شعار »زنده 
رود کجاســت؟« و »اصفهان آب نــدارد« درحالی از زبان 
مردم شنیده شد که سال هاســت کارشناسان دارند درباره 
مدیریت منابع آب هشدار می دهند، کمبود آب امروز حیات 
در مناطق مختلف ایران از جمله اصفهان را تهدید می کند 
و سبب ساز مشــکلات عدیده ای شده اســت، طوری که 
یک کارشــناس محیط زیست به خبرآنلاین می گوید: »با 
ادامه وضع موجــود یا باید جمعیت و صنعت را از اصفهان 
خارج کنیم یا این که منتظر باشــیم آثار تاریخی اصفهان و 

خانه های مردم در زمین فرو برود.«
زاینده رود قربانی شد ��

تجمع اخیر مردم اصفهان یکبار دیگر مسئله آب را تبدیل به 
دغدغه ایران کرد. بحران آب در ایران مسئله امروز و دیروز 
نیست، اگر هر از چندگاهی صدایی از شهر و دیاری به دلیل 
کمبود آب شنیده می شود حاصل اقدامات چندین ساله است 
که نتایج سوء آن ها حالا به ثمرنشسته اند. اقداماتی که صرفاً 
نه مســائل آب و محیط زیستی بلکه گاهی منافع جناحی 
گروه های سیاسی سبب ســاز آن ها شدند. محمد فاضلی، 
استاد توسعه در دانشــگاه در پی تجمع اخیراصفهان طی 
یادداشــتی در کانال تلگرامی شخص خود نوشت: »اشتباه 
بزرگ آن است که مسأله آب را فقط در دو وزارتخانه نیرو 
و کشاورزی جست وجو شــود. مسأله آب حداقل ریشه ای 
عمیق در سیاســت های تجاری، سیاســت های صنعتی، 
لابی هــای نمایندگان مجلــس برای اســتقرار صنایع و 
توسعه کشــت در حوزه های انتخابیه شان بدون ملاحظات 
محیط زیســتی و... دارد؛ تجمع 28 آبان فرصت طرح همه 
این مسائل است.« همچنین حسین آخانی، استاد دانشگاه 
تهران و فعال محیط زیســت در واکنشی به حوادث اخیر 
اصفهان در یادداشــتی که آن را در اختیار خبرآنلاین قرار 
داد نوشــت: »زاینده رود قربانی شــد. زاینده رود قربانی 
سیاست های توســعه ای کشاورزی خارج از توان طبیعی و 
آب دزدی های بالا دست رودخانه، انتقال آب و آب دزدی 
صنایعی شــد که نتیجه اش آلوده کردن اصفهان در کنار 
اراک به عنوان دوقلوی آلوده ترین شهرهای ایران مرکزی 
شد. توسعه بیمار گونه شــهر هم چون شهرهای دیگر بد 
قواره ادامه یافت و تتمه آبی هم که در زیر زمین بود برای 
چمن کاری و تأمین آب خانه ها پمپاژ کردند تا اصفهان در 

معرض سنگین ترین عواقب فرونشست زمین قرار گیرد.«
توسعه کشاورزی بدون برنامه ریزی اصفهان را  ��

با خطر فرونشست زمین مواجه کرده
 توسعه کشاورزی بدون برنامه ریزی و توجه به توانایی های 
منطقه بخشــی از دلایلی اســت که اصفهان را با کمبود 
آب و خطر فرونشســت زمین مواجه کرده است. دراین باره 
تورج فتحی، کارشــناس منابع آب محیط زیســت با بیان 
این که »مصرف آب کشــاورزی در اصفهان طی سه دهه 
اخیر چندین برابر افزایش پیدا کرده است.« به خبرآنلاین 
می گوید: »حــدود 9۰ درصد منابع آب کشــور در بخش 
کشــاورزی مصرف می شــود که در اصفهان هم وضعیت 
مشابهی وجود دارد. تا پایان سال زراعی ۱3۵9 چیزی حدود 
83۰ هکتار زمین های زیرکشــت برنج در لنجان اصفهان 
وجود داشت که جزو حاشیه زاینده رود محسوب می شود، 
اما در پایان سال زراعی ۱397 این رقم به بیش از 2۰ هزار 
و 3۰۰ هکتار زمین زیر کشــت برنج رســیده است. وقتی 
عرصه کشــاورزی به صورت سنتی و با کشت غرق آبی و 
برای محصولاتی آب بر مانند برنج یا پرورش درخت چنار 
که در آن منطقه رایج شده، رواج دارد پیداست اگر دریایی از 
آب هم وارد این حوضه کنیم ممکن است همچنان کمبود 

آب داشته باشیم.«
صنایع آب بر و حفر چاه در حریم رودخانه ��

یکی دیگر از متهمان کمبود آب در اصفهان افزایش صنایع 
آب بر در حوضه آبخیزداری این استان است. فتحی با اشاره 
به همین مســئله بیان می کند: »به جز ذوب آهن اصفهان 
که در ســال های قبل از انقلاب آن جا مســتقر شده، بقیه 
صنایع آب بر مانند پتروشــیمی، فولاد مبارکه، کارخانجاتی 
مانند مهمات ســازی که صنایع پر مصرف آب هستند، در 
ادامه در حوضه زاینده رود مستقر کردیم، اساساً این صنایع 
باید جایی مســقتر شوند که آب مازاد وجود داشته باشد اما 
برعکس ما این صنایع را در فلات مرکزی مستقر کردیم و 
طبیعی است که تأمین آب در چنین شرایطی چالش برانگیز 
می شود.«استاد منابع طبیعی دانشگاه صنعتی اصفهان هم 
با اشاره به حفر حلقه های چاه در حاشیه رودخانه و استفاده 
از آن ها برای صنایع به خبرآنلاین می گوید: »کارخانه های 
بــزرگ ذوب آهن و فولاد مبارکه مصرف آب زیادی دارند. 
امروز در مسیر رودخانه، در حاشیه و در حریم هیدرولیکی آن 
چاه های حریمی وجود دارد، وقتی آب وارد رودخانه می شود 

این چاه ها پرآب می شوند و مورد استفاده قرار می گیرند. 

سازمان هواشناســی روز گذشته نسبت به 
آلودگی هوای هفت کلانشهر طی روزهای 
آینده هشدار داد و افزایش غلظت آلاینده ها 
در شهرهای تهران، کرج و اصفهان بیشتر 
خواهد بود. ســازمان هواشناســی با صدور 
هشــدار نارنجی رنگ با اشــاره به تشدید 
پایداری هوا آورده است: انباشت و افزایش 
غلظت آلاینده هــا همراه با کاهش کیفیت 
هوا پنجشــنبه )۴ آذرماه( برای شــهرهای 
اصفهان، کرج و تهران پیش بینی می شود. 
هشــدار زرد رنگ به معنای این است که 
پدیده ای جوی رخ خواهــد داد که ممکن 
اســت در ســفرها و انجام کارهای روزمره 
اختلالاتی را ایجاد کند. این هشــدار برای 
آگاهی مردم صادر می شود تا بتوانند آمادگی 
لازم را بــرای مواجهه بــا پدیده ای جوی 
داشته باشند که از حالت معمول کمی شدت 
بیشــتری دارد. از سوی دیگر مسئولان نیز 
در جریان این هشــدارها قرار می گیرند تا 
اگر لازم باشــد تمهیداتی را بیندیشند. این 
در حالی است که وضعیت هوای تهران روز 
گذشته هم در ۱۶ ایستگاه قرمز اعلام شد. 
سازمان هواشناســی در این شرایط جوی 
توصیه کرد امتنــاع از رفت و آمدهای غیر 
ضروری به مراکز شهرها برای افراد سالمند 
و خردســال و به ویژه افراد با سابقه بیماری 
و ریــوی، اجتناب از فعالیت های ورزشــی 
در سطح شــهر، تا حد امکان عدم فعالیت 
فیزیکی و ورزشی در فضای باز و مدیریت 
ســوخت و زمان فعالیت واحدهای صنعتی 
در ســطح و حومه کلان شهرها در دستور 
 )AQI( کار قرار گیرد. شــاخص کیفیت هوا
به پنج دســته اصلی تقسیم بندی می شود. 
بر اساس این تقســیم بندی از عدد صفر تا 
۵۰ هــوا "پاک"، از ۵۱ تــا ۱۰۰ هوا "قابل 
قبول )سالم( یا متوسط"، از ۱۰۱ تا ۱۵۰ هوا 
"ناســالم برای گروه های حساس"، از ۱۵۱ 
تا 2۰۰ هوا "ناسالم برای همه گروه ها"، از 
2۰۱ تا 3۰۰ هوا "بســیار ناسالم" و از 3۰۱ 
تا ۵۰۰ شرایط کیفی هوا "خطرناک" است. 
این در حالی است که هوای پایتخت ۱۰۵ 
و در شرایط ناسالم برای گروه های حساس 

اعلام شد.
تردد و تنفس مردم دچار اختلال شده است ��

در همین رابطه عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای شهر تهران از وضعیت ترافیک و آلودگی 
هوا در تهران گلایه کرد و گفت: تردد و تنفس 
مردم دچار اختلال شــده است. ناصر امانی در 
تذکر پیش از دستور خود در جلسه دیروز شورای 
شهر تهران با اشاره به وضعیت آلودگی هوا در 
پایتخــت، گفت: این تذکر مــن از باب دفاع از 
جایگاه و حیثیت شــورا است؛ چرا که متأسفانه 
کســانی که 8 ســال در اختیار داشتند و هیچ 
کاری نکردند به مــا انتقاد می کنند که آلودگی 
هوا در محرمانگی شــورای ششم است و ما را 
متهم می کنند که در مورد آلودگی هوا پشــت 
درهای بســته هستیم؛ اما اینگونه نیست و باید 
آنها پاسخگو باشند. امانی با بیان اینکه زاکانی 
برای مناف هاشمی در بحث آلودگی هوا حکم 
زده و دو ماه نیز از این انتصاب گذشــته و باید 
به ما گزارش دهند که چه اتفاقی رخ داده است، 
گفت: جای تأســف اســت که می بینیم برخی 
خودروهای شهرداری تهران عامل آلودگی هوا 
هستند هرچند که مجبوریم چرا که اتوبوسهای 

فرســوده باید به مردم خدمت ارائه کنند. عضو 
شــورای شــهر تهران با بیان اینکــه ما وارث 
کارهای انجام نشــده در گذشته هستیم، گفت: 
مسئله آلودگی هوا در تهران با جلسه و تشکیل 
ستاد حل نمی شود و جالب است بدانید آلودگی 
هوای تهران عمدتاً ناشــی از ترافیک و تحرک 
وســایل نقلیه است و ۴۰ میلیون موتورسیکلت 
آلاینــده و ۱۰۰ هزار کامیــون در تهران تردد 
می کند و با جلســه و هشــدار و نصحیت کار 
پیش نمی رود. وی با بیــان اینکه آلودگی هوا 
در پستوی محرمانگی نیست، گفت: جا داشت 
که امروز معاون حمل و نقل شهرداری به شورا 
می آمد و در مورد برنامه ها واقداماتی که انجام 
داده و می خواهد انجام دهند صبحت می کرد و 

می گفت مشکل دقیقاً کجاست؟
رفع مشکل آلودگی هوا از شعار تا واقعیت ��

اما وعده رفع ریشــه ای مشــکل آلودگی هوا و 
ترافیک در تهران موضوعی است که در سالهای 
اخیر بکرات از سوی مسوولین مطرح شده است. 
مشکلی که گفته می شــود فرسودگی سیستم 
حمــل ونقل عمومی هم در تشــدید آن نقش 
بسزایی دارد. این در حالی است که گفته می شود 
مدیران جدید وقتی شهرداری را تحویل گرفتند 
فقط حــدود 2 هزار اتوبوس فعال در خط بود و 
چهار سال پیش وقتی مدیران وقت شهرداری 
را تحویل دادند بیش از ۶ هزار اتوبوس فعال در 
تهران داشــته اند. از این رو سوده نجفی، عضو 
شورای شهر تهران به رشد سریع و توسعه شهر، 
جمعیت، مصرف انرژی و وسایل نقلیه و ارتباط 
این موضوعات با آلودگی هوا اشــاره می کند و 
می گوید: در این مسیر از تجربه سایر شهرهای 
مشــابه تهران در جهان جهت کنترل آلودگی 
هوا استفاده خواهد شد. به گفته نجفی، از جمله 
مواردی که در کمیته ســلامت در مورد کنترل 
آلودگی هوا مد نظر است افزایش آگاهی عمومی 
درباره محیط زیســت است که شــهروندان را 
دعوت به پیوستن به فعالیت های کنترل آلودگی 
هوا می کنیم. بدون شک شهروندان تهرانی در 
کنترل آلودگی هوا نقش به ســزایی می توانند 
داشته باشــند. به اعتقاد وی، اســتانداردهای 
محلی ســختگیرانه به عبارتی اســتانداردهای 
دقیق برای انتشار محلی و استانداردهای کیفیت 
سوخت های مصرفی از دیگر روش هایی است 
کــه می تواند در کنترل آلودگــی هوای تهران 
بسیار راهگشا باشد. به دلیل وارنگی هوادر نیمه 
دوم سال آلودگی داریم. در ادوار گذشته در مورد 
فوتی های ناشــی از آلودگی هوا اعداد مختلفی 
اعلام می شد. قانون هوای پاک تصویب شده و 
وظایف هر کدام از دستگاه های مسوول در این 

زمینه مشخص است.
به طور میانگین در سال ۱۳۹۹ تعداد ۳۷۵۱  ��

مرگ منتسب به مواجهه با ذرات معلق رخ داده 
است

عباس شاهســونی رییس گروه سلامت هوا و 
تغییر اقلیم وزارت بهداشت به یکی از رسانه ها 
گفتــه که در تهران به طور میانگین در ســال 
۱399 تعداد 37۵۱ مرگ منتسب به مواجهه با 
ذرات معلق رخ داده اســت و همه اهالی شهر 
تهران هم تحــت تأثیر آلودگی هــوا بوده اند. 
شاهســونی بیان کرد: قانون هوای پاک برای 
این ابلاغ شــد که به ما بــرای کاهش غلظت 
آلاینده های هــوا کمک کند زیــرا ما بحران 
آلودگی هوا را داشتیم و خواستیم با بروز رسانی 
آن در جهــت بهبود شــرایط گام برداریم. این 
قانون سال ۱37۴ ابلاغ شده بود که مجدداً در 
سال ۱39۶ مورد بازنگری قرار گرفت و مجدداً 
ابلاغ شد. وی ادامه داد: معضل آلودگی هوا هر 
سال تکرار می شود. پیشنهاد مشخص ما اجرای 
قانون پاک و قوانین مرتبط با آن است. تا زمانی 
که قانون هوای پاک اجرا نشود عملًا هیچ اتفاق 

مثبتی رخ نمی دهد.
غلظت  �� کاهش  پاک  هوای  قانون  هدف 

آلاینده های هوا بود
وی با بیان اینکه هدف قانون هوای پاک کاهش 
غلظت آلاینده های هوا بود، گفت: با اجرای این 
قانون قرار بود تعداد مرگ و بیماری های منتسب 
به آلودگی هوا کاهش یابد اما از سال ۱39۶ تا 
امســال واقعاً اتفاق مثبت و تغییر مشخصی در 
کاهش غلظت آلاینده های هوا رخ نداده است. 
حتی در بعضی سال ها افزایش غلظت آلاینده ها 
هــم رخ داد. در واقع عملًا این قانون اثرگذاری 
چندانی نداشته است. قانون هوای پاک باید به 
درستی اجرا شــود و مسئولیت همه سازمان ها 
اعم از وزارت نیرو، وزارت نفت، وزارت کشــور، 
سازمان محیط زیست و... که در قانون مشخص 
است، اجرایی شود. به گفته وی، باید اولویت ها 
مشخص باشــد و طبق این اولویت ها اقدامات 
لازم صورت گیــرد. اولویت مــا اکنون بحث 
خودروهــای دیزلی، موتورســیکلت ها و منابع 
متحرک هســتند که نیازمند اقدام عاجل است. 
سازمان محیط زیســت باید نظارت دقیق تری 
داشته باشد و دستگاه ها را برای اجرای وظایف 
به خط کند. وی تاکیــد کرد: در آیین نامه فنی 
ماده 2 قانون هوای پاک وظایف نهادها کاملًا 
مشخص اســت و اجرایی شدن آن یک همت 
جهادی از سوی مسئولین را می خواهد. از طرفی 
مردم هــم می توانند کمک کنند. شاهســونی 
گفت: از ابتدای هفته شرایط وارونگی و پایداری 
هوا را داشــتیم که پیش بینی هم شــده بود و 
غلظت آلاینده ها هم بالا بود. دستورالعمل اعلام 
می کند وقتی چنیــن پیش بینی وجود دارد باید 
اگر شرایط ناسالم برای گروه های حساس است 

یک پله بالاتر یعنی ناسالم برای همه گروه ها را 
درنظر بگیریم و تصمیماتی نظیر کاهش ساعات 
کار ادارات و طــرح زوج و فــرد از در منزل را 
درنظر بگیریم؛ درحالیکه اقدامات و تصمیمات 
کلــی بوده و تاثیری در کاهش آلاینده ها ندارد. 
روز گذشــته بر اساس اعلام شــرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران شــاخص آلودگی هوا در 
سطح هشــدار قرمز و برای همه مردم ناسالم 
اعلام شد. شهرداری تهران به تنهایی نمی تواند 
معضــل آلودگی هوا را برطرف کند و باید تمام 
دستگاه های مسوول که بر اساس قانون هوای 
پاک وظایف آنها مشخص است پای کار آمده تا 

بتوان این مشکل را برطرف کرد.
دسترسی به هوای پاک حق شهروندان است ��

ســمیه رفیعی نماینده مردم تهــران در این باره 
می گوید: دسترسی به هوای پاک حق شهروندان 
اســت. مجلس در خصوص اجرای قانون هوای 
پاک مصمم اســت و قطعاً به زودی دستگاه های 
متخلــف که تخطی از این قانون داشــته و ترک 
فعل کرده اند را به دستگاه قضایی معرفی می شوند. 
وی ادامــه داد: هوای ناســالم می تواند عوارض 
ناگواری از جمله ســکته های قلبی و بیماری های 
ریوی برای شــهروندان به همراه داشته باشد که 
بایــد برای این موضوع چاره ای اندیشــید و برای 
رفــع آن اقدامی اثرگذار انجام داد. به گفته رییس 
فراکسیون محیط زیست مجلس، مسئله آلودگی 
هوا حل شدنی است و تنها عزم و اراده و مدیریت 
قوی نیاز دارد. دستگاه های اجرایی باید به صورت 
زنجیروار به یکدیگر متصل شوند تا بتوانند تکالیف 
خود را بخوبی در حوزه رفع مشــکل آلودگی هوا 
انجام دهند. تداوم آلودگی هوا ادامه دارد و اورژانس 
تهران از شــهروندان خواست که بر حفظ سلامت 
خود افرادی که مجبور به فعالیت کاری در محیط 
بیرون هستند بعد از رســیدن به منزل استحمام 
کننــد. از ســفرهای غیرضروری درون شــهری 
بپرهیزید.  همچنین در مواقع آلودگی هوا در وعده 
غذایی خود از ســبزیجات تازه، شــیر و سایر مواد 
غذایی حاوی آنتی اکسیدان ها استفاده کنید و به 
ورزشکاران توصیه شــد که در فضای باز ورزش 
و فعالیت بدنی ســنگین نکنند. نوزادان سالمندان، 
زنــان باردار، بیماران مبتلا به بیماری های قلبی و 
عروقی و سایر گروه های پرخطر نیزحتی الامکان 
از منزل خارج نشوند و اگر هم سفر درون شهری 
ضروری پیش آمد حتماً از ماســک مناسب )فیلتر 
دار( استفاده کرده و داروهایشان را به همراه داشته 
باشــند. افراد مبتلا به بیماری های تنفسی مزمن 
که از دســتگاه اکسیژن استفاده می کنند، حتماً در 
هنگام خروج از منزل دســتگاه اکســیژن پرتابل 
)قابل حمل( را به همراه داشته باشند و با مشاهده 
علائم تنگی نفس و مشــکلات ریــوی به اولین 
و نزدیک ترین واحــد درمانی مراجعه کرده و یا با 
شماره ۱۱۵ تماس بگیرند. بر اساس این گزارش، 
آلودگی هوا در نیمه دوم ســال همیشه وجود دارد. 
باید قانون هوای پاک به درســتی اجرایی شود. از 
سوی باید حمل و نقل عمومی توسعه یابد این در 
حالی اســت که عقب ماندگی های جدی در این 
زمینه وجود دارد و در دوره قبلی مدیریت شــهری 
اقدام اساســی در این باره صورت نگرفت. مدیران 
جدید شــهری وعده دادند کــه برنامه های دراین 
زمینه دارند تا بتوانند مشکل را برطرف کنند. البته 
دولت هم به وظایف قانونی خود عمل کند و سهم 
خود را در توســعه حمل ونقل عمومی به درستی 
پرداخت کند تا بتوان اقدامات کلیدی دراین زمینه 

انجام داد.

هوای ۷ کلانشهر ایران در وضعیت هشدار

آلودگی هوا در پستوی سیاست!

پایان کرونا؟

تقریباً 22 ماه از زمانی که کووید-۱9 
به عنوان یک بیماری همه گیر جهانی 
طبقه بنــدی شــد می گــذرد اما این 
ویروس همچنان در سراســر جهان 
در حال گردش اســت.  در حالی که 
عامل  ویروس  دربــاره  اکنون جهان 
اما  بیشتر می داند  بیماری کووید-۱9 
هنوز درباره تاریــخ پایان همه گیری 
ســؤالات زیادی مطرح می شــود و 
این موضوع همچنان مبهم اســت. با 
این حال مسئولان ســازمان جهانی 
بهداشت )WHO( می گویند که جهان 
هنوز در میانه همه گیــری قرار دارد. 
برای داشتن تصویر بهتر از آنچه پیش 
رو است، سازمان جهانی بهداشت در 
حال مطالعه روی ســطح پادتن های 
کووید-۱9 و همچنین ســطح ایمنی 

در جوامع مختلف در سراســر جهان 
است. این ســازمان چند سناریو را در 

نظر می گیرد:
۱( اگــر طرح های واکسیناســیون در 

همین سطح باقی بماند
2( اگر تغییر در تولید واکســن ایجاد 

شود
3( اگــر کشــورها واقعــاً بتوانند به 
باشند و  داشــته  واکسن ها دسترسی 
برنامه های واکسیناسیون را اجرا کنند.

سازمان جهانی بهداشت می گوید که 
در حال بررســی این سه وضعیت تا 
پایان ســال 2۰22 است، یعنی زمانی 
که این نهاد تخمیــن می زند عرضه 
گسترده تری از واکســن اتفاق بیفتد. 
شــماری از واکسن های مؤثر در برابر 
بیماری کوویــد-۱9، روند همه گیری 
را تغییــر و پیامدهای شــدید بیماری 
را کاهش داده اســت. بــا این حال 
طبق داده های متخصصان دانشــگاه 

آکســفورد بیش از نیمــی از جمعیت 
جهــان هنوز به طور کامل واکســینه 
نشــده اند. نابرابری در توزیع واکسن، 
نگرانــی اصلی اســت و تاکنون تنها 
پنج درصد از مردم در کشورهای کم 
درآمد حداقل یک دُز از واکسن کرونا 
داوودی،  دیوید  دریافت کرده انــد.  را 
بهداشت  دانشــکده  اپیدمیولوژیستِ 
دانشــگاه جانز هاپکینــز در این باره 
گفت: تا زمانی که واکســن را به همه 
کسانی که مایل به دریافت آن هستند 
نرسانیم نباید از پایان بازی صحبتی به 
میان آوریم. همچنین به گفته هوراسیو 
باخ، کارشناس بیماری های عفونی در 
دانشگاه بریتیش کلمبیا، یک حرکت 
گســترده در واکسیناسیون برای مهار 
شیوع جهانی بیماری کووید-۱9 نیاز 
است. وی تاکید کرد: در آینده درمان ها 
و نوآوری های مقرون به صرفه مانند 
استنشــاق آنتی بادی های خنثی کننده 

کــه در حالِ گذرانــدن آزمایش های 
حیوانی است، می توانند بازی را تغییر 
دهند. با این حال کارشناسان می گویند 
که "کووید صفر" هرگز اتفاق نخواهد 
افتاد و این یک بیماری اســت که در 
آینده با ما خواهد بود و قرار است بیاید 
و بــرود. با این حال با افزایش ایمنی، 
موارد بیمــاری کوویــد-۱9 احتمالًا 
در طــول زمان خفیف تر می شــوند.

بنابر گــزارش یورونیــوز، این روزها، 

اروپا شــاهد افزایش موارد ابتلا است 
و در ایــالات متحده آمریکا نیز موارد 
ابتلا به کرونا طی ســه هفته گذشته 
افزایش یافتــه اســت. در حالی که 
پایان همه گیری قطعی نیست اما این 
متخصصان می گویند که دلیلی برای 
خوش بین بودن وجود دارد زیرا ثابت 
شده است که واکســن ها از بیماری 
شــدید، بستری شدن در بیمارستان و 

مرگ و میر جلوگیری می کنند.

 معصومه انصاری
روزنامه نگار

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار
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5
حوادث

خبرخوان

بیش از 90 درصد زباله گردهای 
تهران کودکان افغانستانی هستند

معاون حمایت های اجتماعی سازمان رفاه، خدمات 
و مشــارکت های اجتماعی شــهرداری تهران با 
تایید افزایش تعداد کودکان زباله گرد افغانســتانی 
در پایتخت در چند ماه گذشــته گفت: روند حضور 
کودکان زباله گرد افغانستانی در تهران از سال های 
قبل نیز وجود داشــت و بیش از 9۰ درصد از زباله 
گردهای شــهر تهران، کودکان افغانستانی هستند 
و در مــاه های اخیر نیز تعداد این کودکان بیشــتر 
شده است. با وجود این که هیچ آمار دقیقی از تعداد 
کودکان زباله گرد در ســطح کشور وجود ندارد، اما 
اخیرا آمارهــای مختلفی از تعداد کودکان زباله گرد 
در شهر و اســتان تهران ارائه شده است؛ به نحوی 
که خرداد امسال، امین شاهرخی، مدیرکل بهزیستی 
اســتان تهران از وجود ۴ هزار نفر از کودکان زباله 
گرد در ســطح اســتان خبر داد، اما در همان خرداد 
۱۴۰۰، محمد رضا جوادی یگانه، معاون اجتماعی و 
فرهنگی وقت شهرداری تهران تعداد کودکان زباله 
گرد صرفا در شهر تهران را حدود ۴ هزار نفر اعلام 
کرد. این در حالی است که فرشید یزدانی، مدیرعامل 
وقت انجمن حمایت از حقوق کودکان در خرداد 98 
تعداد کودکان زبالــه گرد در تهران را حدود ۴ هزار 
و 7۰۰ نفر اعلام کرده بود و حالا هم ســعید شرف 
دوست، معاون حمایت های اجتماعی سازمان رفاه، 
خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران 
در گفت و گــو با رکنا از افزایش آمار کودکان زباله 
گرد تهران در ماه هــای اخیر خبر می دهد. کرونا، 
تحریم ها و ســوء مدیریت ها در ســال های اخیر 
دست به دست هم داده و شرایط معیشتی بسیاری 
از خانوارهای ایرانی را دشــوار کرده است. افزایش 
سطح آسیب های اجتماعی نیز از جمله ثمره های 
نامیمون دشوار شدن وضعیت معیشتی در چند سال 
گذشته بوده است و در این میان تهران هم به عنوان 
پایتخت آسیب های اجتماعی کشور شاهد افزایش 
آمار معتادان، کارتن خــواب ها، کودکان کار، زباله 
گردها و ... بوده است؛ اگرچه که درباره هیچ کدام از 
این موارد، آمار دقیقی وجود ندارد، ولی بررسی های 
کارشناســان و اظهارات مسئولان همگی از تشدید 
آســیب های اجتماعی سراسر کشــور بخصوص 
تهران در دوره شــیوع کرونا حکایت دارد. تهران در 
سال های اخیر نه تنها شاهد افزایش سطح آسیب 
های اجتماعی در میان شــهروندان خود بوده، بلکه 
به عنوان پایتخت و بزرگترین شــهر کشور، میزبان 
افراد آســیب دیده از شهرهای دیگر نیز بوده است 
و در این میان حتی معضلات کشــورهای همسایه 
بخصوص افزایش موج مهاجرت افغانســتانی ها به 
ایران با تشدید تنش ها و روی کار آمدن طالبان در 
این کشــور، به رشد سطح آسیب های اجتماعی در 
پایتخت ایران دامن زده اســت. در چنین شرایطی، 
سوال مهم این است که شهرداری تهران به عنوان 
یکی از اصلی ترین نهادها در مدیریت آسیب های 
اجتماعی تهران، چه برنامه ای برای مقابله با افزایش 

میزان این آسیب ها در پایتخت داشته است؟
این سوال را با سعید شــرف دوست، معاون حمایت 
های اجتماعی سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران در ماین گذاشتیم و او نیز 
در پاســخ گفت: شــیوع بیماری کرونا باعث شد که 
بسیاری از کارگران و حتی صاحبان کسب و کارها در 
سراسر کشور، شغل خود را از دست بدهند و در چنین 
شرایطی، بسیاری از بیکارشدگان شهرهای دیگر ناچار 

شدند که برای یافتن شغل به تهران مراجعه کنند.

خبرخوان

راز پنهان مرگ مارادونا فاش شد

تحقیقات یک پزشــک و خبرنگار، جزئیات تازه ای 
را در مورد مرگ دیگو مارادونا برملا کرده اســت. 
خبرنگاری به نام نلســون کاســترو درباره مرگ 
 Barra brava مارادونا نوشــت: گروهی به نــام
درصــدد درآوردن قلب مارادونا بودنــد. مردم، اما 
فهمیدنــد آن ها می خواهند این کار را انجام دهند، 
بنابرایــن زودتر قلب مارادونا خارج شــد. یکی از 
دلایلــش هم تحقیق بود، زیرا قلب برای فهمیدن 
دلیل مرگ اهمیت بســیاری دارد. طبق اطلاعات 
باید گفت او بدون قلب دفن شده است. او در ادامه 
نوشت: قلب مارادونا یک کیلو و نیم وزن داشت و 
قلبی بزرگ بود. قلب ها عموماً 3۰۰ گرم وزن دارند. 
با وجود آن که قلب ورزشــکاران بزرگ است، اما 

دلیل بزرگ بودن قلب او سکته بوجود آمده بود.

مرگ زن مرد کرمانشاهی در 
گهواره

قاتــل خاموش جان دو نفــر را در گهواره گرفت . 
اکبــرآزادی مدیر روابط عمومــی اورژانس پیش 
بیمارســتانی ومدیریــت حوادث دانشــگاه علوم 
پزشکی کرمانشاه گفت: در این حادثه گازگرفتگی 
با مونوکسید کربن موجب جان باختن جان یک زن 
و یک مرد شد. او بر ضرورت رعایت نکات ایمنی 
در نصب وسایل گاز سوز هشدا رداد. گفتنی است: 
با احتساب این مورد طی سه روز اخیر چهار نفر در 
کرمانشاه، گودین و گهواره بر اثر گازگرفتگی جان 
خود را از دســت دادندو 9 نفر هم در بیمارســتان 

بستری شدند.

امید اشک مشهدی ها را درآورد
 4 زن و مرد زنده ماندند

اهدای اعضای بیمار مرگ مغزی در دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد، موجب نجات و ادامه زندگی چهار 
بیمار نیازمند به عضو شــد. مســئول واحد فراهم 
آوری اعضای پیوندی دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
گفت: در هــزار و صد و چهاردهمین عمل اهدای 
عضو مشهد، اعضای اهدا کننده مرگ مغزی »امید 
علیزاده«  ۵9 ســاله که از بیمارســتان  حشمتیه 
ســبزوار به واحد فراهم آوری اعضای پیوندی در 
مرکز پیوند اعضای دانشگاه مشهد معرفی شده بود، 
پــس از انجام مراحل تأیید مرگ مغزی و رضایت 
خانــواده وی، به بیماران نیازمند اهدا شــد. دکتر 
»ابراهیم خالقی« افــزود: کبد آن مرحوم به خانم 
37 ساله ساکن مشــهد  به صورت رایگان اهدا و 

پیوند شد.

جوانی که خودروهــای مدل بالا و گران 
قیمــت اجــاره ای را در ســایت دیوار به 
صورت نقد و اقساط به فروش می رساند، 
درحالی با تلاش شبانه روزی کارآگاهان 
پلیس آگاهی خراسان رضوی دستگیر شد 

که تاکنون ۱8 شاکی دارد.
رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی روز 
گذشــته با بیان این خبر به »خراســان« 
گفت: مهرماه گذشــته، فردی با تســلیم 
شکایتی به دادســرای عمومی و انقلاب 
مشهد، مدعی شد که در روزهای آغازین 
شــهریور جوانی به نام »م- ح« خودروی 
شاسی بلند ام وی ام مدل بالا را به مدت 

یک ماه از شرکت ... اجاره کرد.
او چنــد روز بعد هم بــا مراجعه دوباره به 
شرکت یک دســتگاه وانت مدل ۱۴۰۰ 
را به اجاره بــرد اما زمانی که مدت اجاره 
خودروهــا به پایان رســید، دیگر نه تنها 
خودروهای امانتــی را بازنگرداند بلکه به 
تماس های تلفنی هم پاسخ نداد و نشانی 

محل سکونت خودش را تغییر داد.
سرهنگ کارآگاه جواد شفیع زاده افزود: با 
توجه به اهمیت موضوع و این که احتمال 
ارتکاب جرائم دیگر و کلاهبرداری های 
ســریالی در این پرونده وجود داشــت، با 
صدور دستوری از ســوی بازپرس شعبه 
۶۰9 دادســرای عمومی و انقلاب مشهد، 
این پرونده برای رسیدگی ویژه به پلیس 

آگاهی خراسان رضوی ارسال شد.
وی تصریح کرد: بــه همین دلیل، گروه 
تخصصی از کارآگاهان زبــده با هدایت 
کارآگاه  فرماندهی مستقیم ســرهنگ  و 
»حســینی پور« )رئیــس اداره مبارزه با 
جعل و کلاهبــرداری( مأموریت یافتند تا 
بــه واکاوی این پرونــده بپردازند و برای 
دســتگیری »م- ح« )متهم مورد ادعای 

شاکی( اقدام کنند.
این مقام ارشــد انتظامی خاطرنشان کرد: 
پس از انجــام یک ســری فعالیت های 
اطلاعاتی و کارشناسی مشخص شد که 
خودروهای مذکور از طریق ســایت دیوار 
فروخته شده اند و افراد دیگری به صورت 
ناآگاهانه، خودروها را به شیوه نقد و اقساط 
خریداری کرده اند و متهم نیز پاسخ گوی 

تلفن همراه خود نیست.
رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی ادامه 
داد: بررسی های کارشناسی و ردزنی های 
پلیســی، حکایت از آن داشت که متهم با 
طرح و نقشه ای حساب شده و با شگردی 
خاص، دســت به اقدامــات مجرمانه زده 

است تا اثری از خود به جا نگذارد.
بنابراین گروه تخصصی کارآگاهان با بهره 
گیــری ازتجهیزات و فناوری های نوین و 
همچنین به کارگیــری منابع و مخبران 
اطلاعاتی، به ســرنخ هایی از محل انتقال 
یکــی از خودروهای اجاره ای رســیدند و 
سپس با کسب دســتورات قضایی عازم 

محل پارک خودرو در نقطه ای از شــهر 
مشهد شدند.

وی اضافه کرد: مالک فعلی خودرو مدعی 
بــود آن را از طریق ســایت دیوار خریده 
اســت اما هیچ سند و مدرکی ندارد و قرار 
بوده بعــد از پرداخت همــه وجه خرید، 
اســناد خودرو را دریافت کند. با این حال، 
خودروی مذکور برای بررسی دقیق ماجرا 
به پلیس آگاهی انتقال یافت و تحقیقات 
برای دستگیری متهم فراری وارد مرحله 

جدیدی شد.
سرهنگ شفیع زاده افزود: در این مرحله 
از اقدامات پلیسی، گروهی از کارشناسان 
اداره اطلاعات جنایی نیز به یاری افسران 
اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری آمدند و 
با استفاده از شیوه های اطلاعاتی، به محل 
اختفای متهم در منطقه احمد آباد مشهد 
دســت یافتند و ســپس در یک عملیات 
هماهنگ و ضربتی، این جوان 28 ساله را 

به دام انداختند.
این مقــام انتظامی خاطرنشــان کرد: در 

بازرســی از مخفیگاه متهم چندین برگ 
قولنامه فــروش نقد و اقســاط خودرو و 
تعدادی چک ســفید امضا با هویت های 
مختلف کشف شــد و بدین ترتیب متهم 
برای بازجویی هــای تخصصی به پلیس 

آگاهی انتقال یافت.
ســرهنگ جواد شــفیع زاده ادامه داد: با 
اعترافــات متهم دربــاره خرید و فروش 
اجــاره ای در ســایت دیوار،  خودروهای 
زوایای دیگری از اتهامات کلاهبرداری با 
چک و قولنامه های کشــف شده، لو رفت 
که بررســی های ویژه با دســتورات مقام 

قضایی در این باره آغاز شده است.
رئیس پلیــس آگاهی خراســان رضوی 
همچنین با اشــاره به این که متهم برای 
ادامه تحقیقات روانه زندان شــده است، 
اضافه کرد: تاکنون ۱8 تن از شــاکیان با 
مراجعه به پلیس آگاهی خراسان رضوی، 
این متهم جوان را شناســایی کرده اند که 
تحقیقات مقدماتی حکایت از کلاهبرداری 
های میلیاردی دارد اما هنوز ابعاد مختلف 

این ماجرا در دست بررسی است.
در همین حال رئیس اداره مبارزه با جعل 
و کلاهبــرداری پلیس آگاهی خراســان 
رضوی به شهروندان توصیه کرد: هنگام 
خرید هر نوع خودرو یا وسیله نقلیه دیگر 
حتماً به اســناد مالکیتــی و هویت مالک 
خودرو دقت کنند و بدون تحقیق یا تأیید 
مراجع رســمی، از خرید این گونه وسایل 
نقلیه در سایت های واسطه گر خودداری 

کنند تا سرمایه خود را از دست ندهند.
ســرهنگ کارآگاه حســینی پــور اضافه 
کرد: شــهروندان برای آن که در دام های 
فریبنده فضاهای مجازی گرفتار نشــوند 
به توصیه ها و هشدارهای دلسوزانه پلیس 

توجه کنند و آن ها را جدی بگیرند.

رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی تشریح کرد

فروش میلیاردی ماشین های اجاره ای لاکچری در مشهد 

تاســیس شــرکت با مســئولیت محدود کیا همراه گستر کیهان 
درتاریخ 01/09/1400 به شــماره ثبت 587100 به شناسه ملی 
14010535020 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:واردات ، صادرات ، تولید ، اخذ و اعطای نمایندگی داخلی و خارجی 
، دریافت تسهیلات بانکی ، پخش و توزیع ، خدمات پس از فروش 
و خریــد و فروش کلیه کالاها و برند های مربوط به گوشــی تلفن 
همراه ، تبلت ، لب تاب ، کامپیوتر ، هارد ، لوازم خانگی و کلیه لوازم 
جانبی های مربوط به موارد ذکر شــده و ترخیص کالا از گمرکات 
داخلی و خارجی و بین المللــی، اخذ و اعطای نمایندگی های مجاز 
بازرگانی از شرکت ها و موسســات داخلی و خارجی ، دلالی وحق 
العمل کاری، شــرکت در نمایشــگاه های بین المللی تخصصی و 
غیرتخصصی در داخل و خارج کشور، انجام مشاوره های مدیریت، 
بازرگانی ، گشــایش حساب، گشایش اعتبار اســنادی، اخذ وام، 
تسهیلات ریالی و ارزی و انواع ضمانتنامه از کلیه بانک های دولتی، 
خصوصی و موسســات مالی و اعتباری داخلی و خارجی ، شــرکت 
درکلیه مناقصات و مزایــدات خصوصی و دولتی در داخل و خارج از 
کشور، انعقاد قرارداد و مشارکت با اشخاص حقیقی و حقوقی داخلی 
و خارجــی در کلیه زمینه های فعالیت درصــورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت 
نامحدود مرکز اصلی : اســتان تهران ، شهرستان تهران ، بخش 

مرکزی ، شهر تهران، محله ســه راه جمهوری ، خیابان جمهوری 
اسلامی ، کوچه یغما ، پلاک 11 ، ساختمان اطلس ، بلوک ای غربی 
، طبقه سوم ، واحد 12 کدپستی 1139744135 سرمایه شخصیت 
حقوقی عبارت اســت از مبلــغ 100,000,000 ریال نقدی میزان 
سهم الشرکه هر یک از شــرکا آقای محمدعلی رحمانی به شماره 
ملی 0075479699 دارنده 99000000 ریال سهم الشرکه آقای 
محسن رحمانی به شماره ملی 0080057561 دارنده 1000000 
ریال سهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای محمدعلی رحمانی به 
شماره ملی 0075479699 به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود آقای محســن رحمانی به شماره ملی 0080057561 به 
سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای سعید باقری 
اصل به شــماره ملی 1570169683 به سمت عضو اصلی هیئت 
مدیــره به مدت نامحدود و به ســمت مدیرعامل به مدت نامحدود 
دارندگان حق امضا : امضا کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهدآور از 
قبیل چک سفته بروات و عقود اسلامی با امضا رئیس هیئت مدیره 
یــا نایب رئیس هیئت مدیره بتنهایی و اوراق عادی و اداری با امضا 
مدیرعامل بتنهایی بهمراه مهر شرکت معتبر میباشد اختیارات مدیر 
عامل : طبق اساســنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و 

صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1229957( 

 آگهی تغییرات شــرکت شــمیم مهر ماهان آسیا سهامی خاص 
به شــماره ثبت 396414 و شناســه ملی 10320468440 به 
استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 22/08/1400 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد : آقای محمد هادی شــفیعی به شــماره ملی 
0493220771 به سمت رئیس هیات مدیره و عضو هیات مدیره 
و خانم مهرنوش جلالیان به شماره ملی 0453264883 به سمت 
نایب رئیس هیات مدیره و عضو هیات مدیره و خانم نرجس اژدم 
خواه به شماره ملی 0491968485 به سمت عضو هیات مدیره 
و آقای مجتبی مبشــری به شماره ملی 0491961855 به سمت 
مدیرعامل )خارج از اعضای هیات مدیره( انتخاب گردیدند. کلیه 
اوراق و اســناد بهادار از قبیل چک - سفته - بروات - قراردادها - 
عقود اســلامی با امضاء مشترک مدیرعامل و رئیس هیات مدیره 
همراه با مهر شــرکت و در غیاب رئیــس هیات مدیره با امضای 
مشــترک مدیرعامل و نایب رئیس هیات مدیــره همراه با مهر 
شرکت و همچنین سایر نامه های اداری با امضاء مدیرعامل همراه 

با مهر شرکت معتبر باشد.
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1229958( 

 آگهی تغییرات شرکت پخش تیدی شرکت سهامی خاص) در حال 
تصفیه( به شماره ثبت 187369 و شناسه ملی 10102294228 

به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
24/07/1400 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : عملکرد مدیر تصفیه 
منتهی به ســال مالی 99 به تصویب رســید. موسسه حسابرسی 
مفید راهبر به شناســه ملی 10861836531 بعنوان ناظر تصفیه 
برای مدت یکســال انتخــاب گردید. آقای علی علنــی با کد ملی 
0068785992 به نمایندگی از شــرکت تولیددارو )سهامی عام( 
به شناسه ملی 10100265049 بعنوان مدیر تصفیه برای مدت 2 

سال انتخاب گردید . 
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1229960( 

 آگهی تغییرات موسسه گروه طرح طرفه به شماره ثبت 22111 
و شناســه ملی 10103528015 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 01/05/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
: محل موسسه به نشانی استان تهران - منطقه 14 ، شهرستان 
تهران ، بخش مرکزی ، شــهر تهران، محله ســتارخان ، کوچه 
چهاردهم ، بزرگراه شــیخ فضل اله نوری ، پلاک 20 ، طبقه اول 
کدپســتی 1454613913 تغییر یافت و ماده مربوطه اساسنامه 

اصلاح گردید .
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1229959( 

وکیل خانواده خبر داد: 

دخترخوانده قاضی منصوری حاضر به انجام آزمایش دی ان ای نشد!
وکیل خانــواده منصوری گفت: پس از اثبات نفی نســب 
دخترخوانده مرحوم منصوری، برادر و خواهران این قاضی 
به عنوان اولیای دم، پرونده قتل برادر خود را در دادســرا به 

جریان می اندازند.
علیزاده طباطبایی، وکیل خانــواده قاضی منصوری گفت: 
شکایتی را به وکالت از برادر و خواهران مرحوم منصوری در 
دادســرا مطرح کرده بودم که وی در رومانی به قتل رسیده 
است؛ اما به دلیل عدم حضور دخترخوانده و همسر مرحوم 
منصوری منجر به منع تعقیب از ســوی دادســرا شد؛ زیرا 
ما سمتی نداشتیم چون طبق مدارک شناسنامه ای، مرحوم 
منصوری دختر دارد و او ولی دم محســوب می شــود و در 
صورت اثبات نفی نسب، اولیای دم، برادر و خواهران مرحوم 

منصوری خواهند بود.
وی افزود: برادر و خواهران مرحوم منصوری دادخواســت 
نفی نســب به دادگاه ارائه داده اند که دادگاه قرار آزمایش 
»دی. ان.ای« صادر کرد اما همسر و دخترخوانده منصوری 
حاضر به انجام این آزمایش نشدند. زمان رسیدگی به این 

پرونده هفته آینده است.
علیزاده طباطبایی با بیان اینکه از ناحیه دخترخوانده و همسر 

مرحوم منصوری شکایتی مبنی بر قتل او مطرح نشده است، 
ادامــه داد: در این وضعیت دادســرا در پرونده قتل مرحوم 
منصــوری قرار منع تعقیب صــادر و اعلام کرد که وی به 
دلیل خودکشی از دنیا رفته است؛ چون دخترخوانده قاضی 
منصوری پرونده را پیگیری نکرد و شاکی نبود و دنبال این 

بود که پرونده بسته شود.
وی تأکید کرد: نفی نســب در حال رسیدگی است و بعد از 
صدور رأی، پرونده قتل احیا می شــود چون جزو اختیارات 
دادستان اســت که با دلایل جدید، کیفرخواست را مجدداً 
صادر کنند. برادر و خواهران مرحوم منصوری می خواهند به 

عنوان اولیای دم به پرونده ورود کنند.
گفتنی اســت؛ قاضی منصوری، نخســتین بــار در دادگاه 
رسیدگی به پرونده »اکبر طبری«، توسط نماینده دادستان 
اعلام شد. او از غلامرضا منصوری به عنوان نهمین متهم 
پرونــده اکبر طبــری نام برد و عنوان کرد: وی از کشــور 
متواری شــده و به دریافت رشــوه بالغ بر ۵۰۰ هزار یورو 

متهم است.
یک روز بعــد از برگزاری دادگاه )۱9 خــرداد 99(، قاضی 
منصوری با انتشار ویدئویی، اعلام کرد که قصد بازگشت به 

ایران را دارد؛ اما 3۰ خرداد 99 اعلام شــد؛ جسد غلامرضا 
منصوری در رومانی پیدا شــده اســت. مدتی بعد، پلیس 
بخارست با تأکید بر خودکشی مرحوم منصوری، فوت وی 

را تأیید کرد.
پس از ارســال جســد قاضی منصوری به کشور، پزشکی 
قانونی هم اعلام کرد، با معاینه دقیق جسد و تصویربرداری 
و اقدامات پزشکی و تشخیصی صورت پذیرفته، مشخص 
شد اولًا بر اســاس ظواهر، جسد متعلق به آقای غلامرضا 
منصوری اســت ثانیاً بررســی ها حاکی است که از مکان 
بلندی سقوط کرده چرا که شکستگی در سر و صورت و تنه 
)کتف راست و چپ و استخوانهای صورت( با تصویربرداری 
رؤیت شد. در ادامه نمونه های سم شناسی و آسیب شناسی 
اخذ شــد و برای احراز هویت علمی نمونه DNA از جسد 
اخذ تا با حضور اولیای دم تطبیق نمایی شود. در نهایت پیکر 
قاضی منصوری به خانواده اش تحویل داده و وی در مشهد 

به خاک سپرده شد.
خانواده قاضی منصوری و مخصوصاً برادر وی، از همان بدو 
رسیدگی به پرونده، درباره نحوه مرگ وی ابهاماتی داشتند 

و معتقد بودند که وی دست به خودکشی نزده است.
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سلامت

خبرخوان

بهترین مواد غذایی برای بعد از 
ورزش

وقتی ورزش کردنتان تمام می شــود، شــاید فکر 
می کنید که کار مهم و اصلی را دیگر انجام داده اید. 
اما چیزی که بعد از ورزش می خورید می تواند واقعاً 
بر تناسب اندام شما تأثیر داشته باشد.نکته ای که 
باید آن را درک کنید این اســت که فواید ورزش 
کردن با پایان آن به اتمام نمی رســد و پس از آن 
بدن شما در حال ترمیم است و سعی دارد قوی تر 
یا ســریع تر شود.کارشناســان به ویژه به کسانی 
که در ســطح حرفــه ای ورزش می کنند، توصیه 
می کنند طی ســاعات پــس از ورزش یک وعده 
غذای سرشــار از پروتئین و کربوهیدرات بخورند.

منبع ایــن کربوهیدرات هــا و پروتئین در حالت 
ایده آل باید مــواد غذایی کامل همچون میوه ها، 
سبزیجات و گوشت بدون چربی باشد. اما مکمل ها 
و شیک های پروتئینی هم می توانند اثرگذار باشند. 
پروتئین به ترمیم و ساخت عضلات کمک می کند 
و کربوهیدرات، قند خون را تثبیت می کند و مانع 

از تحلیل رفتن عضلات می شود.
اما کدام مــواد غذایی برای بعــد از ورزش بهتر 

هستند؟
۱- ماهی یا مرغ ��

ماهی و مرغ حاوی پروتئین بدون چربی هستند که 
باید پایه و اساس هر غذا یا خوراکی بعد از ورزشی 
باشــد.پروتئین های بدون چربی که شامل ماهی، 
لوبیا و مرغ می شوند به شما اجازه می دهند از همه 
فوایــد پروتئین برای ســلامت و ترمیم عضلات 
برخوردار شوید، در حالی که در مقایسه با پروتئین 
گوشت گاو از کالری و چربی اشباع شده کمتری 
برخوردار است. آماده کردن وعده پروتئینی از قبل 
می تواند تجدید نیروی بعــد از ورزش را راحت تر 
کند. می توانید شب قبل ماهی یا مرغ را آماده کنید 

و بعد از ورزش بخورید.
۲- کینوآ ��

کینــوآ یک غله کامــل پیچیده اســت که از دو 
ماده اساســی برای بعــد از ورزش یعنی پروتئین 
و کربوهیدرات ها برخوردار اســت.اگر به خوردن 
غلات علاقمندید، کینوآ احتمالًا بهترین انتخاب 
برای شما اســت.علاوه بر این، کینوآ فاقد گلوتن 
اســت، بنابراین گزینه مناسبی برای کسانی است 
که بدنشــان تحمل گلوتن را ندارد یا به بیماری 

سلیاک دچار هستند.
۳- آووکادو ��

آووکادو چربی سالم زیادی دارد و انتخاب مناسبی 
به ویژه برای ورزشــکارانی اســت که رژیم کم 
کربوهیدرات یــا کتوژنیک دارند.هضم این چربی 
زیاد زمان بیشــتری از بــدن می گیرد و به همین 
دلیل در مقایسه با زمانی که برای مثال، یک کاسه 
برنج سفید ساده که بیشتر کربوهیدرات ساده است 
می خورید، مدت طولانی تری سیر می مانید. برای 
افزایش پروتئین دریافتی خود می توانید آووکادو را 

به همراه تخم مرغ آبپز یا نخود میل کنید.
۴- سبزیجات برگ دار سبز تیره ��

سبزیجات برگ دار مملوء از ریزمغذی و ویتامین 
هستند، بنابراین نقش مهمی در یک رژیم غذایی 

متعادل برای ورزشکاران دارند.
به خصوص ســبزیجات برگ دار سبز تیره حاوی 
مواد مغذی ضروری ای همچون کلســیم و آهن 
هستند که می توانند به عملکرد بدن کمک کنند. 
کلســیم به ترمیم عضلات کمــک می کند و در 
محکم شدن استخوان ها نقش دارد. آهن سوخت 

و ساز و مصرف انرژی بدن را تنظیم می کند.
با سبزیجات مثلًا اسفناج می توانید اسموتی درست 

کنید یا کلم کیل را به همراه کینوآ تفت دهید.
۵- شیک های پروتئینی یا شیر کاکائو ��

شــیک های پروتئینی به این دلیل محبوب اند که 
روش سریع و ساده ای برای دریافت پروتئین بعد 
از ورزش هســتند. با این حال، باید مطمئن شوید 
شیک پروتئینی با کیفیتی می نوشید که مملوء از 

قند نباشد.
شــیک های پروتئینی باکیفیت معمولًا حاوی 3۰ 
گرم پروتئین از جمله 3 تا ۴ گرم اسید آمینه لوسین 

هستند که به رشد عضلات کمک می کند.
اگر پودر پروتئینی ندارید، برخی ادعا می کنند شیر 
کاکائو نوشیدنی بســیار خوبی برای بعد از ورزش 
اســت، گرچه متخصصان می گویند هیچ فایده 
خاصی نــدارد. در حقیقت شــیر کاکائو به خاطر 
کربوهیدرات ها و پروتئینی که دارد به ترمیم بدن 
کمک می کند اما هیچ فرقی با هر غذا یا خوراکی 

دیگری که حاوی همان مواد مغذی است، ندارد.
بهترین زمان برای خوردن غذا بعد از ورزش ��

تحقیقی در ســال 2۰۱3 می گویــد فاصله میان 
غذای قبل و بعد از ورزش با شروع و پایان ورزش 
نباید بیشــتر از چهار ساعت باشد. اگر این فاصله 
بیشتر شود ممکن است احساس خستگی کنید و 
انرژی که برای ورزش و ترمیم عضلات ضروری 

است را به دست نیاورید.

خبرخوان

مواد شیمیایی درون مواد غذایی 
و وسایل روزمره باعث مرگ 

زودرس می شود

میــان قرارگیری در معرض گــروه رایجی از مواد 
شــیمیایی به نام فتالات ها بــا مرگ زودرس، به 
ویژه مرگ بر اثــر بیماری های قلبی ارتباط وجود 
دارد. این نتیجه تحقیقی است که در نشریه علمی 
Environmental Pollution منتشــر شده است. 
این مواد شیمیایی که ساخته دست انسان هستند 
در صدهــا محصول، از جمله ظــروف نگهداری 
غــذا، شــامپوها، محصولات آرایشــی، عطرها و 
اســباب بازی های کودکان وجــود دارند. دهه ها 
است که دانشمندان می دانند فتالات ها می توانند 
مخل عملکــرد هورمون های مهم بدن شــوند. 
حتی کوچک ترین اختــلال هورمونی ای می تواند 
آثار چشمگیری داشته باشــد، از جمله مشکلات 
رشــدی و باروری و همینطور مشکلات مغزی و 
ایمنی. تحقیقات متعدد از وجود ارتباط آشکار میان 
قرارگیــری در معرض فتالات ها و ابتلا به چاقی، 
دیابت و بیماری هــای قلبی حکایت دارد. لئوناردو 
تراساند، از دست اندرکاران پژوهشی که به تازگی 
منتشر شده و مدیر بخش تحقیقات خطرات زیست 
محیطی مرکز لانگون در نیویورک می گوید: »این 
مواد شــیمیایی سابقه دار هســتند و حقیقت این 
اســت که وقتی به مجموع شــواهد و قراین نگاه 
می کنید، به الگویی از نگرانی می رسید.« تراس اند 
و همکارانش به تجزیه و تحلیل داده های به دست 
آمــده از بیش از ۵ هزار فرد بزرگســال ۵۵ تا ۶۴ 
سال پرداختند. آن ها پی بردند کسانی که بالاترین 
سطح فتالات را در ادرار خود داشتند احتمال مرگ 
زودرس، به ویژه بر اثر دلایل مرتبط با قلب بیشتر 
است. بر اساس محاســبات این پژوهش، سالانه 
9۱ هزار تا ۱۰7 هزار آمریکایی بزرگســال بر اثر 
عوامــل مرتبط با این مواد شــیمیایی دچار مرگ 
زودرس می شــوند. طبق ارزیابی های نویسندگان 
این پژوهش، این مرگ های زودرس ســالانه ۴۰ 
میلیــارد تا ۴7 میلیارد دلار به بهره وری اقتصادی 
آمریکا خســارت وارد می سازد. فتالات ها معمولًا 
برای افزایش ماندگاری محصولات به آن ها اضافه 
می شوند. لوله های پلاستیکی و برخی اسباب های 
کودکان ممکن اســت حاوی این مواد شــیمیایی 
باشند تا به راحتی نشــکنند. محصولات آرایشی 
و بهداشــتی هم معمولًا حاوی فتالات هستند تا 
عطر آن ها حفظ شود. این گروه از مواد شیمیایی به 
قدری متداول اند که فتالات ها را موادی می دانند 
که در هــر جایی وجود دارند. این مواد شــیمایی 
درصورتی که بلعیده یا تنفس شــوند خطرســاز 
می شوند. بنابراین خطر قرارگیری در معرض آن ها 
به ویژه در کودکان بالا اســت چون آن ها معمولًا 
دســتان خود را در دهانشان فرو می برند. تراس اند 
راهکارهایی برای دور نگه داشــتن فتالات ها از 

خانه خود ارائه کرده که به شرح زیر است:
استفاده از لوسیون ها و شوینده های لباس غیر معطر

استفاده از شوینده های بدون عطر
اســتفاده از ظروف شیشه ای، اســتیل، سرامیکی یا 

چوبی برای ریختن و نگهداری غذا
خریــد میوه و ســبزیجات تازه یــا منجمد به جای 

محصولات کنسروی یا فرآوری شده
خودداری از استفاده از خوشبوکننده های هوا و تمامی 

وسایل پلاستیکی با کدهای 3، ۶ و 7
خودداری از گذاشتن ظروف پلاستیکی در مایکروفر 

و ماشین ظرفشویی
واکنش منفی مدیران صنعتی به این پژوهش ��

انجمن شــیمی آمریکا که نماینده صنایع تولید مواد 
شیمیایی، مواد پلاستیکی و کلرین آمریکا محسوب 
می شــود، در بیانیه ای این پژوهــش را »به وضوح 
نادرســت« خواند چرا که به جــای در نظر گرفتن 
تفاوت هایی که در میزان ســمی بودن انواع فتالات 
وجود دارد، تمامی آن ها را در یک دســته قرار داده 
است. تراس اند اما گفت واکنش این انجمن به شکلی 
قابل پیش بینی شبیه به واکنش صنعت دخانیات در 
زمانی بود کــه پژوهش ها مضر بــودن دخانیات را 
اثبات کرد و هیچ شــواهد و مدارکی مغایر با نتیجه 

پژوهش ها از سوی این انجمن ارائه نشد.

کی بخوابیم تا سالم بمانیم؟
خوابیــدن قبل از ســاعت ۱۰ شــب یا 
نیمه شب یا بعد از آن می تواند خطر ابتلا 
بــه بیماری قلبی را تا حــدوداً 2۵ درصد 

افزایش دهد.
زمانی که برنامه های روزانه ما با ســاعت 
خواب شبانه ناهماهنگ باشد، نشان دهنده 
افزایــش خطر برای ســلامتی از جمله 
چاقی، دیابت، فشارخون بالا، بیماری های 

قلبی عروقی و حتی سرطان است.«
اگر می خواهیــد از بیماری قلبی در امان 
باشــید، آیا هر شــب در یک ســاعت و 
زمان مشــخص و مناسبی به رختخواب 
می روید؟ ظاهراً اینطور نیســت، مطالعه 
جدیدی ادعا می کند کــه خوابیدن بین 
ساعت ۱۱-۱۰ شب، بهترین زمان است و 
می تواند زمان ایده آلی برای کاهش خطر 

ابتلا به مشکلات قلبی-عروقی باشد.
این یافته ها ارزش توجــه و دقت نظر را 
دارد، زیــرا محققان همچنیــن دریافتند 
که خوابیدن قبل از ســاعت ۱۰ شب یا 
نیمه شب یا بعد از آن می تواند خطر ابتلا 
به بیماری قلبی را تا حدوداً 2۵٪ افزایش 
دهد. به گفته نویســندگان این مطالعه، 
خطــر رو بــه افزایش در تغییر ســاعت 
خواب شــبانه روزی و ساعت داخلی بدن 

تشخیص داده می شود.
این سیستم بیولوژیک شبانه، بخش های 
رفتــاری و فیزیولوژیکــی روزانه بدن را 

کنترل می کند.
دیوید پلنز، محقق ارشــد این مطالعه و 
مدرس ارشــد علوم اعصاب سازمانی در 
دانشگاه اکستر انگلستان گفت: »اختلال 
در ساعت خواب شــبانه روزی پیامدهای 
بســیاری دارد کــه منجر بــه عملکرد 
شناختی ضعیف تر و افزایش خطر ابتلا به 
بیماری های مختلف جسمی و روانی، از 

جمله اختلالات قلبی عروقی می شود.«
ســاعت مرکزی در مغز، ســاعت خواب 
شــبانه روزی را در سراســر بدن کنترل 
می کند. پلنز توضیح داد که این ســاعت 
مرکــزی با قرار گرفتــن در معرض نور، 
به ویــژه نــور صبحگاهی که توســط 
گیرنده های چشم گرفته و تشخیص داده 

می شود.
اهمیت دریافت نور حیاتی صبحگاهی

هنگامی که نور صبحگاهی تشــخیص 
داده شــود، ســاعت بدن مجدداً تنظیم 
می شــود. بنابراین، اگر فردی خیلی دیر 
بخوابــد یا خیلی زیــاد بخوابد و دریافت 
نور حیاتی صبحگاهی را از دســت بدهد، 
درنتیجــه اثراتــی بر ســایر بخش های 
رفتاری و فیزیولوژیکی بدن خواهد داشت 
که می تواند برای سلامتی مضر باشد. با 
این حال، پلان هشدار داد که این مطالعه 
نمی تواند ثابت کند که زمان خواب موجب 
بیماری قلبی می شود اما در صورت تأیید، 

ممکن است عامل خطر احتمالی باشد.
دکتر هارلی گرینبرگ، رئیس بخش ریوی 
مراقبت هــای ویژه بیمارســتان و بخش 
اختلال خواب در پارک نیوهاید نیویورک، 

در این مطالعه شرکت نداشت اما در مورد 
یافته ها اظهار نظر کرد و گفت: »این نتایج 
اهمیت ساعت خواب شبانه روزی بدن را 
بسیار زیاد می کند و بنابر شواهد بسیاری 
اظهار می کند، زمانی که برنامه های روزانه 
ما با ساعت خواب شبانه ناهماهنگ باشد، 
نشان دهنده افزایش خطر برای سلامتی؛ 
از جمله چاقی، دیابت، فشــارخون بالا، 
بیماری های قلبی عروقی و حتی سرطان 

است.«
برای ایــن مطالعه، پلنــز و همکارانش 
اطلاعاتی را بر روی بیش از 88۰۰۰ زن 
و مرد با میانگین سنی ۶۱ سال جمع آوری 
کردند که بین ســال های 2۰۰۶ و 2۰۱۰ 
انجام شــده بود. محققان با اســتفاده از 
زمان ســنج هایی که روی مــچ این افراد 
قرار می دادنــد، اطلاعاتی در مورد زمان 
خواب و بیداری شرکت کنندگان در طول 
یک هفته ثبت کردند. شــرکت کنندگان 
همچنیــن پرسشــنامه هایی را در مورد 
سبک زندگی و سلامت این افراد تنظیم 

کردند.
بهترین ساعت خواب برای سلامت قلب

طی یک پیگیری متوســط تقریباً شش 

ســاله، ۶/3 درصد از شرکت کنندگان به 
بیماری قلبی مبتلا شــدند و اکثر کسانی 
که مبتلا گشتند، نیمه شــب یا دیرتر به 
خــواب می رفتند. افرادی کــه کمترین 
احتمال ابتلا به بیماری های قلبی عروقی 
را داشتند بین ساعت ۱۰ شب و ۱۰: ۵9 
به خواب می رفتنــد. و محققان دریافتند 
کســانی که بین ســاعت ۱۱ تا ۱۱: ۵9 
به خواب می رفتند، ۱2 درصد بیشــتر در 
معرض خطر بودند و کســانی که قبل از 
ساعت ۱۰ شــب می خوابیدند، 2۴ درصد 
احتمال خطر بیشــتر بوده است. پس از 
محاسبه جنســیت، محققان دریافتند که 
این خطر در میان زنان بیشــتر است. در 
بین مردان فقط افرادی که قبل از ساعت 

۱۰ شب به رختخواب می روند.
محققان خاطرنشان کردند که این زمان ها 
همچنان قابل توجه است. پلنز گفت: »ما 
نمی توانیم براســاس نتایج جدید خود به 
مردم توصیه کنیــم، زیرا فقط یک گروه 
را شناسایی کرده ایم.« او توصیه کرد: »به 
طور کلی تر اما شــواهد خوبی وجود دارد 
که نور صبحگاهی ســاعت خواب شبانه 
را تنظیم می کند، بنابراین ممکن اســت 
رعایت بهداشــت خواب مناسب نیز مؤثر 

باشد.«
»بنابراین در یک ساعت مناسب و معقول 
بخوابید و آنقدر زود از خواب بیدار شــوید 
تا صبح گاه از خانه خارج شــوید، از قرار 
گرفتن در نور آبی اواخر شب و نوکافئین 
در اواخــر روز اجتناب کنید، از چرت زدن 
بعد از حدوداً ساعت ۴ بعدازظهر اجتناب 
کنیــد، از اتاق خواب فقــط برای خواب 
اســتفاده کنید و فقط زمانی که احساس 
کردید آماده خواب هســتید به رختخواب 
برویــد اما این توصیه مبتنی بر شــواهد 

گسترده تری از تحقیقات جمعی است.«

عفونت ریه علائمی شبیه سرماخوردگی یا آنفولانزا را ایجاد می کند

علائمی که نشان از عفونت ریه دارد

چرا صبح ها بعد از زنگ خوردن ساعت موبایل نباید دوباره بخوابیم؟
ما سه ماه و نیم از عمرمان را صرف قطع موقت زنگ ساعت 
موبایلمان می کنیم که برای بیدار شدنمان از خواب تنظیمش 
کرده بودیم. و گرچه انجام گهگاه این کار تأثیری بر شــما 
ندارد، اما تکرار مداوم این کار صدماتی بیشــتر از آسیب به 
خوابتان دارد. تحقیقات نشان داده خوابیدن دوباره بعد از قطع 
کردن زنگ ساعت ممکن اســت روی وزن، پوست و حتی 

سلامت باروری شما اثر بگذارد.
در ادامه می خواهیم ببینیم این کار چه تأثیری بر بدن دارد.

۱- ممکن است چرخه خوابتان را مختل کند ��
نزدیک به 2 ســاعت پیش از آنکه واقعاً از خواب بیدار شوید، 
بدنتان شروع به آماده کردن خود برای آغاز روز می کند. دمای 
بدنتان بالا می رود و در بدنتان مواد شیمیایی ترشح می شود 
که کارشان بیدار کردن شما است. وقتی بعد از شنیدن اولین 
زنگ ســاعت موبایل از خواب بیدار می شوید، بدنتان برای 
فرآیند بیدار شــدن کاملًا آماده است. اما اگر زنگ ساعت را 
موقتاً قطع کنید و دوباره به خواب بروید، احتمالًا بعد از بیدار 
شدن تا مدت ها احساس خواب آلودگی و سستی خواهید کرد.

۲- ممکن است طی روز بیشتر احساس خستگی کنید ��
ممکن است فکر کنید اگر موقتاً زنگ ساعت موبایلتان را قطع 
کنید می توانید بیشتر بخوابید و طی روز انرژی بیشتری داشته 
باشید. اما درواقع برعکس است. تحقیقی بر روی 2۰ هزار نفر 
نشان داد کسانی که عادت به قطع چندین باره زنگ ساعت 
موبایل خود داشتند، احتمال اینکه طی روز احساس خستگی 
کنند در آن ها بیشتر بود. و گرچه گاهی چرت زدن بعد از قطع 
زنگ ساعت اثر جدی ای بر شما ندارد، اما انجام مکرر این کار 

ممکن است در بلند مدت باعث کمبود خواب شود.
۳- برای سلامت گوارشی تان مضر است ��

خوابیدن دوباره بعد از قطع موقت زنگ ساعت موبایل، ساعت 
داخلی بدنتان را ســردرگم می کنــد و بر کیفیت خوابتان اثر 

می گذارد. وقتی بدن مطمئن نباشد که وقت بیدار شدن است 
یا خواب، احتمال اینکه شــب ها دائم از این پهلو به آن پهلو 
شــوید و کمتر از نیازتان بخوابید، بیشتر می شود. در نتیجه، 
این امر ممکن است سلامت کلی تان را تحت تأثیر قرار دهد 
و بنابراین منجر به اختلالات متابولیک و افزایش وزن شود.

۴- ممکن است پوستتان حساس تر شود ��
حتی اگر مراقبت خوبی از پوستتان داشته باشید، کمبود خواب 
مداوم ممکن است تلاش هایتان را از بین ببرد و باعث آسیب 
دیدن پوستتان شود. وقتی به اندازه کافی نمی خوابید، سطح 
هورمــون اضطراب در بدنتان بالا می رود، امری که منجر به 
التهاب، تولید بیش از حد چربی پوست و مسدود شدن منافذ 

پوست می شود.
۵- ممکن است روی دستگاه ایمنی بدنتان تأثیر بگذارد ��

چند دقیقه خواب بیشــتر شاید وسوسه انگیز باشد اما عادت 
شــدن آن آثار منفی قطع موقت زنگ ساعت موبایل را چند 
برابر می کند. مثلًا ممکن اســت متوجه شــوید که بیشتر از 
قبل بیمار می شوید. علتش آن است که کمبود خواب مکرر، 
مکانیزم های دفاعی بدن را ضعیف می کند و دستگاه ایمنی 
بدن نمی تواند آنطور که باید از شما در برابر ویروس ها دفاع 

کند.
۶- ممکن است عادت ماهانه تان را نامنظم کند ��

قطع موقت زنگ ســاعت موبایل در هنگام صبح شاید حس 
خوشــایندی داشته باشــد اما انجام هر روزه این کار ممکن 
اســت بر روی سلامت باروری شما اثر بگذارد. بی نظمی در 
الگوهای خواب بر روی هورمون های جنســی که در عادت 
ماهانه و تخمک گذاری نقش دارند، اثر می گذارد. نداشــتن 
خواب کافی در نهایت باعث وارد شدن فشار به بدن می شود، 

امری که می تواند موجب نامنظم شدن عادت ماهانه گردد.
عادت قطع زنگ ساعت موبایل را چطور ترک کنیم؟ ��

اگر قطع موقت زنگ ساعت موبایل به عادت همیشگی تان 
تبدیل شده، ایجاد برخی تغییرات در زندگی خود می تواند به 

جایگزین کردن آن با عادتی سالم تر کمک کند.
فعالیت بدنی داشته باشید. کسانی که فعالیت بدنی بیشتری 
دارند، احتمال قطع موقت زنگ ساعت موبایل در هنگام صبح 
در آن ها کمتر است. خود را عادت دهید روزانه دست کم یک 
ساعت پیاده روی داشته باشــید. خواهید دید که همین کار 
ساده بر عادت بدتان اثر می گذارد. موبایل را سمت دیگر اتاق 
بگذارید. این ترفند ساده ممکن است میلتان به قطع موقت 
زنگ ساعت موبایلتان را کم کند.چراغ را روشن کنید. تاریکی 
اتاق بیدار شــدن را ســخت تر می کند و روشن کردن چراغ 
ممکن است کمک کند بهتر از خواب بیدار شوید. از ساعتی 
استفاده کنید که قابلیت زنگ مجدد نداشته باشد. راحت تر از 
این دیگر نمی شود: اگر وسیله ای که از آن برای بیدار کردن 
خود استفاده می کنید قابلیت زنگ مجدد نداشته باشد، دیگر 
وسوسه نمی شوید دوباره بخوابید. پس از ساعت هایی استفاده 

کنید که امکان زنگ مجدد ندارند.

خمیازه کشــیدن در یک جلسه رسمی بی 
ادبی است و دیدن کسی که خمیازه می کشد 
)حتی اگــر جلوی دهانش را گرفته باشــد( 
می تواند میل به خمیازه را درون شما هم به 
وجود بیاورد. اما دلیل خمیازه کشیدن چیست 
و چرا مسری است؟ نظریه های مختلفی در 
این باره وجود دارد. برخی می گویند خمیازه 
در حقیقت نفس عمیقی اســت که به شما 
کمک می کند اکســیژن بیشتری به بدنتان 
وارد کنید. با این همه، حقیقت این است که 
هنوز نظریه ای که همگان بر ســر آن توافق 

داشته باشند وجود ندارد.
چرا انسان ها خمیازه می کشند؟ ��

خمیازه کشــیدن یک واکنــش غیر ارادی 
بدوی است. اکثر حیوانات خمیازه می کشند 

و انسان هم همین طور. پرنده ها، خزندگان، 
پســتانداران و حتــی بعضی کوســه ها هم 
می توانند خمیازه بکشند. و احتمالًا آن ها هم 
دوست دارند دلیل مســری بودن خمیازه را 
بدانند! خمیازه فقط زمانی که خسته هستیم 
اتفاق نمی افتد. دانشمندان بر این باورند که 
دلیــل خمیازه به درجه حــرارت مغز مرتبط 
اســت. پژوهش هایی که پیش از این انجام 
شــده نشــان می دهد که زمانی که درجه 
حرارت پایین تر اســت خمیــازه کمتر اتفاق 
می افتد. خمیازه کشــیدن اکسیژن را داخل 
بدن می کند و بدن برای خنک کردن درجه 

حرارت مغز از آن استفاده می کند.
چرا خمیازه مسری است؟ ��

چند دلیل وجود دارد: اولین دلیل خستگی است. 

دلیل دوم منعکس کردن رفتار دیگران است. 
دیدن فرد دیگری که هنگام یک ســخنرانی 
کسل کنده خمیازه می کشد شما را هم بر آن 
می دارد که خمیازه بکشــید چرا که شما هم 
در محیط و درجه حرارتی یکســان هستید. از 
آن جایی که ما انسان ها موجوداتی اجتماعی 
هستیم در صورتی که رفتاری را ببینیم که به 
نظرمان برای ما نیز مفید اســت آن را تقلید 
می کنیم. کارهای دیگــری نظیر خندیدن و 
خاراندن نیز در این دسته قرار می گیرند. اگر در 
جایی گیــر کرده اید که اطرافیان مدام خمیازه 
می کشند و شما نمی خواهید این کار را بکنید، 
بــرای چند دقیقه از طریــق بینی نفس های 
عمیق بکشید. این کار می تواند خمیازه تان را 

قطع کند و یا تعدادش را کاهش دهد.

با دلیل مسری بودن 
خمیازه آشنا شوید

فقط کافی اســت یک نفر آن را 
انجام دهد تا بقیه هم دســت به 
کار شوند. اما دلیل مسری بودن 
خمیازه چیســت؟ ممکن اســت 
معلم هایتــان به خاطــر خمیازه 
کشــیدن ســر کلاس دعوایتان 
کرده باشند یا والدینتان با وانمود 
کردن به خمیازه به شما فهمانده 
باشند که دیگر وقت خواب است.
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خبرخوان

مشکل توالت کپسول فضایی 
اسپیس ایکس و بازگشت فضانوردان 

با پوشک

فضانوردانی که قرار اســت تا چند روز آینده ایســتگاه 
فضایی بین المللی را ترک کنند به خاطر پیدا شــدن 
مشکلی در توالت کپســول فضایی شان، با پوشک به 
زمین باز خواهند گشت. مگان مک آرتور، فضانورد ناسا 
در روز جمعــه در مورد وضعیت پیــش آمده گفت که 

اوضاع ایده آل نیست اما قابل مدیریت است.
به گــزارش NBC News او طــی مصاحبه ای که از 
فضا مخابره می شــد گفت: »پرواز فضایی پر است از 
چالش های کوچک. این نیز یکی از همین چالش هاست 
که ما با آن رو به رو هستیم و در مأموریتمان مدیریتش 
خواهیم کرد. در نتیجه زیاد درباره اش نگران نیستیم.«

سفر به ســوی زمین می تواند حدود 2۰ ساعت طول 
بکشد. پس از جلســات متعدد، مدیران این مأموریت 
فضایی تصمیــم گرفتند مک آرتور و ســایر اعضای 
گروه را پیش از فرســتادن جایگزین هایشان، به زمین 
برگردانند. پرتاب کپســول فضایی اسپیس ایکس به 
خاطر نامساعد بودن هوا و مشکل پزشکی یکی از اعضا 

بیش از یک هفته دچار تأخیر شده بود.
حالا اســپیس ایکس پرتاب را برای چهارشــنبه شب 
برنامــه ریزی کرده اســت. توماس پســکه، فضانورد 
فرانســوی به خبرنگاران گفت که شــش ماه گذشته 

دوران پرمشغله ای برای گروه بوده است.
فضانوردان چند مرتبه به پیاده روی فضایی پرداختند تا 
شبکه برق را ارتقا دهند و همچنین چند روزی را میزبان 
یک گروه خصوصی فیلمســازی اهل روسیه بودند که 

برای ساخت اولین فیلم فضایی به آن جا رفته بودند.
آن ها همچنین مجبور شدند به نشتی توالت رسیدگی 
کنند و پنل هایی را در کپســول فضایی خود جا به جا 
کنند. پس از جا به جاییِ پنل ها مشــخص شد مقادیر 

زیادی ادرار به بیرون نشت کرده است.
این مشکل اولین بار در طول پرواز خصوصی اسپیس 
ایکس در ســپتامبر توجه گروه را بــه خود جلب کرد. 
مهندسان اســپیس ایکس در آن زمان توالت کپسول 
فضایی را که منتظر پرتاب بود تعمیر اما اعلام کرد که 

توالت موجود در مدار غیر قابل استفاده است.

رومن آبراموویچ قصد دارد جت 
شخصی اش ـ که یکی از لوکس ترین ها 

در دنیاست ـ را بفروشد

رومن آبراموویچ که ارزش خالصش ۱۴.۵ میلیارد دلار 
تخمین زده می شود مایل است از هر چیزی بهترینش 
را داشته باشد. او گران ترین قایق تفریحی که تا کنون 
ساخته شده را در اختیار دارد و کلی ماشین سوپر اسپرت 
که شــامل مدل های کمیــاب Pagani Zonda R و 

Ferrari FXX می شود.
به گزارش SCMP، علاوه بر این ها، آبراموویچ هواپیما 
هم دارد. لوکس ترین هواپیمای او را شاید بتوان عمارتی 
در هــوا نامید چرا کــه از آپارتمان خیلــی افراد تعداد 

اتاق های بیشتری دارد.
جت شخصی معمولًا مشخصه افراد به شدت ثروتمند 
است. اما این میلیاردر روسی، که بیشتر او را به عنوان 
مالک باشگاه لیگ برتری چلسی می شناسند می خواهد 
هواپیمایــش را ـ کــه یک بوئینگ شــخصی 7۶7-

3۰۰ER است ـ بفروشد.
این مدل هواپیما که به خاطر خطوط سیاه ناحیه پنجره 
کابیــن به »راهزن« معروف اســت در بین طرفداران 
هوانوردی بسیار محبوب است. این مدل در ابتدا برای 
خطوط هوایی هاوایی ســاخته شده و قرار بود در ژوئن 
2۰۰3 به ناوگانشــان ملحق شــود. اما وقتی که این 
شرکت هواپیمایی سفارشش را لغو کرد، آبراموویچ آن 
را خرید. سپس این هواپیمای مسافربری سابق به یک 

جت تجاری فوق لوکس تبدیل شد.
عــلاوه بر وســایل رفاهی معمــول، ایــن هواپیما از 
 2۵-VC ســامانه های ضد موشکی شــبیه هواپیمای
مورد استفاده رئیس جمهور ایالات متحده بهره می برد. 
این هواپیمای لوکس که می تواند تا 3۴ مســافر را در 
خود جای دهــد، دارای مبلمان بلوطی رنگ اســت. 
اتاق هایش عبارتند از یک اتاق خواب مســتر، سه اتاق 
خواب مهمان، یه حمام و دستشویی مستر و دو مهمان، 
اتاق غذاخوری، اتاق نشیمن، اتاق مطالعه، گالری و اتاق 

استراحت خدمه و کارکنان و البته وای فای.
از لحــاظ عملکرد نیز با 7۰8۰ ســاعت پرواز و ۱9۵۴ 
چرخه عملیاتی از زمان شــروع به سرویسش در فوریه 
2۰۰7، این هواپیما را هنوز می توان نو قلمداد کرد. این 
هواپیما توســط اندرو وینچ، طراح انگلیسی قایق های 
تفریحی مســتقر در لندن طراحی شــده و هم اکنون 
 Global Jet توسط شــرکت خصوصی چارتر هوایی
 Silver Arrows که ســابقاً با نــام( Luxembourg

شناخته می شد( به پرواز در می آید.
حــالا این هواپیما قرار اســت با قیمــت آغازین ۱۰۰ 
میلیون دلار به فروش گذاشته شود چرا که آبراموویچ 
قرار اســت به زودی یک بوئینگ جدید مدل 8-787 

Deamliner را خریداری کند.

خبرخوان

آیفون 13 پرو با قطعات خودروی 
تسلا ساخته شد

قطعات خودرو تسلا در ساخت آیفون به کار رفت.
آیفون ۱3 پرو با رد پایی از بنیان گذار شرکت تسلا 

ساخته می شود.
شرکت روسی کاویار دست به ابتکار جدیدی زده و 
با استفاده از قطعات بازیافتی خودرو تسلا، اقدام به 
ساخت نسخه ویژه آیفون ۱3 پرو و مجسمه ای از 

ایلان ماسک کرده است.
 Tesla آیفــون ۱3 پرو جدید این شــرکت کــه
Electro نامیــده می شــود دارای قابی از جنس 
تیتانیوم با پوشــش PVD )انباشت بخار فیزیکی( 
مشکی اســت. نکته جالب اینکه مواد ساخت پنل 
آلومینیومی این دستگاه از بدنه خودرو تسلا مدل 3 

گرفته شده است.
مجسمه ماسک نیز از قطعات فلزی ذوب شده یک 
خودرو تســلا مدل 3 ساخته شده است که شامل 

کاپوت، درها و سایر پنل های خودرو می شود.

ساخت قوی ترین سلاح لیزری 
جهان با قدرت ۳00 کیلووات برای 

نابود کردن تهدیدات هوایی

ایالات متحده در حال توســعه قوی ترین ســلاح 
لیزری جهان اســت کــه می تواند موشــک ها و 
پهپادها را در هوا منفجر کند، در شراطی که چین 
به تازگی یک ســلاح هسته ای با قابلیت دور زدن 
 Boeing زمین آزمایش کرده اســت. کمپانی های
 General Atomics Electromagnetics و 
Systems )GA-DMS( به طور مشــترک برای 
ســاخت یک ســلاح لیزری جامد 3۰۰ کیلوواتی 
بــرای ارتش ایالات متحده مأموریت یافته اند. این 
 istributed Gain High Energy سلاح لیزری که
Laser Weapon System )DGHELWS( نام 
دارد، تکنولوژی لیزری GA-EMS را با ابزار و نرم 
افزاری هدفگیری و پایش بوئینگ ترکیب خواهد 
کرد. بدین ترتیب لیزر می تواند اشــیاء متحرک در 

آسمان را یافته و روی آن ها تمرکز کند.
اســکات فورنی، رییس شــرکت GA-EMS در 
این باره گفته اســت: »نمونه اولیه سیستم فرعی 
سلاح لیزری کوچک و پرقدرتی که GA-EMS بر 
اساس این قرارداد تحویل خواهد داد، یک خروجی 
مرگبار قوی تر از هر چیز دیگری در این حوزه تا به 
امروز تولید خواهد کرد. این تکنولوژی در خود یک 
قابلیت بسیار پیشرفته تر و جلوتر از دیگر سیستم ها 
برای دفاع در برابر موشک و دیگر تهدیدات آسمانی 
دارد که برای پشتیبانی از تلاش های مدرنیزاسیون 
ارتش ایالات متحده و شکســت تهدیدهای نسل 
جدیــد در میدان های نبرد چند حــوزه ای حیاتی 
اســت«. این قرارداد در 2۵ اکتبر به این تیم داده 
شده است، چند روز پس از آنکه چین یک موشک 
هایپرســونیک با قابلیت دور زدن کــره زمین را 
آزمایش کرده و باعث وحشــت ایالات متحده از 
نمایش قدرت نظامی چین شــد. مقامات نظامی و 
اطلاعاتی ایالات متحده ظاهراً پس از پرتاب این 
راکت چینی به فضا غافلگیر شده اند، راکتی که یک 
پرنده گلایدری مافوق صوت را حمل کرده و پیش 
از شــیرجه رفتن با سرعت سرســام آور به سمت 

هدفش، دور مدار زمین خواهد چرخید.

تاثیر زیتون در درمان دیابت نوع ۲

 اکثر مردم از زیتون فقط روغن بســیار ارزشــمند 
آن را می شناسند؛ ولی زیتون برگهای سبز زیبایی 
دارد که بســیار ارزشمند هستند.  زیتون در درمان 
دیابت نوع 2 مفید اســت و در طب سنتی از قدیم 
استفاده می شده است.تحقیقات اخیر علمی هم اثر 
بخشــی برگ زیتون را در کاهش قندخون اثبات 

کرده است.
در مطالعه علمی که بر روی انسان و حیوان انجام 
شده اســت مصرف عصاره برگ زیتون به صورت 
قابل توجهی میزان قندخون و هموگلوبین a۱c را 
کاهش داشته و همچنین غلظت خونی انسولین را 

پایین آورده است.

هیونــدای و کیا قصد دارند ماشــین های 
برقی شاســی بلند بســازند. بــه گزارش 
CNN، این خودروسازان کره ای چهارشنبه 
در نمایشــگاه خودروی لــس آنجلس، از 
طرح های مفهومی ماشین های برقی شان 
رونمایی کردند؛ طرح هایی که به گفته این 
دو شــرکت، پیش نمایشی از خودروهای 

واقعی آینده هستند.
طــرح مفهومــی »هیونــدای ســون« 
)Hyundai Seven( فرمــان ندارد و در 
عوض یک اهرم کنترل با قابلیت تا شدن 
دارد. صندلی های عقب آن مثل یک کاناپه 
هستند که در گوشــه عقبی آن به شکل 
L در می آیند. خودروی کیا EV9 ســاده تر 
اســت. یک فرمان مســتطیل شکل دارد 
)طرح هــای مفهومــی خودروها به ندرت 
فرمان گرد دارند( و صندلی هایش به مانند 

یک شاسی بلند عادی چینش شده اند.
هیوندای و کیا شــرکت هایی هستند که 
رابطــه  تنگاتنگی با هــم دارند و اغلب 
مهندســی خودروهایشــان را بــا هم به 

موتور  هیوندای  گروه  اشتراک می گذارند. 
که شــرکت مادر هیوندای است، بخش 
زیادی از ســهام کیا را در اختیار دارد و هر 
دو در زمینه تولید خودروهای شاسی بلند 
بنزینی موفقیت های چشمگیری داشته اند.

و هــر دو شــرکت تمایل دارنــد که این 
موفقیت را حتی پس از رو آوردن به ماشین 
برقی ادامه دهند. با این حال، این طرح های 
مفهومی پر هستند از ویژگی هایی که بعید 
است به خودروهای ساخته شده اصلی راه 
پیدا کنند. برای نمونه هر دو طرح، درهایی 

دارند که بدون ستون مرکزی به بیرون باز 
می شوند.

هر دو شــرکت هیوندای و کیــا گفته اند 
که این طرح ها از مهندســی مشترکی به 
نام E-GMP استفاده می کنند. این، یک 
پلتفرم مهندسی ماشین برقی منعطف است 
که می شــود از آن بــرای خلق مدل های 
مختلــف در انــواع و اندازه های گوناگون 

استفاده کرد.
طبــق گفته هیونــدای، طــرح مفهومی 
هیوندای ســون طوری طراحی شده که 

تجربه »جایــگاه درجه یــک« را فراهم 
بیــاورد. چراغ هایی کــه درون درها کار 
شــده اند، هنگامی که درها باز می شوند، 
یک نور گرم را به درون خودرو می تابانند.

درون این خودرو، یک یخچال کوچک و 
یک محفظه برای تمیز کردن کفش های 
سرنشینان وجود دارد. در سقف خودرو هم 
یک صفحه نمایش بسیار بزرگ وجود دارد 
که سرنشینان می توانند لم بدهند و آن را 

تماشا کنند.
طرح مفهومی کیا ویژگی های عادی تری 
دارد. شارژ ســریع یکی از آن هاست. این 
خودرو می توانــد از ۱۰ درصد شــارژ در 
عــرض کمتر از 3۰ دقیقــه به 8۰ درصد 
شــارژ برسد. ســقف این خودرو به جای 
صفحه نمایش، یک سان روف وسیع دارد 
که خیلی از شاســی بلندهای امروزی هم 

این ویژگی را دارند.
هم هیونــدای و هم کیا تا ابتدای ســال 
بعد فــروش خودروهای برقــی مبتنی بر 
پلتفــرم E-GMP را آغاز خواهند کرد، اما 
هیچ کدام اعــلام نکرده اند که چه وقت 
خودروهــای شاســی بلند برقــی را ارائه 

خواهند داد.

هیوندای و کیا طرح های مفهومی ماشین های برقی شاسی بلند خود را رونمایی کردند

لذت خوب رانندگی

بر اساس تحقیقات جدید محققان دانشگاه ایلینویز 
شــیکاگو، یک تغییــر ســاده در روش پردازش 
ســلول های اهدا کننده می  تواند تولید نانوذرات 
کوچکی که با نام وزیکول شــناخته شــده و به 
طور طبیعی توسط ســلول ها ترشح می شوند، را 
به حداکثر برســاند. یافته های جدید محققان راه  
های جدیدی را برای تحقیق در مورد درمان  های 

سلولی ارائه می کند، که بر اســاس آن از سلول های پیوندی مانند سلول های بنیادی یا سلول های 
ایمنی، می توان برای کمک به بهبودی یا عملکرد بهتر بدن استفاده کرد. طی آزمایش های انجام 
شده در مورد آسیب های ریوی، مانند مواردی که مشکل تنفسی حاد ایجاد می شود، درمان هایی که 
از وزیکول  های خارج سلولی استفاده می  کنند، امیدوارکننده بوده  اما متاسفانه این روش گران قیمت 
و محدود به تعداد ســلول های اهدایی مورد نیاز برای رسیدن به سطح درمانی هستند. اعضای این 
تیم پژوهشی به رهبری ژائو وون شین )Jae-Won Shin( در حال بررسی نحوه عملکرد وزیکول 
های خارج سلولی هستند. آنها از طریق آزمایش  ها دریافتند که تغییر ساختار ماده ای که سلول  های 
اهدا کننده در آن پردازش می شوند، می تواند تأثیر زیادی بر قدرت وزیکول های خارج سلولی داشته 
باشد. شین، استادیار دانشکده فارماکولوژی و پزشکی و دپارتمان مهندسی بیومدیکال، در این رابطه 
گفت:  بسیار شگفت زده شدیم که یک تغییر ساده محیطی می تواند چنین تأثیر مهمی داشته باشد. 
به گزارش سیناپرس،این موضوع به ما می گوید که سلول ها در بافت های مختلف همکنش متفاوتی 
دارند که این واکنش بر نحوه ترشــح وزیکول های خارج ســلولی و تأثیرگذاری بر سایر سلول های 
اطراف تأثیر می گذارد. در ادامه این تحقیقات، پژوهشگران دریافتند که استفاده از یک ماده هیدروژل 
نرم می تواند مفید باشد زیرا شباهت بیشتری به محیط طبیعی بافت ها برای آماده سازی ذرات دارد. 
به گزارش ســیناپرس،هنگامی که محققین ذرات کشت شده از سلول ها در مواد سنتی را با ذرات 
کشت شده در مواد نرم تر مقایسه کردند، دریافتند که وزیکول های خارج سلولی به مقدار بیشتری 

در بستر نرم تر ترشح می شوند.

محققان دانشــگاه توهوکــو در ژاپن برای 
اولین بار موفق شــدند دو ابزار اصلی برای 
محاسبات پیشرفته را به هم مرتبط کنند که 
قدم بزرگی برای ســاخت رایانه های مشابه 

مغز انسان است.
به گزارش تارنمای خبری ساینس، محققان 
مدت هاســت در تلاشــند تا رایانه هایی را 
توسعه دهند که مصرف انرژی و توان مورد نیاز آن به اندازه مغز انسان باشد.آنها در این 
زمینه به موفقیت های چشــمگیری دست یافتند و برای اولین بار موفق شدند عملکرد 
حافظه و محاســبات را در یک مولفه ادغام کنند. این کشف تازه راه برای فناوری های 
پیشــرفته و کارآمد از تلفن همراه گرفته تا خودروهای خــودران و هواپیماهای بدون 
سرنشــین فراهم می کند. در سال های اخیر رایانه ها با استفاده از هوش مصنوعی قادر 
به انجام عملکردهای فوق العاده ای شــده اند؛ ولی هنوز از نظر مصرف انرژی به صرفه 
نیســتند و توانایی رقابت با مغز انسان را ندارند. محققان به تازگی مدارهای نوسانی را 
طراحی کرده اند که قادر به انجام محاسبات است و می توان آن را با سلول های عصبی 
انسان مقایسه کرد. ممریســتورها نیز مقاومت های قابل برنامه ریزی هستند که داری 
حافظه یکپارچه هستند و می توانند محاسبات انجام دهند؛ به همین دلیل می توان آنان 

را با سلول های حافظه مقایسه کرد.
ادغام این دو فناوری یعنی شــبکه های نوســانی و ممریستور یک پیشرفت بزرگ در 
ســاخت رایانه هایی مشابه مغز انسان است؛ چرا که نشان می دهد می توان تابع حافظه 
و محاسبه را در یک مولفه ادغام کرد که شبیه به شبکه های عصبی کارآمد مغز است.

این فناوری بسیار سریع و از نظر مصرف انرژی مقرون به صرفه است. محققان معتقدند 
می توان صدها جزء از این فناوری را در فضایی به اندازه یک باکتری قرار داد؛ بنابراین 
بــرای تولید ادوات الکترونیکی مینیاتوری ایده ال اســت.نتایج این مطالعه در نشــریه  

Nature Materials منتشر شده است.

سلول ها بیشترین پتانسیل درمانی را دارندساخت رایانه  های مشابه مغز انسان

دیوید بیزلی رئیــس برنامه جهانی غذا، 
هفته گذشــته در توییتر خود لینک یک 
»چکیده اجرایی« هزار کلمه ای را منتشر 
کــرد. در ایــن متن به تشــریح برنامه 
ســازمان ملل برای تهیه غذا و کوپن با 
استفاده از ۶/۶ میلیارد دلار پرداخته شده 
است. این مبلغ صرف تغذیه بیش از ۴۰ 
میلیون نفر در ۴3 کشور دنیا خواهد شد 
که در آســتانه قحطی قرار دارند، امری 
که از آنچه برنامه جهانی غذا آن را یک 
»فاجعه در شــرف وقوع عنــوان کرده، 

جلوگیری خواهد کرد.
در متنی که بیزلی آن را منتشــر کرده، 
برنامه جهانی غذا پیشنهاد می دهد ۵/3 
میلیارد دلار برای خرید و ارسال مستقیم 
غذا اختصاص یابد، 2 میلیارد دلار برای 
تهیــه کوپن در مکان هایــی که امکان 
فعالیت فروشــگاه ها وجود دارد و 7۰۰ 
میلیون دلار دیگر برای اداره برنامه های 

جدیــدی متناســب با شــرایط داخلی 
کشورها و اطمینان از صرف این کمک 

مالی به بهترین نحو ممکن.
۴۰۰ میلیــون دلار دیگــر هــم صرف 
مدیریت عملیات، اداره و پاســخگویی و 
هماهنگ ســازی زنجیره تأمین خواهد 
شــد. بیزلی در توییتر خود نوشت: »دنیا 
گرفتار بحران شــده است. درباره توفان 
تمام عیــاری که به خاطــر همه گیری 
اقلیمی  دگرگونی های  مناقشات،  کرونا، 
و حالا هزینه های فزاینده زنجیره تأمین 
در حال شــکل گیری است، هشدار داده 
بودم. حالا به همین نقطه رســیده ایم.« 
بیزلی در توییت دیگری خطاب به ماسک 
که با داشــتن ثروتی نزدیــک به 288 
میلیارد دلار، یکی از ثروتمندترین افراد 
دنیا است، نوشــت: »بحران گرسنگی، 
اضطراری و بی سابقه اما قابل جلوگیری 
است. یک برنامه واضح و روشن خواسته 

بودید. بفرمایید! آماده صحبت با شــما و 
هر کس دیگری هســتیم که حقیقتاً به 

دنبال نجات جان انسان ها باشد.«
گفتگوی توییتری میان ماسک و بیزلی 
به دنبال مصاحبه ماه گذشــته بیزلی با 
سی ان ان شــکل گرفت. بیزلی در این 
مصاحبه از میلیاردرهــای دنیا، به ویژه 
ایلان ماســک و جف بزوس، دو تن از 
برای  دنیا، خواست  مردان  ثروتمندترین 
کمک به مبارزه با مشــکل گرســنگی 
در جهان حــالا برای یک بار قدم پیش 

بگذارند.
بیزلی گفت با ۶ میلیارد دلار یا 2 درصد 
از ثروت ایلان ماســک می توان به حل 

مشکل گرسنگی در جهان کمک کرد.
ماسک در پاســخ در توییتی نوشت اگر 
برنامه جهانی غذا به طور دقیق توضیح 
دهد که این ۶ میلیارد دلار چگونه به حل 
این مشکل کمک می کند، سهام شرکت 

تسلا را بلافاصله می فروشد.
ماســک گفت این برنامه باید به صورت 
عمومی منتشــر شود تا مردم هم بتوانند 
به طور دقیق از نحــوه صرف این پول 

مطلع شوند.
بیزلی در پاســخ به توییت ماسک به او 
درباره وجود شــفافیتی که خواستار آن 

است اطمینان داد.
هنوز روشــن نیست ماســک و بزوس 
برنامه ارائه شده توسط بیزلی را دیده اند 
و آیا تصمیمی برای کمک دارند یا خیر.

اعلام برنامه 
سازمان ملل 

برای ۶ میلیارد 
دلار درخواستی 

از ایلان ماسک

رئیــس برنامــه جهانــی غذا، 
نهاد وابســته به سازمان ملل، 
برنامــه ای ۶/۶ میلیارد دلاری 
بــرای مبارزه با گرســنگی در 
جهان ارائه کرده است، پاسخی 
ماســک،  ایلان  به  مســتقیم 
مدیرعامل شــرکت تسلا، که 
ادعا کرده بود ســهام تسلا را 
بــرای کمک به حل مشــکل 
گرســنگی در جهــان خواهد 
فروخت به شــرط آنکه برنامه 
جهانــی غــذا به طــور دقیق 
توضیح دهد از این پول چگونه 

استفاده خواهد شد.

هیراد شفیعی
روزنامه نگار



چهارشنبه 3 آذرماه 1400، سال هفتم،  شماره 241
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

8
بازار مالی

نگاه روز

یک کارشناس مطرح کرد
سهامداران تمایلی به معامله در بازار 

ندارند 

شــاخص کل بورس تهران در دومین روز از آذر ماه 
۱۴۰۰ مجدداً با افت همراه شــده و افتی معادل ۰.۱8 
درصد را تجربه کرد. بســیاری از کارشناسان بر این 
باورند که نبود نقدینگی کافی در بازار، رکودی پایدار و 
سنگین را بر بورس حاکم کرده است. همچنین یکی 
دیگر از نشانه های ناخوشــایند در بازار سهام؛ ارزش 
پایین معاملات امروز است که باز هم کاهشی و کمتر 

از چهار هزار میلیارد تومان بود.
با توجه به شــرایط  دیروز بازار که شاخص کل، تغییر 
روند داد و مجدداً به مدار نزولی بازگشت، انتظار چنین 
معاملات کم رمق و رکود سنگینی در بازار را داشتیم. 
به نحوی کــه در پایان معاملات دیروز، بیش از ۱73 
نماد با افت بیش از سه درصدی همراه شده و در مدار 

نزولی قرار گرفتند.
مجتبی سلطانی، کارشــناس و فعال بازار سرمایه در 
گفت وگو با اقتصادآنلاین، با اشــاره بــه روند دیروز 
بازار و همچنین سایه ســنگین رکورد بر سر بورس، 
گفت: بازار همچنــان در روند رکودی خود ماندگار و 
افزایش و کاهش شدیدی نخواهد داشت. همچنین در 
برخی از سهم ها، قیمت به محدوده ای جذاب رسیده و 

سهامداری پایین تر از آن رقم مایل به فروش نیست.
ســلطانی ضمن یادآوری پایین بودن ارزش معاملات 
ســهم ها، بیان کرد: ارزش معاملات به قدری پایین 
اســت که نبود خریدار به خوبی مشخص می شود اما 
مسئله اینجاست که تقریباً می توان گفت فروشنده ای 

هم وجود ندارد.
سلطانی، مشــکل اصلی بازار را نبود نقدینگی دانسته 
و تشــریح کرد: پایین بودن میزان نقدینگی در بازار، 
معضل اصلی این روزهای بورس اســت اما با رسیدن 
به فصل مجامع و توزیع سود، بازار به طور طبیعی در 
میان مدت کم ریســک تر خواهد شد. همچنین از این 

پس شاهد شیب ملایم صعودی در بازار خواهیم بود.
این کارشناس بازار سرمایه در پایان چشم اندازی کوتاه 
مــدت از صنایع تصویر کرد و گفــت: در کوتاه مدت 
خودرویی هــا و صنایعی که حــذف ارز ۴2۰۰ تومانی 
داشته باشند، صنایع پرنوسان تری خواهند بود. اما در 
بلندمدت خریــد صنایعی مثل خودرویی ها و بانکی ها 
که سود خاصی را شناسایی نمی کنند، می تواند در قعر 

فهرست انتخاب های سهامداران باشد.

بدهکاران بانکی معرفی شوند 
 راهی برای ممانعت از مهاجرت 

سپرده ها

کارشــناس اقتصادی با تاکید بر معرفــی ابربدهکاران 
بانکی، گفت: عدم معرفی بدهکاران بانکی و عدم مقابله 
با آنها موجب بی اعتمادی ســپرده گذاران به سیســتم 
بانکی و مهاجرت ســپرده آنها به بخش های غیرمولد و 

واسطه گری می شود.
براساس آمارهای منتشر شده بیش از 8۰ درصد تأمین 
مالی طرح ها و بنگاه ها توســط بانک ها انجام می شود، 
بنابراین نظارت بر روند تأمین مالی نظام بانکی ضروری 
است، باید از خلق پول جلوگیری شده و آثار تورمی آن 

نیز حذف شود.
وزیــر امور اقتصادی و دارایی طی روزهای گذشــته با 
نامه ای به رییس کل بانک مرکزی خواســت تا هر سه 
ماه یک بار فهرســت ابربدهکاران بانکی منتشــر شود 
تا از این طریق به جای اشــخاص معدود، دسترسی به 
تسهیلات برای طیف وسیعی از تولیدکنندگان و مردم 
فراهم شود. کارشــناس اقتصادی روز سه شنبه درباره 
درباره لزوم انتشار فهرست ابربدهکاران بانکی گفت: در 
سیستم بانکی وضعیت بدهکاران بانکی را رصد می کنند 
وچنانچه موفق به اخذ بدهی از این افراد نشوند آنها را به 
بانک مرکزی واگذار می کنند اما اینکه تا کنون فهرستی 
از بدهکاران بانکی منتشر نشده نشان می دهد که برخی 
بانک ها تاکنون تمایلی به برخورد با این افراد نداشته اند.

»آلبــرت بغزیان« تصریح کــرد: در موضوع بدهکاران 
بزرگ اقتصادی باید توجه داشته باشیم بسیاری از این 
افراد از ابتدا تمایلی به پرداخت بدهی نداشــته اند و این 
امر موجب شده افرادی که به دنبال سرمایه گذاری و وام 

گیرنده واقعی بوده اند کنار گذاشته شوند.
وی ادامه داد: بنابراین ســرمایه ها به افرادی رسیده که 
آنهــا را در کارهای غیرمولد و دلالی اســتفاده کردند و 
نتیجه آن رشــد تــورم، عدم وصول ســرمایه مردم و 
ورود ســرمایه به بخش های غیر مولد می شود. بغزیان 
اظهارداشــت: وقتی بدهکاران بانکــی، بدهی خود را 
پرداخت نمی کنند منابع بانکــی بین چند بدهکار قفل 
می شود و سپرده گذاران نه تنها دیگر تمایل به افزایش 
سپرده خود نزد بانک ها ندارند بلکه سرمایه خود را وارد 
بازار ارز، سکه و مسکن می کنند و در نتیجه شاهد رشد 

تورم در این بخش ها خواهیم بود.

گزارش

آخرین خبر از دلار 4۲00 تومانی
 پایان توزیع رانت ارزی

به نظر می رســد کشــمکش ها بــرای حذف ارز 
۴2۰۰ تومانی از کالاها به نتیجه رسیده و با علام 
سازمان غذا و دارو این ارز ترجیحی برای واردات 
دارو حذف شــد. این ارز در حالی حذف شده است 
که بسیاری از نمایندگان مجلس و اقتصاددانان با 

حذف آن مخالف هستند.
چند هفته ای است که دولت برای حذف ارز ۴2۰۰ 
تومانی با اقتصاددانان و نمایندگان مجلس جلسه 
برگزار می کند. در حالی که همه طرف های درگیر 
این موضوع اعلام کــرده بودند ارز برای اقلامی 
مثل گندم و دارو حذف نمی شود اما سازمان غذا و 
دارو امروز ارز ترجیحی برای برخی از اقلام دارویی 

را حذف کرد.
طی هفته های گذشــته موضوع اصلی جلســات 
دولت حذف ارز ۴2۰۰ تومانی بوده است اما همواره 
نظر دولت بر این بوده اســت کــه ارز ترجیحی 
بــرای اقلامی مثل دارو و گندم باقی بماند.در این 
خصوص محســن زنگنه به تجارت نیوز گفته بود: 
نظر قطعی دولت این است که دلار ۴2۰۰ تومانی 
برای دو قلم دارو و گندم حفظ کند. مهدی طغیانی 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس نیز به تازگی 
گفته است: به غیر از دارو و گندم، ارز ۴2۰۰ تومانی 
قرار است از پنج قلم کالا حذف شود. بنابراین نظر 
مجلســی ها بر ادامه تخصیص ارز ۴2۰۰ تومانی 
به واردات دارو اســت. از ســویی دیگر دولت با 
تعدادی از اقتصاددان جلسه برگزار کرد، اظهارنظر 
این اقتصاددانان نیز نشــان می داد که بیشتر آنها 
مخالف حذف ارز ترجیحی هستند و فقط چند نفر 
موافق هستند آن هم به صورت مشروط. همچنین 
مجلس با اعلام مخالفت برای حذف ارز ترجیحی، 
عنوان کرد این کار باعث شــوک قیمتی شدید در 
کالاهای اساســی از جمله غذا و دارو خواهد شد. 
با وجود آنکه مجلس و دولت نسبت به بالا رفتن 
قیمت در این اقــلام اذعان کرده اند اما در نهایت 
ارز ۴2۰۰ دارو امروز حذف شد. روز یکشنبه محمد 
مخبر، معــاون اول رئیس جمهور در صاحبه ای با 
یکــی از خبرگزاری های دولتی گفته بود: »بخش 
عمده ارزی که با مجوز مجلس در ســال ۱۴۰۰ 
تخصیص داده شــده بود، هزینه شــده است.«با 
حــذف ارز ۴2۰۰ دارو در واقــع منابع دولت آزاد 
شــده اما واردکنندگان دارو برای تأمین ارز مورد 
نیاز خود به بازار مراجعه می کنند که احتمالًا بازار 
ارز را با نوســان رو به رو کند. با حذف ارز ۴2۰۰ 
تومانی رانت ارزی در کشور کاهش پیدا کند اما از 
طرف دیگر دولت مجبور اســت به نحوی کمبود 
منابع ارزی خود را پوشش دهد. پس دولت ناچارا 
بایــد از بازار آزاد دلار خریــداری کند و آن را به 
واردکنندگان بدهد تا بتوانند با قیمت دلار پایین تر 
اقلام اساسی را وارد کشور کنند. چهار ماه تا پایان 
سال باقی مانده است و به نظر می رسد دولت ارز 
بیشــتری را از بازار ارز خریداری کند و به همین 
علت سیگنال مهمی را درباره افزایش قیمت دلار 

به بازار می دهد.
پیش بینی کارشناسان از قیمت دلار تا پایان امسال

وحید مســعودی، کارشناس بازارهای مالی درباره 
تأثیر مذاکرات در آینده بازار ارز گفت: چه توافقی 
حاصل شــود و چه نشــود، دلار در بــازه زمانی 
حدود دو ســاله روند افزایشی دارد. این کارشناس 
بازارهای مالی گفت: اگر مذاکرات فرسایشی باشد 
و توافقی حاصل نشــود، دلار تا قبل از تابســتان 
۱۴۰۱، می تواند به 32 یا 33 هزار تومان نیز برسد. 
در درازمــدت دلار ۴۰ تا ۴2 هــزار تومانی قابل 

تحقق است.
علی طباطبائی، دیگر کارشــناس بازارهای مالی، 
ارزش ذاتی دلار را 3۵ هزار تومان دانست و گفت: 
افت قابل توجــه قیمت دلار در بازه زمانی کوتاه، 

دور از انتظار است.
او افزود: برخی کارشناسان احتمال دلار 2۵ هزار 
تومانی را مطرح کردند اما احتمال آن کم شــده 
است. حتی گفته می شود دولت نیز بودجه ۱۴۰۱ را 

بر مبنای دلار 23 هزار تومانی می بندند.

به اعتقاد بســیاری از کارشناسان، بازار سرمایه 
همچنان در ابهام به سر برده و فقدان نقدینگی 
لازم در بورس، توان حرکت و گردش معاملات 
از صنایع را گرفته اســت. این نقیصه نشــان 
دهنده تداوم روند خنثی در بازار اســت که به 

نظر می رسد کماکان ادامه دار خواهد بود.
علی طباطبایی، کارشناس و فعال بازار سرمایه، 
با اشاره به سرگردان بودن نقدینگی موجود در 
بازار، گفت: تا وقتی که نقدینگی موجود در بازار، 
بدون داشــتن روندی هدفمند و مشخص بین 
صنایع مختلف سرگردان باشد، بازار آنچنان که 

باید و شاید روندی صعودی نخواهد داشت.
روند معاملات  دیــروز هم به خوبی گواه این 
معضل اســت؛ بــا توجه به حجــم معاملات 
غیــر قابل قبولی که در بازار امروز شــاهد آن 
بودیم، تنها راه داشتن معاملات منطقی برای 
ســهامداران، هدایت نقدینگی بازار به سمت 
صنایعی مشخص اســت. به عبارتی مشکل 

اساسی این است که شفاف سازی کاملی برای 
فعالین بازار وجود ندارد.

طباطبایی، با اشــاره بر معاملات هفته گذشته 
گفــت: هفته گذشــته خروج پــول کامل از 
صندوق ها و بازار را داشــتیم و به نظر می رسد 

با وجود چنین شرایطی در بازار، این پول دیگر 
به بورس برنگــردد. بنابراین می توان گفت با 
پایداری بازار در چنین شرایطی، جریان کاهش 
ارزش و حجم معاملات شدت بیشتری خواهد 

گرفت.

این کارشناس بازار سرمایه مروری بر اتفاقات 
و اخبار ضد و نقیضی که اخیراً شاهد آن بودیم، 
کرد و گفت: ما چند دســته خبر در بازار داریم 
و ســابقه بازار نیز به خوبی نشان می دهد که 
اخباری چون تدام تخصیص ارز ۴2۰۰ تومانی، 
قطعی برق و گاز برخی صنایع و یا قیمتگذاری 
دســتوری نمی تواند بر کلیت سهام موجود در 

بازار تأثیر بگذارد.
به اعتقاد طباطبایی مهمترین مســئله ای که 
از چشــم فعالین بازار جا مانــده و اتفاقاً تأثیر 
مســتقیمی هم بر بــازار دارد، بحث نرخ بهره 

است.
طباطبایی تشریح کرد: مسئله نرخ بهره تاثیری 
مســتقیم بر بازار دارد. نرخ بهره بین بانکی از 
خرداد ماه ســال گذشته شروع به افزایش کرد 
و همچنان نیز در روند صعودی پایدار اســت. 
وقتی نرخ بهره بین بانکــی افزایش می یابد، 
مستقیماً تاثیرات خود را بر کلیت بازار می گذارد 
اما اخباری چون قیمت گذاری دستوری و حذف 
ارز ۴2۰۰ تومانی که اخیراً هم شاهد آن بودیم، 

نقدینگی سرگردان  در بورس
کاهش ارزش و حجم معاملات ادامه دارد

بورس در انتظار مذاکرات هشتم آذر
 یک کارشناس مطرح کرد

با بررسی روند بازار و عوامل تاثیرگذار بر آن، به نظر می رسد 
روند نوســانی شــاخص کل ادامه یافته و شاخص در همین 
محدوده سرگردان باشد. اما از طرفی دیگر اگر سیگنال جدیدی 
در اقتصاد سیاسی کشور و خصوصاً مذاکرات هشتم آذر ماه رخ 
دهد، بازار ســرمایه همچون سایر متغیرهای اقتصادی تحت 

تأثیر قرار خواهد گرفت.
با توجه به شرایط بازار که در ساعات پایانی، شدت منفی ها و 
صف فروش ها زیاد شد و قیمتهای آخرین معامله زیر قیمت 
پایانی، مــورد معامله قرار گرفتند، نوید بازگشــایی منفی در 
معاملات  دیروز  وجود داشت. به نحوی که در پیش گشایش، 
بیــش از ۴۰۰ نماد صف فروش و حدود ۶۰ یا 7۰ نماد صف 
خرید بودند اما با رسیدن به ساعات پایانی بازار، شاهد افزایش 

تقاضا بودیم.
خودروسازان باز هم لیدر هستند ��

امیرمحمــد گلوانی، کارشــناس و فعال بازار ســرمایه، روند 
معاملات بازار را بررسی کرده و گفت: لیدر دیروز بازار مجدداً 

خودرویی ها بودند و به نظر می رسید خودرویی ها امیدوارهستند 
تا افزایش قیمت گرفته و در پی این اتفاق قطعه ســازان نیز 
تحت تأثیــر قرار خواهند گرفت. زیرا به دنبال افزایش قیمت 
خودرویی ها، قطعه ســازان نیز با افزایش قیمت همراه شــده 
و از طرفــی دیگر بدهی 9۰ میلیارد تومانی قطعه ســازان از 

خودرویی ها، احتمالًا تسویه خواهد شد.
وی افزود: گروه فلزات اساسی نیز در نیمه دوم بازار، با افزایش 
تقاضا همراه شدند. برای مثال نمادی مثل فولاد، با توجه به 
گزارش خیلی خوبی که در ۶ ماهه اول ســال داشت، با وارد 
به کانال هزار تومان، واکنش نشــان داد و ارزندگی آن حفظ 

شد. همچنین رشد فولاد بر سایر نمادهای فلزی که آنها نیز 
در قیمتهای ارزنده ای قرار گرفته بودند، تأثیر گذاشت.بنابراین 
بازار به سمتی پیش رفت که تعداد صفهای فروش با کاهشی 
چشــمگیر به حدود 3۰۰ نماد رسید و تعداد صف های خرید 
نیز با افزایش همراه شــدند و حدود 3۰۰ نماد به صف خرید 
نشســتند. به طور کلی روند معاملات دیروز نشــان می دهد، 
که فردا معاملات مثبتی خواهیم داشــت یا با اطمینان بیشتر 
می توانیم بگوییم، بازگشایی فردا حتماً مثبت خواهد بود. وی 
ادامه داد: به هرحال اگر اخباری از مذاکرات هشتم آذر ماه به 
گوش برســد و احتمال توافق را افزایش دهد، دلار بازار آزاد 
به زیر 27 هزار تومان خواهد رســید و احتمالًا شــاخص کل 
نیــز با تأثیرپذیری از آن به زیر یک میلیون و 37۰ هزار واحد 
رســد. از طرفی اگر اخبار منفی از مذاکرات به گوش برسد یا 
اتفاقات دیگری در اقتصاد سیاسی کشور رخ دهد، شاخص کل 
تا پایان سال نهایتاً تا محدوده یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد 
رشــد خواهد کرد همچنین مقاومت بسیار مهمی در محدوده 
یک میلیون ۶۰۰ هزار واحد شاخص کل شکل گرفته که در 
صورت شکست آن محدوده، می شود حتی به فتح قله قبلی، 

در یک روندی یکساله امیدوار بود.

هانا پاکمند
روزنامه نگار

بر اســاس مصوبه هیئــت مدیره 
بــورس، 37.۵درصــد  ســازمان 
از درآمــد روزانــه شــرکت های 
کارگزاری های  )حتــی  کارگزاری 
زیان ده( به صندوق توســعه بازار 
واریز می شــود و به نظر می رسد 
در ســال ۱۴۰۰ بیش از 7۰درصد 
ســود خالص کارگزاران به واسطه 
این مصوبه، صرف سرمایه گذاری 
در صندوق توسعه خواهد شد.ورود 
شــرکت های کارگزاری بــه بازار 
سرمایه این روزها یکی از مطالبات 
فعالان این بازار اســت.محمدرضا 
دهقانــی احمدآباد دبیر کل کانون 
کارگــزاران در گفت وگو با بورس 
نیوز در این خصــوص بیان کرد: 
کانون کارگزاران به شــدت موافق 
بــه  کارگــزاری  صنعــت  ورود 
داد:  ادامه  اســت.وی  بازارسرمایه 
کارگزاری  شــرکت های  برخــی 
بازارسرمایه  تمایل زیادی به ورود 
دارند و درخواســت هایی به کانون 
به  و  اعــلام شــده  کارگــزاران 
برای  فرصتی  فراهم کردن  منظور 
عرضه اولیه کارگــزاران در بورس، 
نامه نگاری های  کارگزاران  کانون 
با ســازمان بورس و اوراق بهادار 
انجــام داده اســت.دهقانی افزود: 
در جلســه ای که بــا عضو جدید 
هیئــت مدیره ســازمان بورس و 
اوراق بهادار داشــتیم، این موضوع 
مطرح شــد اما؛ ورود شرکت های 
کارگزاری به بازارسرمایه، مشروط 
به موافقت ســازمان بورس اوراق 
بهادار خواهد بــود. مصرانه پیگیر 
ورود این شرکت ها به بازارسرمایه 
هســتیم و انتظار داریم ســازمان 
بورس و اوراق بهادار هم همکاری 

لازم را در این زمینه داشته باشد و 
در آینده نزدیک شاهد عرضه اولیه 
کارگزاری ها در بازار سرمایه باشیم.

در  خوشــبختانه  افــزود:  وی 
دســتورالعمل جدید صدور مجوز 
ورود  کارگزاری هــا،  فعالیــت 
کارگزاری هــا بــه بازار ســرمایه 
پیش بینــی شــده اگرچه شــرط 
صدور مجوز، تشــکیل شــرکتی 
سهامی خاص است اما؛ در همان 

دستورالعمل ذکر شده 
کــه کارگزاری ها بعد 
از تاســیس می توانند 
تبدیــل  درخواســت 
شرکت سهامی خاص 
به ســهامی عام را به 

سازمان ارائه نمایند.
کارگزاری  در  انحصار 

باید برطرف شود
کانــون  کل  دبیــر 

کارگزاران با اشاره به مزایای ورود 
بازار سرمایه،  به  کارگزاری  صنعت 
گفــت: عرضه اولیــه کارگزاری ها 
در بازار ســرمایه، عــلاوه بر آنکه 
سایر  همچون  کارگزاری ها،  برای 
بنگاه هایی که وارد این بازار شده اند، 
مزایایی به همراه خواهد داشت؛ از 
جملــه آن کــه ورود کارگزاری ها 
به بازار ســرمایه، ایــن فرصت را 
به تمام اشــخاصی که علاقه به 
سرمایه گذاری در این صنعت دارند، 
خواهد داد و عملًا شائبه انحصار در 
خواهد  برطرف  کارگزاری  صنعت 
شــد. دهقانی تاکید کــرد: اینکه 
نظــارت بر فعالیت شــرکت های 
کارگزاری، تســهیل خواهد شد و 
علاوه بر ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار و بورس ها، ســهامداران 
هــم امــکان نظارت بــر فعالیت 

داشــت.  را خواهند  ها  کارگزاری 
با این تفاســیر شــفافیت عملکرد 
صنعت کارگزاری، مزیتی است که 
با ورود این صنعت به بازار سرمایه 
ایجاد خواهد شد. دبیر کل کانون 
کارگزاران ادامه داد: در نظر داشته 
باشید که شــرکت های کارگزاری 
به منظور توســعه فعالیت های خود 
ارتقای  و  ســرمایه گذاری  نیازمند 
زیرســاخت های فنی و نرم افزاری 

خود هســتند تا چنانچه در آینده 
شاهد ورود موجی از سرمایه گذاران 
بــه ایــن بــازار بودیــم، امکان 
پاسخگویی به نیازها و خواسته های 
این  باشــد.   فراهــم  مشــتریان 
شــرکت ها با ورود به بازار سرمایه، 
علاوه بــر آنکه امکان تامین مالی 
از محل افزایش ســرمایه از آورده 
نقدی را دارند، دسترسی راحت تری 
به بازار بدهی و امکان انتشار اوراق 
در این بازار را هم خواهند داشت و 
با این تامیــن مالی، فرصتی برای 
و  زیرســاخت های خود  ارتقــای 
ارائه خدمات بهتر به مشــتریان را 
پیدا خواهند کرد.این فعال صنعت 
کارگزاری افزود: ضمن اینکه ورود 
به بازار سرمایه مزایای دیگری از 
جمله معافیت های مالیاتی شرکت 
های فعال در بازار ســرمایه را به 

همــراه خواهد داشــت. همچنین 
امکان تغییر مالکیت در کارگزاری 

ها، راحت تر خواهد بود.
الزام  �� کارگزاری ها،  عرضه اولیه 

نیست
البته ورود  دهقانی تصریح کــرد: 
کارگزاری ها به بازار ســرمایه، به 
معنای الزام کلیه کارگزاران به ورود 
به این بازار نیســت. ضمن اینکه 
کارگزاری ها همچون هر شــرکت 
دیگــری باید شــرایط لازم برای 
ورود به بازار را داشته باشند  و 
بر اساس استانداردهای هیئت 
پذیرش بــورس یا فرابورس، 
نمی توان  شوند؛  اولیه  عرضه 
زمان دقیقی برای عرضه اولیه 
کارگزاری ها در بازارســرمایه 
مشــخص کرد و باید منتظر 
موافقــت ســازمان بــورس 
و اوراق بهــادار و تصویــب 
ورود  بــرای  مربوطه  ضوابط 
کارگزاری ها به بازار باشیم، اما در 
صورت موافقت ســازمان بورس، 
می توان در ســه ماهه اول ۱۴۰۱ 
شاهد ورود یک کارگزاری به بازار 
سرمایه بود. به شرط آنکه اراده ای 
جهت IPO کــردن کارگزاری ها 
کانون  باشد.دبیر کل  داشته  وجود 
کارگزاران در خصوص دغدغه های 
قیمت گذاری ســهام کارگزاری ها 
جهت ورود به بازارســرمایه اظهار 
ارزش گــذاری  مــورد  در  کــرد: 
شرکت ها، تجربه کافی در این بازار 
وجود دارد و قبل از این شرکت های 
تامین سرمایه، IT و حتی بورس ها 
وارد این بازار شــده اند. وی افزود: 
بلوغ کافی  به  بازار سرمایه  معتقدم 
ارزش گذاری  رسیده و کارشناسان 
در این مورد تجربــه کافی دارند.  

بنابرایــن موضــوع ارزش گذاری 
تواند  نمی  کارگزاری  شرکت های 
مانعی برای ورود صنعت کارگزاری 
به بازار سرمایه باشد یا چالش جدی 
ارزش گذاری  قاعدتــاً  کند.  ایجاد 
دارایی محور در مورد شرکت های 
کارگزاری جواب نمی دهد، اما این 
شرکت ها، مشتریان متعددی دارند 
و طبیعی است که هرچه مشتریان 
کارگزاری ها بیشــتر باشند، درآمد 
این شرکت ها بیشــتر است و در 
فرآیند ارزش گــذاری باید به این 
نکتــه توجه کــرد و ارزش گذاری 
بایــد  کارگــزاری  شــرکت های 
بر اســاس جریــان نقــدی آتی 

ارزش گذاری صورت بگیرد.
روزانه  �� درآمد  درصد   ۳۷.۵

کارگزاری ها به صندوق توسعه واریز 
می شود

دبیر کل کانون کارگزاران در خاتمه 
بــا انتقاد از مصوبــه هیئت مدیره 
ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
خصــوص تخصیص بخشــی از 
درآمد شــرکت های کارگزاری به 
صندوق توسعه بازار عنوان کرد: بر 
اساس مصوبه هیئت مدیره سازمان 
بورس، 37.۵درصد از درآمد روزانه 
)حتی  کارگــزاری  شــرکت های 
کارگزاری های زیان ده( به صندوق 
توسعه بازار واریز می شود.  اگر چه 
این بخــش از درآمد کارگزاری ها، 
در صورت هــای مالــی منعکس 
می شــود اما؛ جریان نقدی در این 
صنعت را دچار اختلال کرده و به 
نظر می رسد در سال ۱۴۰۰ بیش از 
7۰درصد سود خالص کارگزاران به 
واسطه این مصوبه، صرف سرمایه 
گذاری در صندوق توســعه خواهد 

شد.

راه ورود کارگزاری ها به بازارسرمایه را باز کنید
دبیرکل کانون کارگزاران خبر داد:

بازتاب

راحیل فراهانی
روزنامه نگار

هانا پاکمند
روزنامه نگار
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خبرخوان

آب و اشتغال دو بحران بزرگ کشور

معاون پژوهشــی مرکــز ملی مطالعــات راهبردی 
کشــاورزی و آب با تاکید بر اینکه آب و اشــتغال دو 
بحران بزرگ کشور است، گفت: باید مصرف آب در 
بخش کشاورزی را 3۰ میلیارد مترمکعب کاهش داد.

عباس کشاورز در پیش نشست پنجم اولین کنفرانس 
ملی دیپلماســی اقتصادی با عنوان دیپلماسی آب، با 
تاکید بــر تجارت آب مجازی گفت: آب مجازی یک 
سیاست چند بعدی اقتصادی، سیاسی، تجاری است 
و همین چند بعدی بودن آن تضادهای درونی ایجاد 

می کند.
معاون پژوهشــی مرکــز ملی مطالعــات راهبردی 
کشــاورزی و آب با اشــاره به تأمین معیشت برخی 
خانوارهای روستایی از طریق کشت برخی محصولات 
کشــاورزی آب بر مانند برنج اظهار داشت: به همین 
دلیل به سیاســیون فشار می آوردند که جلوی واردات 
برنج گرفته شود و لذا وزا و دولت از این مساله تمکین 
می کنند و با این شــرایط نه مصرف کننده می تواند 
برنج بخورد و نه آب مجازی برنج در کشــور جاری 
می شود و نه می توان سیاست حذف برنج را در کشور 
جــاری کرد بنابراین ایــن وضعیت یک مجموعه ای 
اســت که از معیشــت آغاز و تبدیل به یک پروسه 
سیاسی می شــود و در نهایت نیز تبدیل به یک نهاد 

قانونمند می شود.
کشاورز با اشــاره به لزوم تغییر در برنامه های غذایی 
گفت: در کشــورهای کم آب باید نوع مصرف تغییر 
کنــد و به جــای مصرف غلات به ســمت مصرف 

محصولاتی مثل سیب زمینی حرکت کرد.
وی با بیان اینکه از یک و نیم ســال قبل وارد مقوله 
تجدید نظر اندازه کشــاورزی پایدار شــده ایم، گفت: 
برای حفظ سرزمین باید 3۰ میلیارد مترمکعب مصرف 

آب را کاهش داد.
کشاورز با تاکید بر اینکه در کشور کم آب ایران باید 
تغییــر در الگوی مصرف غذایی ایجاد شــود، گفت: 
برای تولید هر کیلو گوشت قرمز ۱۴ تن آب مصرف 
می شود، بنابر این در یک کشور کم آب ما نباید اقدام 

به تولید گوشت قرمز کنیم.
وی افزود: این در حالی اســت که وزارت بهداشــت 
تاکیــد بر مصرف ۱2 کیلوگرم گوشــت قرمز دارد و 
وقتی که مســاله کم شدن تولید یا کم شدن مصرف 
چنین محصولاتی مطرح می شــود، وزارت بهداشت 

کاهش مصرف را نمی پذیرد.
کشاورز اظهار داشت: بنابراین اگر قرار است در کشور 
کم آبی مثل ایران محصولات آب بر مانند گوشــت 
قرمــز مصرف شــود باید به ســراغ وزارت خارجه و 
فعالان اقتصادی و تعاملات تجاری رفت تا گوشــت 
قرمز را در خارج از کشور تولید کنیم و با انعقاد قرارداد 
این کالای مصرفی در خارج کشور برای مصارف ما 

تولید و تأمین شود.
وی با بیان اینکه مشــکل آب مشکل جهانی است، 
اظهار داشــت: در دنیا علیرغــم صرفه جهانی آب بر 
روی آب مجــازی تعامل نمی کننــد در حالی که در 
بخش سیاســت برای تفاهم سازمان ملل وجود دارد 
و در بخش اقتصاد نیز ســازمان تجارت جهانی اما در 

مورد آب مجازی سازمانی وجود ندارد.
معاون پژوهشــی مرکــز ملی مطالعــات راهبردی 
کشاورزی و آب گفت: آب و اشتغال دو بحران بزرگ 
کشور است و با هیچ چیز دیگری قابل مقایسه نیست.

وی افزود: تا دهه هفتاد بین بارندگی و آبی که حاصل 
می شد، رابطه نزدیک و تنگاتنگی وجود داشت، اما از 
دهه 7۰ این فاصله مرتباً افزایش پیدا کرد و به عبارت 
دیگر حتی در ســال های پرباران هم مثل گذشته آب 
نخواهیم داشت.  کشــاورز اظهار داشت: در دهه ۵۰ 
میــزان آب موجود در رودخانه ها حــدود 9۰ میلیارد 
مترمکعب بوده اســت، اما در شرایط فعلی حتی اگر 
میزان بارندگی نیز نرمال باشــد، بیش از ۴۵ میلیارد 
مترمکعب آب در رودخانه های کشــور وجود نخواهد 
داشت و این واقعیتی است که باید آن را پذیرفت. وی 
اظهار داشــت: باید جامعه را آگاه کرد که کم آبی بر 
اثر تغییر اقلیم نیست بلکه علت اصلی افزای مصرف 
است و باید بدانیم که منابع طبیعی نامحدود نیست و 
همه آنچه که خداوند خلق کرده است برای ما نیست 
و فقــط اجاره مصرف ۴۰ درصد آن را داریم و لذا اگر 
از حد مجاز مصرف عبور کنیــم طبیعت با ما درگیر 
می شــود که این درگیری نیز پرهزینه اســت. وی با 
تاکید بر اینکه در افق ۱۰ ســاله کشاورزی ظرفیت 
توســعه افقی ندارد، گفت: لذا باید تولید کم شــود و 
همچنین باید در بخش کشاورزی تکیه بر بهره وری 
یا ردپای آب باشــد و بایــد الگوی مصرف را اصلاح 
کرد. کشاورز افزود: برای اینکه 3۰ میلیارد مترمکعب 
مصرف آب از بخش کشــاورزی کم شود، گفت: باید 
کشت برخی محصولات کشاورزی مثل ذرت، چغندر 
و یونجه در کشور کاهش یابد و لذا با در نظر گرفتن 
این موضوع در الگو کشت های تابستان را به حداقل 
ممکن رساندیم و بعد هم ظرفیت های جایگزین برای 

آن تعریف شود.
وی اظهار داشــت: با این رویکرد برآوردی از واردات 

محصولات کشاورزی را به دست آوردیم.

خبرخوان

آمادگی وزارت خارجه برای رفع 
مشکلات صادرات در صنعت پتروشیمی

به منظور بررسی وضعیت صنعت پتروشیمی کشور 
و رفع مشــکلات این صنعــت در زمینه صادرات، 
جلسه ای با حضورمهدی صفری، معاون دیپلماسی 
اقتصادی وزارت امور خارجه و صاحبان و شرکتهای 

فعال در این بخش برگزار شد.
در این دیــدار پس از گــزارش نمایندگان حاضر 
در جلســه در مورد شــرایط صنعت پتروشیمی و 
مشکلات آنان در زمینه سرمایه گذاری خارجی و 
صادرات محصولات، معاون دیپلماسی وزارت امور 
خارجه ضمن تاکید بــر حمایت کامل وزارت امور 
خارجه از فعالیتهای این صنعت، آمادگی وزارت امور 
خارجه را برای رفع مشــکلات آنها اعلام نمود و 
تاکید کرد: معاونت دیپلماسی اقتصادی با همکاری 
سفارت خانه های جمهوری اسلامی ایران می توانند 
در زمینه بازاریابی و همچنین جلب و جذب سرمایه 

گذاران خارجی کمک نمایند.
نمایندگان صنعت پتروشیمی نیز ضمن قدردانی از 
برگزاری این جلسه، آمادگی خود را برای همکاری 
نزدیک با بخش دیپلماسی اقتصادی در جهت رفع 

مشکلات بین المللی اعلام کردند.

افزایش ۲۲ درصدی مصرف گاز 
نسبت به سال گذشته 

جــواد اوجی از افزایــش 22 درصدی مصرف گاز 
در بخش خانگی، تجاری و صنایع عمده نســبت 
به مدت مشــابه سال گذشته خبر داد و تأکید کرد: 
ســوخت صنایع قطع نشــده، بلکه سوخت مایع 

جایگزین گاز شده است.
جــواد اوجی اظهــار کرد: مصــرف گاز در بخش 
خانگی، تجــاری و صنایع غیرعمده دوم آذرماه به 
بیــش از ۵۱7 میلیون متر مکعب رســیده که در 
مقایســه با مدت مشابه پارسال 22 درصد افزایش 

داشته است.
وی بــا بیان اینکه از چند روز گذشــته با افزایش 
مصرف گاز در کشــور به محدود کــردن گاز در 
صنایع سیمانی اقدام کرده ایم که البته این کمبود 
با ســوخت مایع جبران شده اســت، تصریح کرد: 
خوشــبختانه همکاران ما از ماه ها پیش در تدارک 
تأمین سوخت مایع نیروگاه و صنایع عمده، سیمان 

و پتروشیمی بودند.
وزیر نفت درباره شــدت مصرف انرژی در کشور 
هم با تأکید بر اینکه ســوخت صنایع قطع نشده، 
بلکه سوخت مایع جایگزین گاز شده است، اظهار 
کــرد: اقدام هایــی در دولت ســیزدهم در بحث 
بهینه ســازی مصرف گاز در بخش خانگی، صنایع 
عمده و نیروگاهی آغاز شده و مبحث ۱9 ساختمان 

خوشبختانه در دولت تصویب شده است.
اوجی با اشــاره به اینکه افزایش تعرفه مشترکان 
پرمصرف گاز در دســتور کار است، افزود: بی شک 
آن دسته از مشترکان پرمصرف که خارج از الگوی 
مصرف هستند باید بخشی از قیمت تمام شده گاز 

را پرداخت کنند.
وی با بیــان اینکه همکاران ما در شــرکت ملی 
گاز ایــران از نخســتین روز آذرمــاه بازرســی از 
ساختمان های اداری را آغاز کردند و تاکنون بیش 
از ۱۴ هزار بازدید انجام داده اند، تصریح کرد: در این 
بازدیدها به یک هزار و ۴28 واحد ساختمانی اخطار 
داده شــد و گاز ۱2۴ اداره پرمصرف هم قطع شده 
است. وزیر نفت با یادآوری اینکه قیمت گاز برای 
مشــترکان پرمصرف از یکم آذرماه طبق مصوبه 
دولت محاســبه می شــود، گفت: در دی ماه این 
قبض ها صادر می شود و به دست مصرف کنندگان 
می رسد. 2۵ درصد مشــترکان پرمصرفی که بالغ 
بر ۵۰ درصــد از گاز را مصرف می کنند با دریافت 
قبض گاز از خادمان خود در شرکت ملی گاز ایران 
گله مند نشوند. اوجی با بیان اینکه هموطنان با چند 
راهکار ساده می توانند در بحث بهینه سازی مصرف 
گاز کمــک کنند، تصریح کرد: دمــای رفاه ۱8 تا 
2۱ درجه، تنظیم موتورخانه، پوشــیدن لباس گرم، 
خاموش کردن وســایل گرمایشی هنگام خروج از 

خانه یا محل کار از جمله راهکارها هستند.

مصــرف گاز در پاییز امســال ۶۰ درصد 
نســبت به پاییز قبل افزایش یافته و حالا 
هم همه در انتظار زمستان سرد خاورمیانه 
هستند. تا اینجا واردات گاز، رایگان کردن 
گاز کم مصرف ها و صدور قبض هایی تا 9 
میلیون تومــان برای پرمصرف ها! در کنار 
قطع گاز صنایع، مازوت ســوزی و اصلاح 
کرایه حمل نــاوگان حمل ونقل از جمله 
سیاست های دولت جدید برای مواجهه با 

چالش کمبود گاز بوده است.
بحران گاز امسال جدی تر از همیشه است؛ 
از یکسو سازمان های جهانی هواشناسی از 
بروز سرمای شدید در خاورمیانه و از جمله 
ایران طی زمستان امسال خبر می دهد که 
تحت تأثیر پدیده آب و هوایی »آل نینو« 
رخ داده، از ســوی دیگر جواد اوجی، وزیر 
نفــت، از همان روزهــای ابتدایی کارش 
نسبت به کسری 2۰۰ میلیون متر مکعبی 

در روزهای پیک زمستانی هشدار داد.
هشداری که در پی آن همه منتظر بودند 
تا ببینند اوجی با بزرگ ترین چالش پیش 

رویش چطور مواجه می شود.
از مجمــوع یــک میلیــارد و 2۵ میلیون 
مترمکعب گاز روزانه مصرفی در روزهای 
پیک زمســتانی، ۶۵۰ میلیون متر مکعب 
ســهم بخش خانگــی و صنایع کوچک، 
۱3۵ میلیون متر مکعب ســهم صادرات، 
۶۰ میلیون متر مکعب ســهم صادرات و 
۱2۰ میلیون متر مکعب سهم صنایع عمده 
است. همچنین به ترتیب ۴۰ و 2۰ میلیارد 
متر مکعب آن به ترتیب صرف تزریق به 

میادین نفتی و گاز سی ان جی می شود.
با توجه به این کســری 2۰۰ میلیون متر 
مکعبی که باید هر طور شده تأمین می شد 
و صابون بحران گازی که پیش از این هم 
بــه تن مردم و صنایع خورده بود، با اعلام 
اولین هشــدارها، صنایع بزرگ قطع گاز و 
مردم، آلودگی شــدید هوا در اثر مصرف 

مازوت را پیش بینی می کردند.
چند روز پیش سخنگوی شرکت ملی گاز 
از شکســتن رکورد مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری در فصل پاییز و رسیدن 
به عدد ۵۶۰ میلیون متر مکعب در روز خبر 

داد.
با توجه به این که وزیر نفت رقم مصرف 
گاز در پاییز ســال گذشته را 3۵۰ میلیون 
متر مکعــب در روز اعلام کرده بود، پس 
در سال جاری مصرف گاز بخش خانگی و 

تجاری ۶۰ درصد افزایش پیدا کرده است.
در چنین وضعیتی چندین راهکار در حال 
حاضر توســط وزارت نفت دولت سیزدهم 

در حال پیگیری است:
قبض ۹ میلیونی در انتظار پرمصرف ها ��

یکی از ایــن سیاســت های وزارت نفت 
جریمه مشــترکین بدمصرف و پرمصرف 
خانگی اســت، افرادی که تنها شامل 2۵ 
درصد مشترکین خانگی هستند ولی بیش 
از ۵۰ درصــد از مصــرف گاز را به خود 

اختصاص داده اند.
البتــه هنوز جزئیات دقیقی درباره شــیوه 
جریمه مشترکین بدمصرف بخش خانگی 
توســط وزارت نفت اعلام نشده است اما 
طبق اطلاعاتی که فارس منتشر کرده از 
دید وزارت نفت مشــترکین گاز در بخش 
خانگی به سه بخش کم مصرف )7۶ درصد 
جامعه(، مصرف متوسط به بالا )2۰ درصد( 

و پرمصرف )۴ درصد( تقسیم می شوند.
برای مشــترکین  قیمتی  افزایــش  هیچ 
کم مصرف که 7۶ درصد جامعه را شــامل 
می شــوند اعمال نخواهد شــد اما تعرفه 
مشترکین با مصرف متوسط به بالا حدود 
۵۰ درصد افزایــش قیمت )بین دو تا ۵۰ 
هزار تومان( خواهد داشــت. مشــترکین 
پرمصــرف که ۴ درصد جامعه را شــامل 
می شوند نیز نقره داغ شده و حدوداً 7 برابر 
)بین ۱2۵ هزار تومان تا نه میلیون تومان( 

می شود.
همچنین میانگین تعرفه هر متر مکعب گاز 
برای مشترکین بخش خانگی در پله اول 
تا ســوم ۵۴ تومان، در پله چهارم تا ششم 
۱۴7 تومــان و در پله هفتــم تا آخر 338 

تومان است.
گاز کم مصرف ها رایگان می شود؟ ��

طــرح بخشــودگی گازبهای مشــترکان 
کم مصرف نیز یکی دیگر از سیاست های 
دولت اســت که البته از زمستان سال 99 
آغاز شده بود. از شروع این طرح تا به امروز 

حدود 3 میلیون و 28۰ هزار نفر هم شامل 
این طرح شدند.

حالا، سعید توکلی، مدیرعامل شرکت گاز 
اســتان تهران هم دیــروز اعلام کرد که 
امســال نیز گاز مشترکانی که که کمتر از 
الگو مصرف کنند، رایگان حساب می شود.

قطع برق صنایع ��
قطع گاز صنایع هم مختص امسال نیست. 
ســال پیش هم قطــع بــرق و گاز تأثیر 
زیادی بر صنایع گذاشت. آن زمان سیمان 
گران شــد و صادرات فولاد هم افت کرد. 
در رزوهای اخیر هم گاز صنایع ســیمانی 
قطع شــد و برخی از رسانه ها اطلاعیه ای 
منتشــر کرده اند که براســاس آن، طبق 
دستور مدیریت دیسپاچینگ شرکت ملی 
گاز ایران، در راســتای تأمیــن پایدار گاز 
مصرف کننــدگان خانگــی و تجاری، گاز 

صنایع فولادی هم محدود خواهد شد.
در حــال حاضر ایجــاد محدودیت در گاز 
تحویلی به صنایع فولاد و سیمان نیز تولید 
محصولات این صنایع را با چالش روبه رو 
کرده است. از آنجا که در مقطعی از فصل 
تابستان برق تحویلی به این صنایع نیز به 
شــدت کاهش یافت، محدودیت تحویل 
گاز به آنها در ماه های سرد سال مشکلات 
این حوزه از جملــه افزایش قیمت فولاد 
و ســیمان را دو چندان می کند و احتمالًا 
به افزایش قیمــت این محصولات منجر 

خواهد شد.
اصلاح کرایه حمل ناوگان حمل ونقل ��

بر اســاس گفته های اوجی درباره برنامه 
وزارت نفت بــرای بازگردانــدن ۴ هزار 
نفتکش حمل ســوخت به نــاوگان حمل 
فرآورده های نفتی، هیئت دولت برنامه ای 
بــرای افزایش کرایــه ایــن تانکرهای 

سوخت رسان داشته است.
وزیــر نفت در این باره توضیح داده: »»در 
بازه زمانی مورد بررسی در سال 99 مقدار 
ذخیره ســوخت مخــازن نیروگاهی 2.2 

میلیارد لیتر بوده، اما متأســفانه امروز این 
رقم به ۱.7 میلیارد لیتر رســیده، به همین 
دلیل تدابیری اندیشــیده شــده است تا 
هرچه زودتر حدود ۴ هزار دســتگاه تانکر 
سوخت رســان که از ناوگان خارج شــده 
بودند، بازگردنــد. هیئت دولت هم در این 
باره مصوبه ای داشت تا بتوانیم مشوق هایی 
برای افزایــش کرایه همیــن تانکرهای 
سوخت رســان در نظر بگیریم، به گونه ای 
کــه کرایه آنها حــدود 3۰ درصد افزایش 
یابد، تا امکان افزایش شــمار تانکرهای 
سوخت رسان برای تأمین سوخت نیروگاه 
فراهم شــود و به این شکل بتوانیم روزانه 
3۵ میلیون لیتر به مقدار سوخت رســانی 

اضافه کنیم«.
 از سرگیری واردات گاز ��

کشــور  از  گاز  واردات  ســرگیری  از 
ترکمنســتان سیاســت دیگری است که 

مدت ها بود فراموش شده بود.
 در این راستا جواد اوجی وزیر نفت با اشاره 
به ضرورت تقویت تعاملات انرژی ایران با 
ترکمنستان گفته: »یکی از بحث هایی که 
ما در وزارت نفت برای جلوگیری از بحران 
گاز دنبال می کنیم بحث دیپلماسی گازی 
با کشورهای همسایه از جمله ترکمنستان 
اســت، و قطعاً ایــن موضــوع را هم در 
دســتور کار خواهیم داشت«. او همچنین 
به ترکمنســتان رفت تــا مذاکرات نهایی 
را برای احیای تجارت گاز با ترکمنســتان 

انجام دهد.
مازوت به جای گاز ��

اســتفاده از مازوت به جای گاز نیز راهی 
است که از سال های گذشته مورد استفاده 
قرار گرفت اســت. با شروع فصل سرما و 
شــدت گرفتن کمبود گاز در ســال های 
اخیر اولین جایی که ســهم گاز آن قطع 
می شــود، نیروگاه های برق حرارتی است. 
ساختار ســوخت اکثر نیروگاه ها به گونه ای 
طراحی شــده است که می تواند در صورت 
نبود گاز با سایر ســوخت های مایع مانند 
گازوئیــل و مازوت بــه فعالیت خود ادامه 

دهند.
وزارت نفــت در ماه هــای اخیــر ضمن 
تأییــد افُت فشــار میادیــن گازی، روند 
سوخت رســانی مایع به نیروگاه های برق 
را تســریع کرده است. با این حال استفاده 
از مــازوت به جــای گاز با وجــود اینکه 
موجب پایداری شبکه برق می شود، هزینه 
نیروگاه ها را بــالا می برد و موجب نیاز به 
تعمیر زودتر از موعد در آن ها می شود. بدتر 
از همه اما تاثرات نامطلوب و شدید آن بر 
کیفیت هوا در بحبحوحه وارونگی هواست.

گاز مجانی و قبوض ۹ میلیونی نصیب چه کسانی می شود؟

بحران جدی کمبود گاز

رییس هیات مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر ایران:

دستورالعمل های یک شبه صنعت پلیمر را نابود می کند
رییــس هیات مدیــره انجمن ملی صنایــع پلیمر ایران 
گفت: تشــکل های صنعت پلیمر به صورت جدی، توقف 
دستورالعمل تأیید 7۰ درصدی فاکتورها توسط خریداران 
را از مراجــع قانونی پیگیری خواهند کرد؛ چرا که در غیر 
این صورت اجرای این دســتورالعمل آسیب هایی جبران 

ناپذیر به صنعت پلیمر وارد خواهد کرد.
ســعید ترکمــان در گردهمایی به منظور بررســی ابعاد 
دستورالعمل جدید جدید دولت برای صنعت پلیمر اظهار 
کــرد: دولت قول داده بود که تصمیمات پشــت درهای 
بســته را متوقف ســازد، اما باز هم شاهد آن هستیم که 
متاســفانه چنین اقداماتی صــورت می گیرد و تصمیمات 
بدون مشــورت با بخش خصوصی گرفته می شوند و در 

مرحله اجرا به آنها خبر داده می شود.
وی ادامــه داد: دولت بایــد بداند که بخش خصوصی در 
مقابل دولت قرار نگرفته و در کنار آن قرار دارد و تلاش 
دارد تا با ایجاد اشــتغال و ارزش افزوده، چرخ اقتصادی 
کشور را در این شرایط دشوار بگرداند؛ اما در این بین یک 
بدسلیقگی می تواند تنش هایی بسیاری جدی ایجاد کند.

او همچنین درباره طرح جدید وزارت صمت برای مدیریت 
بازار نیز اظهار کرد: این طرح نقاط مثبت و منفی بسیاری 
دارد، اما همچنان دارای ابهامات زیادی نیز هست؛ از این 
رو در صورت موافقت تشــکل های بخش خصوصی باید 
وارد فاز اجرایی شود. از ابهامات مهم آن می توان به شیوه 
واردات مواد اولیه دارای کمبود اشاره کرد که ممکن است 

منجر به التهابات جدی در بازار شود.
همچنین مســعود جمالی -رییس هیــات مدیره انجمن 
صنایــع پلاســتیک و پلیمر اســتان اصفهــان در این 
گردهمایی گفت: به نظر می رسد این دستورالعمل بدون 
کمترین میزان از کارشناسی به مرحله اجرا رسیده و این 

گونه که نشــان می دهد تدوینگــران و تنظیم گران این 
طرح هیچ شناختی از بازار و اصناف کشور ندارند.

وی ادامه داد: چگونه می توان خریدارانی که هیچ تعهدی 
نســبت به فروشــنده ندارند را مجاب کرد که در سامانه 
جامع تجارت ثبت نام کــرده و پس از تکمیل اطلاعات 

خود فاکتورهای فروشنده را تأیید کنند؟
این فعال صنعت پلیمر افزود: این در شرایطی است که در 
بسیاری از موارد خریداران حتی تمایلی به دریافت فاکتور 
رســمی نیز ندارند، بنابراین چنین دستورالعملی به هیچ 

عنوان در شرایط فعلی کشور قابل اجرا نیست.
رییس هیات مدیره انجمن صنایع پلاستیک و پلیمر استان 
اصفهان تصریح کرد: نکتــه مهمی که باید در خصوص 
این دســتورالعمل بــه آن پرداخت این اســت که چنین 
رویکردی از لحاظ قانونی دچار مشــکل است و اینکه به 
دلیل سهل انگاری خریدار فروشنده مجازات شود از دید 
قانون نادرست اســت. با این اوصاف همچنان بر اجرای 
این دستورالعمل تاکید می شــود و دولت تلاش دارد که 
عرصه را برای صنعتگران حوزه پلیمر تنگ تر ســازد.وی 
در ادامه با اشاره به اینکه وزارت صمت تصمیمات خود را 
بدون هیچ گونه مشورت با بخش خصوصی اجرا می کند، 
گفت: در چنین شرایطی بسیاری از فعالان صنعت پلیمر 

از فعالیت خود دست خواهند کشید، از این رو بنده به وزیر 
صمت پیشنهاد می دهم که واحد تولیدی ما را در شرایط 

کنونی مدیریت کرده و بقای آن را تضمین کند.
ایــن فعال صنعت پلیمری ادامه داد: در ســال های اخیر 
شــاهد آن بوده ایم که بــا حضور دولت هــای مختلف 
دستورالعمل ها و شــیوه های مدیریت به طور کلی تغییر 
می کننــد و تولیدکنندگان و بخــش خصوصی باید خود 
را با این دســتورالعمل ها وقت دهند، این در حالی است 
که تولیدکنندگان همیشــه برای پیشرفت کشور تلاش 
کرده اند و حکم صاحبخانه را برای مهمان های چند ساله 
دولتی دارند و این مســئولان دولتی انــد که باید خود را 
با شــرایط تولید کنندگان به عنوان صاحبخانه همســان 

سازند.
جمالــی در خصوص طــرح جدیــد وزارت صمت برای 
مدیریــت بازار نیــز توضیــح داد: این طــرح می تواند 
التهاباتی جــدی برای بازار ایجاد کنــد؛ همان گونه که 
در روزهــای اخیر و اجرای این طرح برای گریدهای پلی 
اتیلن که همیشــه دارای مازاد بوده اند، شاهد بوده ایم که 
ســیگنال هایی از التهاب در این گریدها ایجاد شده است؛ 
اگر برای گریدهای پر تقاضا اجرا شــود، نمی توان پیش 

بینی کرد که تا چه میزان بازار ملتهب خواهد شد.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: هنــوز طرح های پیش از 
ایــن که برای مدیریت بازار بوده اند به صورت کامل اجرا 
نشــده اند و یک طرح جدید رونمایی شده است و ممکن 
اســت تا این طرح نیز اجرا شود، با تغییر مدیران طرحی 
جدید ایجاد شود. برای مثال ایجاد پایانه های فروشگاهی 
از ســال ۱398 قرار است اجرا شود و می تواند شفافیت را 
برای صنعت به همراه داشــته باشد و درآمدهای مالیاتی 
دولت را بهبود بخشد، با این وجود هنوز اجرا نشده است.

نیلوفر محبی
روزنامه نگار
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خبرخوان

لاستیک کامیون داخلی ۲۵ درصد 
گران شد

مهر : شرکت های تولیدکننده لاستیک از افزایش 2۵ 
درصدی لاستیک سنگین بایاس و ۱۵ درصدی رادیال 
خبر داده اند.در حالی که هفته گذشته احمد کریمی دبیر 
کانون سراسری کامیون داران از »روی آوردن رانندگان 
به خرید لاســتیک های تاریخ مصرف گذشــته که با 
کولبری از اقلیم کردســتان عراق وارد کشور می شود« 
و همچنین »افزایش اقبال به خرید لاســتیک دست 
دوم و کارکــرده ناوگان نفتکش کــه به دلایل ایمنی 
مجبور به نوسازی لاستیک های خود با فواصل زمانی 
کوتاه هســتند«، خبر داده بود، با این حال شرکت های 
تولیدکننده داخلی لاســتیک با مجوز سازمان حمایت 
از افزایش قیمت لاستیک های باری شامل 2۵ درصد 
برای لاســتیک های بایاس )نخی( و ۱۵ درصد برای 

لاستیک های رادیال )سیمی( خبر داده اند.

محدودیت کرونایی اتوبوس ها 
برداشته شد

رییس ســازمان راهداری و حمل و نقــل جاده ای از 
لغو کامــل محدودیت مســافرگیری در اتوبوس های 
بین شــهری از روز دوشــنبه اول آذر خبر داد.از زمان 
شــیوع کرونا در اواخر ســال ۱398، محدودیت های 
پذیرش مســافر در حمل و نقــل عمومی خصوصاً در 
دو بخش جاده ای و ریلی از ابتدای سال ۱399 اعمال 
شد؛ به گونه ای که همه ســفرهای نوروزی 99 لغو و 
با دستور وزیر سابق راه و شهرسازی، بلیت های پیش 
فروش شــده برای نوروز آن سال به خریداران مسترد 
شد. با این حال بر اســاس مصوبه ستاد ملی مقابله با 
کرونــا، برای دو گونه حمل و نقل مســافری جاده ای 
و ریلی از تابســتان ۱399 محدودیت مسافرگیری تا 
۵۰ درصد و از آبان ۱399 بــرای حمل و نقل هوایی 
نیز امکان فــروش صندلی ها تا ۶۰ درصد ظرفیت هر 
پرواز اعمال شــد. اینک با گذشــت بیش از یک سال 
از اعمــال محدودیت برای همه مودهای حمل و نقلی 
مسافری، ســتاد ملی مقابله کرونا با توجه به افزایش 
میزان واکسیناسیون، دستور به لغو محدودیت ها برای 
ترددهای برون شهری اعم از ریلی، جاده ای و هوایی 
داده اســت. این مصوبه را شهرام آدم نژاد معاون حمل 
و نقل وزارت راه و شهرسازی به مدیران دستگاه های 
متولــی حمل و نقل جاده ای، ریلــی، هوایی و دریایی 
در 9 آبــان ماه ابلاغ و اعلام کرده بود: از اول آذر این 

محدودیت ها برداشته خواهد شد.

پرونده کامیون های وارداتی 
پلیسی شد!

مهر: معاون فنی گمــرک طی نامه ای به نایب رییس 
اول کمیســیون اصل 9۰ مجلــس از آخرین وضعیت 

ترخیص کامیون های کار کرده در گمرک خبر داد.
مهــرداد جمال ارونقــی مهاون فنی گمــرک در پی 
درخواست کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی 
مبنی بر رسیدگی به آخرین وضعیت واردات و ترخیص 
کامیون های کارکرده، طی نامه ای به نصر الله پژمانفر، 
نایب رییس اول کمیســیون اصل 9۰ مجلس، اعلام 
کرد: گرچه ترخیص ســایر کامیون هــای وارداتی از 
گمرکات مربوطه در حال انجام اســت اما بررسی های 
صــورت پذیرفته، تعلــل، قصور، تقصیــر و تخلفات 
متعددی را، هم از سوی بعضی از دستگاه های ذیمدخل 
در این ارتباط و هم از ســوی برخــی از واردکنندگان 
این کامیون ها نشان می دهد که وفق دستور دادستانی 
محترم عمومی و انقلاب تهران، موضوع توسط پلیس 

امنیت اقتصادی فاتب تحت رسیدگی است.
ایــن نامه می افزاید: با توجه بــه اینکه وفق مصوبات 
جلسه ذکر شــده، مقرر گردید گمرک ایران نسبت به 
ترخیص کامیون هایی که مراحل ثبت ســفارش آنها 
بصورت قانونی طی شده با دقت در مورد سایر شرایط 
که در مقررات از نظر محیط زیســت و اســتاندارد و 
خدمات پس از فروش آمده اســت، اقدام عاجل انجام 
دهد و خودروهای فاقد ثبت ســفارش را کلًا مرجوع 
نماید، طبق بررســی های صورت پذیرفته مشــخص 
گردید کامیون های اظهار شــده به گمرک دارای ثبت 
ســفارش بوده و تشــریفات گمرکی این کامیون ها با 
رعایــت کلیه مقررات در حال انجام اســت که پس از 
انجام تشــریفات مربوطه، این کامیون ها از گمرکات، 
ترخیــص قطعی می گردنــد.در ادامه ایــن نامه آمده 
اســت: طی نامه ای، مشــخصات کلیه واردکنندگان 
کامیون های موجود در گمرکات استان تهران به پلیس 
امنیت اقتصــادی فاتب اعلام گردید تا بررســی های 
لازم توســط آن مرجع درخصوص عدم اظهار برخی 
کامیون ها به گمرک صــورت پذیرفته و نتیجه جهت 
اقدامات بعدی به گمرک اعلام گردد؛ باید توجه داشت 
اکثر کامیون هایی که به گمرکات تهران رسیده و دپو 
شــده اند دارای ثبت سفارش اولیه می باشند که امکان 
ترانزیــت آنها از گمرک بازرگان بــه گمرکات داخلی 

فراهم شده است.

گزارش

 استفاده از دوقلوهای 
دیجیتالی برای افزایش کارایی در 

حمل  و نقل ریلی

با استفاده از دوقلوهای دیجیتالی )Digital twins( و شبیه سازی 
واقع  گرایانه عملیات بهره  برداری می توان گام  هایی را در جهت 
ارتقای کارایی حمل  و نقل ریلی و جذب مشتریان بیشتر برای این 
 ASC شیوه از حمل  و نقل برداشت. سیستم های حسگر هوشمند
قدرت محاسباتی بسیار بالایی دارند و زمینه استفاده از دوقلوهای 
دیجیتالی را فراهم می کنند. ASC ها حســگرهای تولید کشور 
آلمان هستند که با ارائه شتاب سنج ها، شیب سنج ها و ژیرسکوپ 
های دقیق قابلیت اطمینان عملکردی قطعات، سازه ها و وسایل 

نقلیه را بهبود می بخشند.
دوقلوی دیجیتالی چیست؟ ��

به زبان ساده، دوقلوی دیجیتال، یک مدل مجازی از یک فرآیند، 
محصول یا خدمات است. در واقع، دوقلوی دیجیتال را پلی میان 
جهان واقعی و دیجیتال می دانند. جفت  شدن بین دنیای مجازی و 
فیزیکی این امکان را فراهم می  کند تا با استفاده از داده  ها، نظارت 
بر سیســتم صورت گرفته و از بروز مشکلات جلوگیری می  کند. 
دوقلــوی دیجیتال، فرصت های جدیدی را در صنایع فراهم کرده 
و می  توان از آن برای برنامه  ریزی آینده اســتفاده کرد. براساس 
اعلام نظرهای انجام شده، دوقلوی دیجیتال در حال تبدیل  شدن 
به یک ضرورت تجاری اســت که کل چرخه عمر یک دارایی یا 
فرآیند را پوشش داده و پایه و اساس محصولات و خدمات متصل 
به اینترنت را تشکیل می  دهد. شرکت  هایی که نتوانند این فناوری 
را پیاده  ســازی کنند، از ســایر رقبا عقب می مانند. اولین جزء در 
فناوری دوقلوی دیجیتال، سنسورها هستند که وظیفه جمع آوری 
داده های وضعیت زمان واقعی، وضعیت کار یا موقعیت را بر عهده 
داشته و به یک سیستم مبتنی بر ابر متصل است. سیستم مبتنی 
بر ابر، کلیه داده های سنســورها را جمــع آوری و پردازش و مدل 
مجازی از سیســتم مورد استفاده از سنسورها را ایجاد می  کند. در 
مدل مجازی ایجاد  شده، داده  ها مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفته 
و باعث ایجاد درس  آموخته  هایی می شود که در مدل واقعی قابل 
اســتفاده است و به ایجاد تحول در کسب و کار  منتهی می  شود. 
دوقلوهای دیجیتال به عنوان یک مغز متفکر قدرتمند در پیشبرد 
نوآوری و عملکرد شناخته می  شوند. این فناوری به صنایع کمک 
می کند تا درک بهتری از نیاز مشتریان خود داشته باشند و تجربه 
آنها را بهبود بخشند. همچنین، باعث توسعه محصولات، خدمات 
و عملیات صنایع شده و می تواند نوآوری را به همراه داشته باشد. 
پیش بینی شده است تا سال  2۰2۵، رشد بازار دوقلوی دیجیتال به 

۱.3۰ میلیارد دلار برسد.
کاربرد دوقلوهای دیجیتالی در حمل  و نقل ریلی ��

اســتفاده از دوقلوهای دیجیتالی برای قطارها، خطوط شــبکه و 
همچنین ابنیه راه آهن، زمینه بهبود عملکرد حمل و نقل ریلی را 
فراهم خواهد ســاخت. به عنوان مثال می توان از آنها برای تولید 
شبیه سازی های فیزیکی دقیق و در لحظه سیستم های راه آهن 
اســتفاده نمود، به این معنا که جدول زمانی بهینه سیر قطارها یا 
انحراف ایده آل را در صورت وقوع حوادث در شبکه ریلی محاسبه 
کرد. علاوه بر این از دوقلوهای دیجیتالی می توان برای شــبیه 
سازی اثراتی که هرگونه تغییر در مسیر قطارها ممکن است ایجاد 
کند، اســتفاده کرد که به برنامه ریزان اجازه می دهد تا ســاکنان 
محلی را از قبل از هرگونه اختلال مطلع سازند و همچنین برنامه 

سیر قطارهای دیگر را در لحظه تغییر داده و اصلاح کنند.

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو 
مطرح کرد

تحقق صرفه جویی ارزی ۹۸ میلیون یورو 
در همکاری با دانش بنیان ها

 مدیرعامل گــروه صنعتی ایران خودرو، ضمــن تاکید بر اجرای 
فرامین و رهنمودهای مقام معظم رهبری در نقشه راه توسعه این 
خودروساز،  گفت: همکاری با شرکت های دانش بنیان و بهره مندی 
از دانش و ظرفیت های جوانان نخبه، بخشی از برنامه های ایران 
خودرو در مســیر خودکفایی است. فرشــاد مقیمی، صرفه جویی 
ارزی محقق شده ناشی از مشــارکت شرکت های دانش بنیان و 
هوافضا در ســاخت داخل قطعات را از آغاز این همکاری ها، 98 
میلیــون یورو اعلام کرد و گفت: از مجمــوع ۱32 میلیون یورو 
تفاهم نامه های فعال با دانش بنیان ها و سازمان هوافضا که در دو 
سال اخیر منعقد شــده، صرفه جویی 98 میلیون یورویی محقق 
و مابقی در مرحله قرارداد و مذاکره اســت. وی ضمن اشــاره به 
همــکاری با شــرکت های دانش بنیان در مســیر تحقق اهداف 
خودکفایی گفت: گــروه صنعتی ایران خودرو با حمایت از جوانان 
نخبه و اســتقبال از همکاری شــرکت های دانش بنیان در ارائه 
طرح های داخلی سازی تولید خودرو، اقدامات مؤثر و مهمی را در 
جهت تعمیق ســاخت داخل و کاهش وابستگی به منابع خارج از 

کشور انجام داده است.  

نمایندگان مجلس در حالی مصوبه واردات 
خــودرو را بــرای نهایی شــدن در اختیار 
شورای نگهبان قرار داده اند که بسیاری از 
کارشناسان و فعالان صنعت خودرو معتقد 
نیســتند که از این طرح نیز نتیجه مثبتی 

برای بازار بیرون بیاید.
طرح آزادســازی واردات خــودرو در حالی 
چند روز قبل در بهارســتان نهایی شد که 
در تصمیم نهایی نمایندگان تغییرات کلانی 
نســبت به برنامه ابتدایی وجود داشــت، 
اصلی ترین تغییر به اعمال محدودیتی جدید 

در مسیر واردات خودرو باز می گردد.
واردات خودرو که از خرداد ۱397 به ایران 
ممنوع شــده با طرح مجلس با شرط هایی 
جدی بار دیگر آزاد خواهد شد. در حالی که 
پیش از این نیز با اعمال تعرفه های سنگین 
وارداتی، قیمت تمام شده خودروهای وارداتی 
به شدت گران تر از نرخ واقعی به ایران وارد 
می شدند، با توجه به محدودیت های ارزی 
حاصل از تحریم های آمریکا، همین واردات 
محدود نیز در سال های گذشته ممنوع بوده 
اســت.بر اساس طرح مجلس هرچند روی 
کاغذ بار دیگر واردات مجاز خواهد بود اما 
این طرح شرط هایی دارد که معلوم نیست 
به چه شــکل محقق می شوند. طبق نظر 
مجلس، تنها اشخاص حقیقی و حقوقی که 
در حوزه خــودرو و قطعات خودرو صادرات 
داشــته باشند، می توانند در ازای آن خودرو 
وارد کنند. در برنامه ابتدایی آمده بود که در 

صــورت واردات بدون انتقال ارز نیز امکان 
ورود خودرو به کشــور وجود خواهد داشت 
اما در اصلاحیــه نهایی نمایندگان به طور 

کامل این امکان را حذف کردند.
حالا در صــورت تأیید شــورای نگهبان، 
واردات خودرو از مســیری بسیار محدود از 

ســر گرفته خواهد شد و نمایندگان موافق 
طرح معتقدند که با اجرای آن اتفاق بزرگی 
در بــازار رخ می دهد تا جایی که تعدادی از 
بهارستان نشــین ها این طرح را مقدمه ای 
برای کاهش انحصار، کاهش قیمت خودرو 
و حتی افزایش کیفیت محصولات داخلی 

دانسته اند.
یکی از نخســتین اظهارنظرها درباره طرح 
مجلــس را محمد باقر قالیباف مطرح کرد. 
رییس مجلس گفت: مجلــس یازدهم بر 
شکستن انحصار بازار خودرو اصرار دارد و 
با واردات در ازای صادراتِ عمدتاً قطعات یا 
خودروی مازاد، در راســتای کاهش قیمت 
همزمان با تقویت صنعت خودرو گام بلندی 

برداشته است.
ایــن اظهارنظر در حالی مطرح شــده که 
مشخص نیســت منظور قالیباف از خودرو 
مازاد یا قطعات مازاد چیســت. در ماه های 
گذشته، خودروســازان حتی در تکرار آمار 
تولید سال گذشــته خود نیز عقب مانده اند 
و در صورتی که حتی آمــار تولید به یک 
میلیون دستگاه نیز نرسد، مشخص نیست 
چگونه حتی نیاز داخلی تأمین خواهد شد. 
کاهش عرضه خودروســازان در هفته های 
گذشــته و کاهش جدی آمار تولید در مهر 
مــاه، زنگ خطری جدیــد در آمار تولیدی 

کشور به صدا در آورده است.
در حــوزه قطعــات نیز مصادیــق طرح 
مشــخص نیســتند. در ماه های گذشــته 
تعــداد خودروهای ناقص باقــی مانده در 
خطوط تولید خودروســازان به شکل قابل 
توجهی افزایش یافته و کمبود قطعه یکی 
از اصلی ترین دلایل رســیدن به این آمار 
عنوان شده اســت. در کنار آن با افزایش 
بدهی خودروسازان به قطعه سازان، فعالان 
این حوزه بارها هشدار داده اند که در صورت 
نرســیدن منابع مالی لازم، احتمال کاهش 
توان قطعه ســازان برای تولید محصولات 

جدید وجود خواهد داشت.
مجتبــی یوســفی – عضو هیئت رییســه 

مجلس – نیز دیگر نماینده ای اســت که از 
طرح همکارانش دفاع کرده و آن را عاملی 
بــرای کاهش انحصار در بازار عنوان کرده 
اســت. او گفته: در حــال حاضر علاوه بر 
انحصار صنعت خودرو با انحصار در واردات 
خودرو نیز مواجه هســتیم؛ در واقع واردات 
خودرو در انحصار برخی افراد و خانواده های 
خاص بوده و مجلس با این مصوبه ضمن 
پایان دادن به این انحصار، به خودروسازان 
بــرای ارتقــا کیفیــت و کاهــش قیمت 
می دهد.یوسفی  هشدار  نیز  محصولاتشان 
در حالی از شکست انحصار واردات سخن 
گفته که منتقدان طرح مجلس، این طرح را 
عاملی برای شکل گیری یک انحصار جدید 
می دانند. در طــرح مجلس تنها به افرادی 
اجازه واردات خودرو داده شده که صادرات 
داشته باشــند. جز شرکت های کوچک که 
مشخص نیســت چه ظرفیتی برای حضور 
در این عرصه دارند، خودروســازان و قطعه 
سازان داخلی، تنها اشخاص حقیقی هستند 
که امکان صادرات خودرو خواهند داشــت. 
بــه این ترتیب نــه تنها انحصــار داخلی 
خودروســازان تغییر نکرده که حتی به آنها 
امکان انحصاری جدید در در عرصه واردات 
نیز داده شــده است.سید محسن دهنوی – 
دیگر عضــو هیئت رییس مجلس – نیز در 
صفحه شخصی خود نوشته: با اعطای مجوز 
واردات به ازای صادرات خودرو یا قطعات، 
مجلــس اولین قدم برای رفــع انحصار را 
برداشت؛ گرچه کافی نیست اما گام مثبت 
کمیســیون صنایع، در جهت کنترل قیمت 
خودرو مؤثر اســت. با سیاست گذاری های 
درست، قیمت در بازار تعدیل می شود نه با 

تصمیمات خلق الساعه.
این تلقی که با اجرایی شدن مصوبه وارداتی 
مجلــس، قیمت خــودرو در بــازار تعدیل 
می شــود نیز به نظر قدری از واقعیت ها به 
دور اســت. در طرح مجلس اعلام شده که 
وزارت صمت باید تعداد خودروها و همچنین 

شــرایط واردات را مشخص کند، از سوی 
دیگر صحبتی از کاهش تعرفه خودروهای 
وارداتی نیز به میان نیامده اســت. به این 
ترتیب خودروهای جدید احتمالًا با قیمتی 

بسیار بالا به ایران خواهند رسید.
در ســال های قبــل و در حالی که قیمت 
ارز تــا این حد اوج نگرفته بود، تحت تأثیر 
تعرفه بالای وارداتی، قشر بسیار محدودی 
از جامعه توان خریــد خودروهای وارداتی 
را داشــتند و با توجــه محدودیت هایی که 
در طرح مجلس وجــود دارد، بعید به نظر 
می رسد که خودروهایی به کشور وارد شوند 
که برای اقشــار مختلف مردم در دسترس 
باشــند و عملًا تنها دهک های ثروتمند از 
آنها اســتفاده خواهند کرد.بــه این ترتیب 
این ســبک از واردات خودرو نــه تنها به 
انحصار خودروسازان داخلی منجر  کاهش 
نخواهد شــد که حتی توان تاثیرگذاری در 
میزان عرضه خودرو بــه بازار و به تبع آن 
کاهش قیمت را نیز نخواهد داشــت، مگر 
آنکــه نمایندگان مجلــس طرحی موازی 
برای تغییر شرایط بازار خودروهای داخلی 

نیز ارائه کنند.
هرچند مصوبه مجلس برای تبدیل شدن به 
قانون همچنان نیاز به تأمین نظر شــورای 
نگهبــان دارد و با توجه به حذف ابهام این 
شــورا، احتمال قانونی شــدن آن بیش از 
گذشته است اما با توجه به اختیاراتی که از 
سوی مجلس به وزارت صمت سپرده شده، 
نظر دولت، نقش مهمــی در ابعاد اجرایی 
مصوبه واردات خودرو خواهد داشــت. در 
شــرایطی که نمایندگان مجلس به شدت 

از مصوبه خود دفاع می کنند، بســیاری از 
کارشناسان چندان به اجرای طرح خوشبین 
نیســتند و باید دید در مرحلــه اجرا، وزیر 
صمت کــه پیش از ایــن مخالفت خود با 
واردات خودرو را اعلام کرده بود، با برنامه 

جدید مجلس چه خواهد کرد.

 سود مصوبه واردات  خودرو  به جیب چه کسانی می رود

انحصار ناتمام خودرویی

نوسازی ناوگان  و پیگیری نواقص تحولی و نوآورانه در دستور کار
 مدیرعامل جدید شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه  مطرح کرد:

 آیین تکریم و معارفه مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی 
تهــران و حومه بعد از ظهــر روز دوم آذر ماه برگزار شــد. در 
این مراســم که با حضور شــفیعی معاون حمل ونقل و ترافیک 
شــهرداری تهران، افندی زاده مشاور عالی معاونت حمل ونقل و 
ترافیک شــهرداری تهران، کارگر مشاور معاونت حمل ونقل و 
ترافیک شــهرداری تهران، اعضای هیات مدیره و معاونین این 
شرکت برگزار شــد. در ابتدای این مراسم شفیعی صحبت های 
خود را با فرمایشی از حضرت علی )ع( با این مضمون که خدای 
من مرا همین عزت بس که بنده تو باشــم و همین سربلندی ام 
بس که تو پروردگار من باشــی، شــروع کرد وگفت: اگر ما هر 
کاری که می کنیم در مسیر بندگی خداباشد کافی است برای ما و 
اگر در مسیر بندگی خدا نباشد هر چقدر هم موفق باشیم فایده ای 
ندارد. از خــدای متعال می خواهیم این توفیق را به ما بدهد که 
نیت ما بندگی خدا باشد چرا که اگر بنده خدا باشیم کافی است 
و اگر بنده خدا نباشیم هیچ موفقیتی به کار نمی آید. در ادامه وی 
از زحمات و تلاش های مهندس عبداله پور تشکر کرد و افزود: 
این شــرکت از اهمیت و حساسیت بسیار بالایی برخوردار است 
چرا که روزانه در شــرایط عادی به 2 میلیون نفر خدمت رسانی 
می کند و کوچکترین مشکلی ممکن است در این شرکت تبدیل 
به بحران شــود. شفیعی با اشاره به اینکه مترو پر مخاطب ترین 
محل برای اتصال مدیریت شهری و شهروندان است گفت: این 
فضا خیلی فرصت خوبی است برای خدمت در همه عرصه ها و 
هم می تواند رسانه باشد، هم می تواند محل عرضه خدمت باشد 
و به عنوان ویترین مدیریت شــهری مطرح است. وی تصریح 
کرد مهندس عبداله پور در این مدت کوتاه نشــان داد بســیار 
فنی و لایق هســتند و من خوشــحالم در این مدت در خدمت 
ایشــان بودم. معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران 
خاطرنشان کرد: مهندس عبداله پور نیز با سعه صدر از این تغییر 
استقبال کرد از ایشان می خواهم در هیات مدیره حتماً باشند تا 

از تخصص و توانایی هایشــان استفاده کنیم. شفیعی در ادامه از 
دکتر شایســته برای قبول کردن مسئولیت مدیرعاملی شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه تشــکرکرد و افزود: با توجه 
به شــناختی که از ایشان دارم توانایی شان بیش از این هاست. و 
حضورشان در این شرکت برای ما قوت قلب هستند. وی با اشاره 
به اینکه امروز درصحن شــورا سوالی در خصوص تجارب مدیر 
عامل جدید شرکت بهره برداری متروی تهران پرسیده شد گفت: 
فضای رسانه ای که شکل می گیرد باید روشن گری کنیم و سعی 
کنیم افکار عمومی را توجیه کنیم. من وقتی پاسخ دادم تمامی 
دوستان قانع شدند. شفیعی افزود: تخصص و تجاربی که ایشان 
در سیستم اداری کشور دارند بسیار بسیار ارزنده و فرصت بسیار 
مغتنمی است برای شرکت بهره برداری متروی تهران که بتوانیم 
تحولات مثبتی را در آینده کشور و این شرکت با حضور ایشان 
شاهد باشیم. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری خاطرنشان 
کرد: تیم جدید مدیریت شهری نیتشان کاملًا خالصانه است اهل 
اغراق و مجادله نیســتند و برای خدمت آمده اند و هدفشان این 
اســت برای شهر و مردم کاری انجام دهند تا امیدوارتر شوند تا 
فشاری که در جامعه شکل گرفته با خدماتی که دریافت می کنند 
کاهش یابد در ادامه علی عبداله پور مدیرعامل ســابق شرکت 
بهــره برداری متروی تهران و حومه ضمن ابراز خوشــحالی از 

حضورش در این جمع گفت: بهره برداری مترو جایگاه حساسی 
اســت چرا که روزانه با 2 میلیون نفر و مسائل ریز و درشتی که 
هر روز شــهر را به گونه ای درگیر می کند، رو برواســت. وی با 
اشاره به اینکه بطور طبیعی کارکردن در چنین شرکتی همراهی 
و تلاش همه همکاران را که به لحاظ فکری نزدیک با مجموعه 
مدیریت شهری هستند می طلبد تصریح کرد: تلاش من وتمامی 
همکارانم در مدتی که مسئولیت این شرکت را بر عهده داشتیم 
این بود که به نحو احســن بتوانیم رضایت خاطر مســافران را 
فراهم کنیم. وی افزود: یکی از شایسته سالاری هایی که در این 
شرکت اتفاق افتاد تشکیل مجموعه ای از کارکنان و متخصصان 
که با کمبود قطعه، تکنولوژی را به دوش کشــیدند و از ابتدای 
شروع کارشــان در این مرکز تجربه زیادی دارند که می توانند 
خدمت رســانی را ادامه دهند و به نقاط بهتری برسانند و قطعاً 
حضور شما می تواند مثمرثمر باشد و با تفکر جدید، دیدگاه جدید 
و تزریــق یک روح و انگیزه به این شــرکت، یک پله به بالاتر 
ببــرد و قطعاً جنابعالی یک پله بالاتر پیــش ببرید تا اوج، ارتقا 
یابد. مهدی شایســته اصل در ابتدا ضمن تشکر از دکتر زاکانی 
بخاطر اعتمادی به جوانان داشــتند گفت: دکتر شفیعی که خود 
ازمهندسان جوان و متخصص در زمینه حمل و نقل هستند نیز 
تشکر می کنم. مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران 
و حومــه به دو جهت گیری کلی که مورد نظر شــهردار تهران 
و معاون حمل و نقل و ترافیک اســت است اشاره کرد و گفت: 
بحث اول شــرایط نوسازی ناوگان است که دوستان با شرایط و 
موانعی که بوده زحمات زیادی کشیده اند و الحق و الانصاف به 
خوبی مدیریــت کرده اند. وی افزود: بحث دوم پیگیری نواقص 
تحولی و نوآورانه است که در سوابق گذشته هم دغدغه من بوده 
است چرا که بحث جدی هوشمندی سازی و استفاده از صنایع 
هایتک بر اساس تغییر در خدمات مترو به مردم نجیب و شریف 

تهران است.

جواد هاشمی
روزنامه نگار

جواد هاشمی
روزنامه نگار

در حــوزه قطعــات نیــز مصادیــق طــرح 
مشــخص نیســتند. در ماه های گذشته 
تعداد خودروهای ناقص باقی مانده در 
خطــوط تولیــد خودروســازان بــه شــکل 
قابــل توجهــی افزایــش یافتــه و کمبــود 
قطعه یکی از اصلی ترین دلایل رسیدن 

به این آمار عنوان شده است. 

مجلــس یازدهــم بــر شکســتن انحصار 
بــازار خــودرو اصــرار دارد و بــا واردات در 
ازای صادراتِ عمدتاً قطعات یا خودروی 
قیمــت  کاهــش  راســتای  در  مــازاد، 
همزمــان بــا تقویت صنعــت خودرو گام 

بلندی برداشته است.
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گردشگری

نگاه روز

کوه  ها چگونه به وجود می آیند؟

کوه ها بخش هایی از پوسته  زمین هستند که نسبت 
به مناطق اطراف خــود مرتفع ترند. کوه ها از برخورد 
و لغزش لایه هــای زمین به وجــود می آیند.  اکثر 
کوه ها هنــگام لغزش آرام صفحات تکنونیکی ایجاد 
می شوند. برخی از آن ها نیز نتیجه فرسایش و برخی 
نتیجه ی آتشفشان ها هستند. کوه ها نوعی از اشکال 
مختلف زمین اند و ارتفاع بیشــتری نسبت به مناطق 
اطراف دارند. ارتفاع آن ها از ۶۰۰ متر بیشتر و بلندتر 
از تپه ها هســتند. بلندترین کوه جهان در آسیا واقع 
شده اند و بلندترین رشــته کوه ها در اقیانوس اطلس 
قرار دارند. جالب است بدانید که برخی از مرتفع ترین 
کوه هــا در عمق اقیانوس ها قــرار گرفته اند. در این 
مقاله در مــورد چگونگی به وجود آمدن کوه ها بحث 
و فرآینــد شــکل گیری آن ها را بررســی می کنیم.

کوه ها، نشان دهنده شــرایط آب وهوایی در قله های 
خود هســتند؛ به عنــوان مثال، در یــک کوه مرتفع 
شــرایط آب وهوایی از دامنه تا قله آن متفاوت است. 
در مقایســه با پایه  کوه، قله آن سردتر است و حتی 

ممکن است پوشیده از برف باشد.
آب موردنیاز نیمی از جمعیت جهان به کوه ها وابسته است ��

تخمین زده می شود که آب موردنیاز نیمی از جمعیت 
جهان به این شــکل به زمین وابسته است. در واقع 
رودخانه های بــزرگ جهان از کوه ها تغذیه می کنند. 
بســیاری از کوه ها دارای دریاچه های یخی  هستند 
که به علت آب شــدن یخچال های طبیعی ســاخته 
شــده اند. با این حال همه ی کوه ها دارای پوشــش 
گیاهی نیســتند و برخی از آن ها خشک و بی ثمرند. 
شما می توانید کوه های جوان را به خاطر داشتن یک 

تنگه )دره عمیق( تشخیص دهید.
انواع کوه ها و چگونگی شکل گیری آن ها ��

بلندی هــای روی زمین که در اطراف آن زمین های 
پست وجود دارند، کوه می نامیم. آن ها اساسا از سنگ 
ساخته شــده اند. با توجه به فرآیند شکل گیری کوه، 
بیرونی ترین لایه  زمین یا پوســته  زمین از ۶ صفحه 
تکنونیکی ساخته شــده است. هرگاه  این صفحه ها 
حرکــت کنند و با هم برخورد کنند، مناطق وســیع 
زمین ارتقا پیدا می کنند و در نتیجه به کوه های مرتفع 
تبدیل می شوند. بســته به فرآیند های زمین شناسی 

کوه ها دارای پنج نوع متفاوت هستند.
کوه های خمیده ��

کوه های خمیده یا FOLD، رایج ترین کوه ها هستند. 
آن هــا در اثر برخورد دو صفحه که باعث تا شــدن 
پوســته ی زمین می شــوند، به وجــود می آیند. این 
تا شــدن، دامنه کوه ها را در هــر دو طرف به وجود 
می آورنــد که به آن تاقدیس می گویند؛ جایی که هر 
دو طرف به سمت یک نقطه صعود می کنند. هیمالیا 
در آســیا، کوه های راکی در شمال آمریکا و کوه  های 

آلپ در اروپا از این دسته کوه ها هستند.
کوه های گسل دار ��

کوه هــای گســل دار زمانــی ایجاد می شــوند که 
سنگ های پوسته زمین در امتداد گسل ها پیش بروند. 
کوه های گسل دار دو نوع هستند؛ کوه های شیب دار و 
کوه های مرتفع. در نوع اول دو طرف کوه دارای شیب 
اســت، در حالی که در نوع دوم کوه کج است و یک 
سمت شــیب ملایم و سمت دیگر شیب تندی دارد. 
رشته کوه های نوادا و کوه های تئون در شمال آمریکا 

نمونه هایی از این نوع کوه ها هستند.
کوه های گنبد شکل ��

کوه های گنبدی به دلیل بالا آمــدن ماگمای داغ از 
گوشته بالا می آیند و لایه های رسوبی پوسته ی زمین 
را می پوشانند. در این روند ماگما فوران نمی کند؛ اما 
سرد و سفت می شــود و در آخر هسته کوه را شکل 
می دهد. این کوه ها به خاطر شــکل ظاهری شان به 
این نام شکل گرفته اند. کوه های ناواهو در یوتا و کوه 

آدیروندک در نیویورک از این قبیل هستند.
کوه های آتشفشانی ��

همــان طور که از اسم شــان پیدا اســت، کوه های 
آتشفشــانی به دلیل فوران های آتشفشانی به وجود 
آمده انــد. در ایــن کوه ها، گدازه ها به ســطح زمین 
می رسند و سرد و سخت می شــوند و این کوه ها را 
تشکیل می دهند. در بسیاری از موارد، مواد آتشفشانی 
به دلیل فشــار زیاد تا ارتفاع زیادی بالا می رود. کوه 
فوجی در ژاپن و کوه اتنا در اروپا، از کوه های معروف 

آتشفشانی هستند.
کوه های مسطح ��

کوه های مســطح به دلیل فرسایش در طول زمان به 
وجود می آیند. رودخانه های جاری نقش عمده ای را 
در شــکل گیری این کوه  ها به عهــده دارند. معمولا 
رشــته کوه های برابری را شــکل می دهنــد. کوه  
کت اســکیل در نیویــورک  یک نمونــه از کوه های 
مســطح اســت. علاوه بر این کوه های دیگری هم 
از فعالیت های دیگر زمین تشــکیل شــده اند. گرچه 
 fold رشته کوه های راکی در شمال آمریکا به کوه های
معروف انــد؛ اما در همان محدوده کوه های گنبدی و 
گسل دار هم دیده می شــوند. در طبیعت فرآیندهای 
یخ بندان، فرســایش خاک، هوازدگی شــیمیایی و 
مکانیکی مدام در حال تکرار است که نقش عمده ای 

را در شکل گیری کوه ها ایفا می کنند.

گزارش

ورود حدود 16 هزار گردشگر 
ایرانی به »وان« ترکیه در 

یک ماه گذشته

طی ماه گذشته حدود ۱۶ هزار گردشگر ایرانی 
با عبور از گذرگاه مرزی کاپی کوی وارد شــهر 

وان شدند.
درپی لغو محدودیت هــا در گذرگاه های مرزی 
ترکیه با ایران که به دلیل شیوع ویروس کرونا 
برای مدت طولانی برای تردد بســته شده بود، 

هزاران گردشگر ایرانی وارد شهر وان شدند.
گذرگاه مرزی کاپی کــوی )رازی( که یکی از 
مهمترین گذرگاه های مرزی بین ترکیه و ایران 
اســت و به دلیل شــیوع ویروس کرونا در 2۴ 
مارس 2۰2۰ تعطیل شده بود، در ۱7 سپتامبر 

سال جاری بازگشایی شد.
همچنین پس از لغو محدودویت های مربوط به 
تردد در طرف ایران در 8 اکتبر سال جاری نیز 

گردشگران ایرانی به شهر وان هجوم آوردند.
بنابراین از ماه اکتبر تا کنون تعداد گردشگرانی 
که با ارائه نتیجه منفی تست پی سی آر با اعتبار 
72 ساعت از گذرگاه مرزی کاپی کوی )رازی( 
در شهرستان ســارای از توابع استان وان عبور 

می کنند، هر روز افزایش می یابد.
گردشــگرانی که پس از مدت ها به این شــهر 
آمدند، با انجام خرید، مایه خوشحالی مغازه داران 
ساکن این شهر شدند که در جریان همه گیری 

کرونا با مشکلات اقتصادی مواجه بودند.
عثمان نوری گل آچار، نماینده حزب عدالت و 
توســعه در وان و رئیس گروه دوستی پارلمانی 
ایران و ترکیه اظهار داشت که گذرگاه کاپی کوی 

برای اقتصاد شهر وان اهمیت بالایی دارد.
گل آچــار با بیــان اینکه پــس از مذاکرات با 
مقامات ایرانی گذرگاه کاپی کوی کاملا باز شده 
است، گفت: باز شدن کامل گذرگاه برای کشور 

ما بسیار مهم است. 
تــردد خودروها از ۴ نوامبر آغاز شــد. ما برای 
اینکه تاجران ما از نظر اقتصادی دچار مشکل 
نشوند بســیار تلاش می کردیم. خوشبختانه ما 
موفق شدیم. ضریب اشغال هتل های شهر ما از 

9۰ درصد گذشته است.
وی در ادامه تصریح کرد: مغازه داران ما اعلام 
می کنند که ضرر های خود در دوره همه گیری 
را از بین برده اند. شهر ما یکی از مناطق اولویت 
دار برای توســعه اســت. ما بازرگانان داخلی و 
ایرانی را تشویق کردیم که در شهر ما سرمایه 
گــذاری کنند. عادل نجــف زاده، رئیس گروه 
دوستی پارلمانی ایران و ترکیه و محمد فرازمند 
ســفیر ایران در آنکارا برای بازگشایی گذرگاه 
مرزی بســیار کمک کردند. من از آنها تشکر 

می کنم.
گل آچار با اشــاره به اینکه وان با زیبایی های 
تاریخی و طبیعــی خود جاذبه هــای فراوانی 
دارد، گفت: از ماه اکتبر تاکنون تقریبا ۱۶ هزار 
گردشگر ایرانی به شهر ما آمده اند که این تعداد 
بیش از پیش افزایش خواهد یافت. گردشگران 
خریــد خود را انجام می دهنــد و از مکان های 
تاریخی و گردشــگری بازدیــد می کنند. وان 
شهری است که رئیس جمهور ما به آن علاقه 
خاصی دارد و برای آن ارزش قائل است. مردم 
ایران، هم ما را دوست دارند و هم کشورمان را 

دوست دارند.
منبع: خبرگزاری آناتولی ترکیه ��

جشن آذرگان از جشــن های دوازده گانه 
سال و از جمله جشن های آتش است که 
در ستایش ایزد آذر )ایزد همه آتش ها( در 

آذرماه برگزار می شود.
آتــش در نگاه ایرانیان باســتان،  اولین و 
مهم ترین عنصر حیات به شمار می آمد و 
آب پــس از آن در درجه دوم اهمیت قرار 
داشت. عنصری که نور و گرما و روشنی به 
جهان می بخشید و توسط ایزد آذر پاسبانی 
ایرانیان جشــن هایی  ازاین رو،  می شــد. 
موسوم به جشــن آتش داشتند و آذرگان 

یکی از این جشن ها محسوب می شد.
جشن آذرگان در تقارن آذر روز از ماه آذر 
برگزار می شــود که ماه و روز یکی است. 
مردم در این روز به آتشکده ها رفته و پس 
از نیایش به درگاه اهورامزدا و جشــن و 
شادی،  اخگری از آتش مقدس را به نشانه 
تبرک با خود به خانه می آوردند و تا پایان 
فصل ســرما از آن مراقبــت می کردند تا 
خاموش نشــود. در ادامه با داستان کشف 
آتش در شــاهنامه، فلســفه پیدایش این 
جشــن و آداب و رســوم آن بیشتر آشنا 

می شوید.
جشن آذرگان چیست؟ ��

آذرگان، آذرجشن یا به تعبیر برخی منابع 
»آذرخش« از جشن های دوازده گانه سال 
محسوب می شود. ایرانیان هر زمان که نام 
روز و ماه برابر می شد را گرامی داشته و آن 
روز را جشن می گرفتند. بنابراین در سال 
۱2 جشن داشتند که به جشن های ماهانه 

شهرت دارد.
از این رهگــذر، روز نهم از ماه نهم یعنی 
آذر را که روز و ماه موافق می شد،  آذرگان 
یــا آدُرگان می گفتنــد و ایــن روز را به 
برافروختن آتش و جشن و پایکوبی سپری 
می کردند. ابوریحان بیرونی نیز در کتاب 
»آثار الباقیه« آذرگان را این چنین معرفی 

می کند:
روز نهم آذر عیدی اســت که به مناسبت 
توافق دو نام آذرجشن می گویند و در این 
روز به افروختن آتش نیازمند هستند و این 
روز جشن آتش است و به نام فرشته ای که 
به همه آتش ها موکل اســت نامیده شده، 
زرتشت امر کرده در این روز آتشکده ها را 
زیارت کنند و در کارهای جهان مشورت 

نمایند.
آیین کهن آذرگان از جمله جشن های مهم 
و زیبای ایران باستان بود که همچنان در 
برخی از شهرهای ایران و در میان پیروان 
زرتشت پیامبر برگزار می شود. آتَر یا آتَرش 
در اوستا و آتُر یا آتَخش در زبان پهلوی و 
آذر در فارسی،  همگی همان آتش است و 
از آنجایی که در این ماه هوا رو به سردی 
می رود و نیاز مردم به آتش بیشتر می شود،  

آذرماه را ماه آتش می دانند.
نیــاکان این ســرزمین،  ارزش و اهمیت 
بســیاری برای آتش به عنــوان یکی از 
عناصر چهارگانــه حیات قائل بودند. آنان 

آتش را تجلی وجودی خداوند دانسته و در 
ستایش و تجلیل آن،  به هر شیوه ممکن 
اقدام می کردند؛ چراکه روشــنی و آتش و 
نور و خورشید،  همگی از مظاهر رویش و 
بالندگی و حیات بود. مظهری که با قدرت 
خود، همه آثار شرارت و پلیدی و بیماری 
و زشــتی و هرآنچه به اهریمن نســبت 

می دادند را نابود می کرد.
از کهن تریــن ادوار تاریخ نیز، پرســتش 
ســو یا قبله ایرانیان باستان به سوی نور 
و روشــنایی بود. بنابراین انجام مراســم 
دینی،  خواندن نماز و عبادت پروردگار در 
داخل معابد به ســوی آتش فروزان و در 
خارج از آتشکده ها، سوی خورشید،  ماه یا 
هر روشنایی دیگر انجام می گرفت. شائبه 
آتش پرستی ایرانیان از همین جهت اتفاق 
افتاد، به رغم اینکه آنان آتش را نشــانی 
از روشــنی اهورامزدا و قدرت حیات او به 
حســاب می آوردند. به همین دلیل است 
که زرتشــتیان سرودهای ستایش آتش و 
خورشید در اوستای متاخر را نیز در شمار 

نماز های معمول و مهم می دانند.
از سوی دیگر، مردمان ایران باستان، آذر 
را ایزد همه آتش ها می دانستند و به نسبت 
سایر عناصر )آخشیج ها(،  احترام ویژه ای به 
آن گذاشــته و روز نهم آذر را به این ایزد 

اختصاص می دادند.
نــور آتش  در بــاور آنان، نشــانی از آذر 
اهورایی دارد که روشــنایی بخش دل و 
جــان یاران اهورامزدا اســت و وجود آن 
در کالبد دیگر پدیده های هستی، گرمای 
زندگی را جاری می ســازد. ازاین رو، آتش 
را »سوی پرســتش« اهورامزدا دانسته و 
آتش پرستان در آتشکده ها از آن پرستاری 

می کنند. 
جشن آذرگان چه روزی است؟ ��

جشــن آذرگان چنانچــه ذکر شــد،  از 
جشن های ماهیانه ایران باستان به شمار 
می آید کــه در تقارن روز و ماه آذر برگزار 
می شــود. این روز در تقویــم یزدگردی 
)گاهشــمار زرتشــتی( روز نهم آذر و به 
عبارتی آذر روز از آذرماه اســت که روز و 

ماه با هم موافق اند.
در گاه شمار خورشــیدی و تقویم رسمی 
کشور اما،  ســوم آذر را به جشن آذرگان 
اختصاص داده  اند که مصادف با روز آذر از 

ماه آذر در تقویم زرتشتیان می شود.
دلیل این اختلاف ۶ روزه در گاه شمارهای 
جدید و قدیم،  بــه اختلاف عدد روزهای 
سال در گذشــته و امروز مرتبط است. در 
سال نمای قدیم، همه ۱2 ماه سال را 3۰ 
روزه در نظر می گرفتند؛ اما ترتیب روزها 
در تقویم هجری خورشیدی متفاوت بوده 
و ۶ ماه نخست ســال را 3۱ روز و ۶ ماه 
دوم را 3۰ روز ثبــت کرده انــد. ازاین رو،  
جشــن آذرگان نیز چون دیگر جشن های 
دوازده گانه سال، ۶ روز به عقب آمده و در 

روز سوم آذر برگزار می شود.

آیین بزرگداشت نور و روشنی چیست

آیین کهن آذرگان

آخرین وضعیت واکسن کرونا برای حجاج ایرانی
شرط عربستان برای ورود مسافران و زائرانی که یکی 
از چهار نوع واکســن کووید مورد تایید این کشــور را 
زده اند، ســازمان حج و زیارت ایران را بر آن داشــت تا 
دســتورالعمل جدیدی درباره واکسیناســیون حاجی ها 
بدهد. فایزر، مدرنا، جانسون و آسترازنکا، چهار واکسن 
کرونا اســت که وزارت بهداشــت عربستان برای ورود 
مسافران و زائران خارجی به این کشور تایید کرده است. 
عربســتان با همین مقررات، حج عمره را پس از یک 
ســال وقفه، با حضور زائران خارجی برگزار کرده است. 
البته در مقررات سفر به این کشور آمده است مسافران و 
زائرانی که دو دُز واکسن »سینوفارم« یا »سینوواک« را 
کامل تزریق کرده باشند، در صورت دریافت دُز اضافی 
از بین یکی از چهار نوع واکسنی که در عربستان تایید 
شــده است می توانند به این کشــور سفر کنند. چندی 
پیش نیز وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 
ایران اطلاعیه ای صادر کرد که بر آن اساس، به افرادی 
که به دلیل اضطرارِ ســفر و عدم قبول نوع واکســن 
دریافتی توسط کشور مقصد، دچار مشکل شده اند مجوز 
تزریق یک یا دو نوبت واکسن آسترازنکا به عنوان نوبت 
دوم یا سوم به صورت موردی و بعد از بیان هشدارهای 
لازم در خصوص عوارض احتمالی و اخذ تاییدیه رضایت 
آگاهانه از فرد را داده است. سپس شرکت ها و کارگزاران 
زیارتی اطلاعیه ای را از سازمان و اداره های حج و زیارت 
دریافــت کردند که به زائران توصیــه می کند مقررات 
دولت عربســتان را که ورود به این کشور را به تزریق 
دُز یادآور از بین واکسن های مورد تایید وزارت بهداشت 
خود منوط کرده است، در زمان تزریق واکسن به ویژه دُز 
ســوم یا همان یادآور، مدنظر داشته باشند. اکبر رضایی 
ـ معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت ـ درباره این 
دستورالعمل و تصمیمی که برای واکسن زائران با توجه 
به مقررات جدید عربســتان گرفته شــده است،   اظهار 
کرد: پیرو دســتورالعمل وزارت بهداشت درباره تزریق 
واکسن افرادی که قصد سفر به خارج از کشور را دارند، 
ســازمان حج و زیارت نیز اعلام کرد به توجه به این که 
هنوز وضعیت حج و همچنین تاریخ مذاکرات حج ایران 
و عربستان مشخص نشده اســت، اداره های استانی و 
کارگزاران زیارتی به افرادی که قبلا برای حج ثبت نام 
کرده اند و در نوبت تشــرف هستند و از طرفی، مشمول 
فراخوان وزارت بهداشــت می شــوند، برای دُز سوم یا 
همان یادآور از واکســنی اســتفاده کنند که مورد تایید 
وزارت بهداشت عربســتان است. او همچنین گفت: با 
توجه به اعلام قبلی سازمان حج و زیارت، در حج آینده 
اولویت با افرادی است که سال ۱399 قرار بود عازم حج 
شوند، اما با همه گیری کرونا و محدودیت عربستان این 
فرصت را از دســت دادند. این افراد هزینه سفر حج را 
پرداخته اند، اما از آن جا که سهمیه حج آینده هنوز معلوم 

نیست و ما نمی دانیم چه تعداد از آن افراد قرار است به 
حج اعزام شوند، بنابراین توصیه کردیم حالا که تزریق 
دز سوم در کشور برای یک سری از گروه های سنی آغاز 
شده است،   در زمان تزریق دُز سوم واکسن کووید حتما 
قوانین کشور میزبان را مدنظر قرار دهند. رضایی اضافه 
کــرد: برای افرادی هم که به لحاظ زمانی هنوز امکان 
دریافت دُز سوم را ندارند، با هماهنگی وزارت بهداشت 
در آینده برنامه ریزی می کنیم. در دســتورالعملی که به 
دست کارگزاران و آژانس های زیارتی رسیده، آمده است: 
»از آن جا کــه برنامه ریزی عملیات حج تمتع ۱۴۰۱ در 
دستور کار سازمان حج و زیارت است و یکی از مواردی 
که به طور ویژه مدنظر اســت، موضوع واکسیناســیون 
کرونا آن هم با درنظر گرفتن قوانین کشــور عربستان 
اســت و براســاس قوانین فعلی، ورود اتباع کشورهای 
مختف برای انجام مناسک حج تمتع و یا عمره مفرده 
مشــروط به تزریق دو دز واکسن از واکسن های مورد 
تایید وزارت بهداشــت این کشور اســت و از آن جا که 
بســیاری از مردم کشورهای مختلف، از جمله ایران در 
برنامه واکسیناسیون سراسری خود از برندهای مختلف 
استفاده می کنند، بر همین اساس دولت عربستان ورود 
به این کشــور را برای این دســته از افراد به تزریق دُز 
یادآور از واکســن های مورد تایید وزارت بهداشت خود 
منوط کرده اســت. نظر به این که از واکسن های مورد 
تایید وزارت بهداشــت کشــور میزبان، تنها واکســن 
»آسترازنکا«، در ســبد واکسیناسیون کشورمان است؛ 
لذا موارد زیر برای اقدام لازم و آگاهی بخشــی شایسته 
به ثبت نام شدگان و متقاضیان سفر حج ابلاغ می شود: 
افرادی که در برنامه واکسیناســیون کشوری هر دو دُز 
واکسن خود را از واکسن »آسترازنکا« تزریق کرده اند، 
به اقدام خاصی نیاز ندارند و مطابق دســتورالعملی که 
در ایــن خصوص ابلاغ خواهد شــد، اقدام می کنند. به 
افرادی که دو دُز واکســن خود را از ســایر واکسن ها 
دریافت کرده اند و در حال حاضر جزو گروهی هســتند 
کــه در فراخوان وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی در گروه های مشمول دریافت دُز یادآور هستند، 
توصیه می شــود تا دُز یادآور را از واکسن »آسترازنکا« 
مطابق با شرایط اعلام شــده از سوی وزارت بهداشت، 
تزریق کنند. به منظور پیش بینی تأمین واکســن مورد 
نیاز برای افرادی که تا فروردین ۱۴۰۱ مشمول دریافت 
دُز یادآور نمی شوند با وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی مکاتبه شــده است تا این دسته از افراد بتوانند 
در فروردین ماه ســال آینده دُز ســوم واکسن خود را از 
واکسن آســترازنکا تزریق کنند. اداره های حج و زیارت 
همچنین از دفاتر زیارتی و کارگزاران حج خواسته اند از 
هم اکنون نسبت به اطلاع رسانی به متقاضیان حج تمتع 
۱۴۰۱ اقدام کنند تا با درنظر گرفتن شرایط اعلام شده و 

در فرصت مناسب به ایمن سازی خود در مقابل بیماری 
کووید اقدام کنند. در این دستورالعمل همچنین یادآور 
شــده است: اعزام متقاضیان حج تمتع در سال آینده به 
امضای تفاهم نامه بین ســازمان حج و زیارت و وزارت 
حج و عمره عربستان و به میزان سهمیه مورد توافق و 
مطابق تعلیمات ابلاغی از سوی وزارت حج و عمره این 
کشــور منوط خواهد بود.« رضایی، معاون حج و زیارت 
درباره زمان مذاکره با وزارت حج عربســتان نیز گفت: 
تاریخ مذاکرات حج ایران و عربســتان هنوز مشخص 
نشده و معمولا در ماه ربیع الاول دعوتنامه را به کشورها 
می فرستند و بعد به ترتیب، دیدار و مذاکره با کشورها را 
آغاز می کنند. او اضافه کرد: درباره حج آینده و تصمیم 
عربستان هنوز اظهارنظری نشده است. رضایی درباره 
حضور ایران در عمره با توجه به پذیرش زائران خارجی 
در عربســتان نیز اظهار کرد: لازمه ازسرگیری عمره، 
حمایت کنسولی از زائران ایرانی است، به محض این که 
این موضوع بین دو کشور به سرانجام برسد، ما آمادگی 
حضور در عمره را خواهیم داشــت. بنا بر اعلام سازمان 
حج و زیارت در ســال 98، حــدود 7۴ هزار و 8۰۰ زائر 
برای حج 99 ثبت نام کرده و هزینه این ســفر را کامل 
پرداخته اند که حضور آن ها در مراســم آن سال و حتی 
ســال بعد، تحت تاثیر همه گیری کرونا و بســته شدن 
مرزهای عربســتان به روی همه مسافران خارجی قرار 
گرفت. سازمان حج و زیارت اعلام کرده با از سرگیری 
ســفر حج،   مطابق با سهمیه ایران، اولویت اعزام با این 
افراد خواهد بود. عربستان در دو سال گذشته، حج را به 
صورت محدود با حضور زائران مقیم این کشور و بدون 
زائران خارجی برگزار کرده است، اما برای مراسم عمره 
مجوز حضور بــه زائران خارجی را که یکی از آن چهار 
نوع واکســن کووید را تزریق کرده اند، داده است. ایران 
اگرچه فرصت حضور در عمره امسال را با توجه به حل 
نشدن مســائل دیپلماتیک و کنسولی بین دو کشور از 
دست داده اســت، اما انتظار و امید دارد در حج ۱۴۰۱ 

حضور داشته باشد.
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تحلیل روز

به دلیل فراهم نبودن زمینه هــا و امکانات لازم برای 
افزایش ســالمندان کشــور طی 2۰ تا 3۰ سال آینده، 
دردســرهای بزرگی در انتظار متولدین پر شــمار دهه 

شصت خواهد بود.
»ایران طی 2۰ ســال آینده دچار بحران ســالمندی 
می شــود« این گــزاره کلیــدی را این روزها بســیار 
می شــنویم. انقدر گفته اند که برایمان به یک کلیشــه 
مبدل شده، حتی فراموش می کنیم که ممکن است من 
نویســنده یا شما مخاطب که در حال مطالعه این متن 

هستید نیز در کانون این بحران قرار بگیریم!
طبق گزارش ســازمان بهداشــت جهانی )WHO( در 
3۰ ســال آینده جمعیت سالمند در کشورهای در حال 
توســعه 8۰ درصد جمعیت سالمندان جهان را تشکیل 

می دهد.
موضــوع افزایش ســالمندان در جهان برای کشــور 
ایــران دغدغه های مضاعفی را می تواند ایجاد کند چرا 
که مشــکلات اقتصادی و کمبــود زمینه های لازم را 
نیز تجربه می کنیم. به این فهرســت باید مشــکلات 
صندوق های بازنشستگی را هم که یک بحران بزرگ 
برای دولت ها محســوب می شود و خانواده هایی که در 

معیشت امروزشان مانده اند افزود.
براســاس گزارش مرکــز آمار ایــران جمعیت بالای 
۶۰ ســال تا ســال ۱۴2۵ چهاربرابر می شود و به ۱7 
میلیون نفر می رســد. در چنین شرایطی جامعه شناسان 
و اقتصاددان ها بیش از ســایر اقشــار نسبت به بحران 
ســالمندی در ایران هشــدار می دهنــد. آنچه در این 
میــان بیش از همه جلب توجــه می کند ناموفق بودن 
و کم رنگ بودن سیاست گذاری ها برای قشر سالمندان 
اســت. به عنوان مثال می توان از آمــاده نبودن مراکز 
مناســب برای ســالمندان یا مراکز نگهداری از آنها یا 
وضعیت شهرسازی، خدمات بیمه ای سخن گفت. حتی 

می توان گفت شرایط فرهنگی خانواده ها برای مواجهه 
با این واقعیت درباره والدین سالمندشــان چندان آماده 

نیست.
ایران در دوران پنجره جمعیتی ��

ایــران در حال حاضر در دوران پنجــره جمعیتی خود 
به ســر می برد و گفته می شــود تا ســال 2۰۴۰ این 
وضعیت پابرجاســت، یکی از نــکات مهم در این بازه 
زمانی اســتفاده از فرصت هاســت، ضمــن اینکه باید 
برای تغییرات آتی و افزایش قشــر ســالمند در کشور 

برنامه ریزی شود.
متاســفانه در برنامه ششم توســعه هم هیچ سیاست 
مشخصی برای ســالمندان تدوین نشده و لازم است 
در برنامه هفتم توســعه حداقل این موضوع لحاظ شود 
تا فرصت باقیمانده ســوخت نشود. ضمن اینکه از ۱2 
ســال پیش )سال 89( قرار بوده ســندی جامع تحت 
عنوان »سند راهبردی سالمندان« تهیه شود که هنوز 
از تهیه آن خبری نیســت!این در حالی اســت که در 
همان ســال 89 مرکز پژوهش های مجلس گزارشی 
منتشر کرد و در آن نسبت به پیر شدن جمعیت هشدار 
داد. از زمان تهیه این گزارش بیش از یک دهه گذشته 
اســت و همان طور که در بالا یادآوری شــد هنوز از 
برنامه ریزی های لازم برای موضوع بحران ســالمندی 
در ایران خبری نیســت که نیست. یکی از محورهایی 
کــه گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس به آن تاکید 
داشــت اختلالات حرکتی در سالمندان بود که نیازمند 

تدابیری برای رسیدگی به آنهاست.
چند ابهام درباره وضعیت سالمندان آینده ��

کمرنگ شــدن ارزش های اخلاقی در جامعه نسبت به 
ســالمندان هم از موضوعاتی است که آینده سالمندان 
کشــور را دچار ابهام و پیچیدگی کرده اســت. زمانی 
احترام به ســالمندان در سطح شــهر و اماکن عمومی 
یک وظیفه اخلاقی دانسته می شد اما چنین ارزش هایی 
متاسفانه در حال رنگ باختن است و با ازدیاد سالمندان 
جامعه در آینده رسیدگی کم و نامناسب به وضعیت آنها 

می تواند وضعیت شان را به مراتب بدتر کند.

همان طور که اشــاره شــد آماده بودن زیرساخت های 
شهری، وضعیت حمل و نقل سالمندان در کلانشهرها، 
شهرســازی بدون در نظر گرفتن زیست راحت سالمند 
و دسترســی به خدمــات بهداشــتی و … از جمله 
موضوعات مهم بحران سالمندی در آینده است. حتی 
برای تفریح و اوقات فراغت ســالمندان در آینده ایران 
نیز به شکل شایسته چاره اندیشی نشده است و به نظر 
می آید تدوین ســند جامع مرتبط با سالمندان به شرط 

قابلیت اجرایی داشتن می تواند کمک خوبی باشد.
صندوق های بازنشستگی درگیر بحران ��

یکی دیگر از موضوعاتی که وضعیت ســالمندان آینده 
را دچار ابهام کرده اســت، شرایط معیشتی و بیمه های 
آنهاست. به گفته مقامات وزارت بهداشت امروز حدود 
3۰ درصد سالمندان بیکار هستند و عایدی ندارند و از 
پوشش های بیمه برخوردار نیستند. قابل پیش بینی است 
در آینده با افزایش تعداد سالمندان به این آمارها بازهم 
افزوده می شــود، در حالی که صندوق های بازنشستگی 
بیمه همین امروز هم شــرایط خوبــی ندارند و به نظر 
می رســد از حالا دولت ها باید بــرای مدیریت اوضاع 
برنامــه ریزی کنند.طبق یک گزارش آماری دیگر 7۰ 
درصد سالمندان کشــور درحال حاضر از پوشش بیمه 
تکمیلی برخوردار نیســتند. در چنین شرایطی یکی از 
پیشنهادات که از ســوی کارشناسان اقتصادی مطرح 
می شود بالا بردن ســن بازنشستگی در آینده نزدیک 
است تا از بار مالی هزینه های مالی دولتی کاسته شود. 
به عبارتی چنین پیشنهاداتی مطرح می شود تا افراد به 
جای دریافت کننده خدمات از دولت و بیمه ها، پرداخت 
کننده صورت حساب های آنها باشند. اگر پیشنهاد فوق 
در آینده به یک سیاســت گذاری تبدیل شــود، که به 
نظــر روزی این اتفاق می افتد، لازم اســت برای افت 
توانایی ســالمندانی که چه بسا مجبور می شوند تا آخر 
عمر شــاغل باشند نیز فکری شــود تا حداقل بخشی 
از درآمدهــای افــراد که قرار اســت در صندوق های 
 بازنشســتگی ذخیره و ســرمایه گذاری شــود از گزند 

رانت خواری در امان بماند.

دردسرهای پیری برای دهه شصتی ها

نگاه روز

آیا رهبری آمریکا بر جهان 
پایان یافته است؟

در بیســت و هشتمین نشســت بین المللی والدای در سوچی 
رئیس جمهور پوتین در اشــاره به پایان یافتن رهبری آمریکا 
بر جهان و نقش نوظهور رقبای دیگر این کشور، جهانی چند 

قطبی را بشارت داد.
بعد از خــروج ایالات متحده آمریکا از افغانســتان و کاهش 
نفوذش در عراق و ســوریه و نیز پشــت کردن این کشــور 
به بســیاری از کانون های تنش در جهــان، آمریکا همچون 
ســالخورده ای به نظر می رســد که به بازنشستگی رسیده و 
برای رهبران این کشــور دشوار است حمایتی مردمی را برای 
هرگونه جنگ جدیدی در منطقه بسیج کنند. این بازنشستگی 
زودهنگام بســیاری )از روســیه و چین گرفته تا ایران( را به 
سمت پر کردن جای خالی این کشور و بازپس گرفتن عظمت 

گذشته خود سوق داده است. 
از ایــران شــروع می کنیم که ضعیف تریــن حلقه در ائتلاف 
)مسکو – پکن - تهران( است. ایران با خوانش این تحولات 
به سمت بازپس گرفتن عظمت امپراطوری ایران حرکت کرد. 
از خروج آمریکا از توافق هسته ای استفاده کرد و غنی سازی 
با غنای 3,۶7 را به بیست درصد رساند و سپس در پی تمرکز 
بر تاسیســات نطنز این میزان را به شصت درصد رساند. این 
افزایش سطح غنی سازی پاسخی از سوی ایران و در راستای 
به چالش کشــیدن اسرائیل بود. همچنین پیام فشاری بود که 
ایران به غرب ارسال کرده مبنی بر اینکه ایران قدرتمند است 
و با روسیه و چین ائتلافی راهبردی دارد؛ در نتیجه بازگشتش 
به مذاکرات هســته ای دست خالی نخواهد بود بلکه از عوامل 
قدرتی برخوردی اســت که به این کشور اجازه نشستن کنار 

بزرگان و بازی با آنها را اعطا می کند.
درســت اســت که ســلاح تحریم ها اقتصاد ایران را از پای 
درآورده؛ اما تهران به سیاســت بــازی لپه پرتگاه و دور زدن 
تحریم ها ادامه داده است. این کشور مرزهایی باز برای عبور 
از ایــران تا دریــای مدیترانه از طریق شــبه نظامیان ولایی 
وابســته به خود در عراق، لبنان و سوریه دارد. به وسیله این 
شــبه نظامیان مرزهای این کشــورها را درهم شکسته و در 

نتیجه می تواند با آزادی انواع سلاح و کالا را جابه جا کند.
ایران در دروازه آمریکا گل های متعددی به ثمر رسانده است. 
بــه گونه ای که این تصور به وجود می آید که ایران تبدیل به 
قدرتی بزرگ شده اســت در حالی که اینگونه نیست. با این 
وجود، چشــم پوشی آمریکا از اقدامات ایران به خاطر سرگرم 
بودنــش به قضایای راهبردی دیگر بزرگترین تشــویق برای 
ادامه دادن به طرح توسعه طلبی اش است. از جمله امتیازهایی 
که ایران وارد دروازه آمریکا کرد توقیف کشتی هایی است که 
از خلیــج فارس عبور می کنند. تعرض قایق های جنگی ایران 
به کشــتی های آمریکایی و قبل از آن ســرنگونی هواپیمای 
شناســایی آمریکا و تحریــک بازوهایش در یمن برای هدف 
قرار دادن تاسیســات نفتی عربستان قرار دارند. در عراق نیز 
بازوهای ایران پایگاه های آمریکایی و حتی اطراف ســفارت 
این کشور را در بغداد هدف قرار می دادند. اخیرا نیز تنش زایی 
ایران علیه منافع آمریکا به عرصه سوریه رسیده است. به این 
ترتیــب که پایگاه التنف هدف قــرار گرفت. علی رغم اینکه 
هیچ طرفی مســئولیت آن را برعهده نگرفته؛ اما واشنگتن به 

خوبی از عامل آن باخبر است.
درباره بازگشت به توافق هسته ای نیز ایران شرط های آمریکا 
را نپذیرفته اســت و بازگشــت به توافق 2۰۱۵  را اساس راه 
حل می داند. درکنار آن خواستار لغو تمام تحریم ها و تضمین 
دولت آمریکا برای عدم خروج دوباره از آن اســت. این کشور 
همچنین پرداختن به مســئله موشــکی و توسعه نفوذش در 
کشــورهای عربی را نپذیرفته اســت. حتی متحد ایران یعنی 
بشار اســد نیز اکنون از رویارویی با حضور آمریکا در سوریه 

صحبت می کند.
روسیه نیز توانسته اســت آمریکا را مجبور کند حضورش در 
آب های گرم دریای مدیترانه را به رسمیت بشناسد. همچنین 
توانســت قطعنامه های آمریکا در شورای امنیت در خصوص 
ســوریه را به تعطیلی بکشاند. روسیه شانزده بار در این راستا 
از حق وتوی خود اســتفاده کرده اســت. با این حال بسیاری 
از ناظران تاکید می کنند آمریــکا همچنان قدرت برتر جهان 
اســت. با وجود اینکــه پوتین جهان جند قطبی را بشــارت 
می دهــد و دائما قدرت هســته ای بودن روســیه را یادآوری 
می کنــد؛ اما بودجه نظامی، اقتصادی و راهبردی آمریکا قابل 
مقایسه با روســیه نیست و چشم پوشــی آمریکا از اقدامات 
ایران و روســیه به این خاطر است که این کشور خود را برای 
رویارویی با غول چینی آماده می کند. تشکیل ائتلاف اوکاس 
)آمریکا، انگلیس و استرالیا( زمینه سازی برای پایان دادن به 
توسعه نفوذ چین است. این ائتلاف به واشنگتن آزادی حضور 
در اقیانوس آرام و مناطق نزدیــک به چین را می دهد. حتی 
بســیاری باور دارند خروج آمریکا از افغانستان به ضرر چین و 

روسیه خواهد بود.
منبع: القدس العربی  ��

مصطفى الفرحات
تحلیلگر سیاسی

یادداشت

پیشنهاد اروپایی طرح موقت امریکا 
به ایران

آمریکا به دنبال یک توافق موقت با ایران اســت تا زمان لازم 
برای گفت وگو بر سر یک توافق بهتر را بدست آورد. سه منبع 
آمریکایی و اسرائیلی به باراک راوید، خبرنگار آکسیوس در تل 
آویو گفتند که جِیک سولیوان، مشاور امنیت ملی ایالات متحده 
امریکا در گفت وگو با همتای اســرائیلی اش این ایده را پیش 
کشیده که یک توافق موقت با ایران به دست آید تا زمان لازم 

برای گفت وگوهای هسته ای فراهم شود.
ایــن هنوز یک ایده نارس اســت و دولــت بایدن همچنان 
پافشــاری دارد که توافق هسته ای 2۰۱۵، به طور کامل احیا 
شود اما با توجه به برنامه از سرگیری گفت وگوهای هسته ای 
در 29 نوامبر، این پیشنهاد دست کم فرصتی فراهم می آورد 
تا در درون دولت امریکا روی آن کار شــود.در پشت صحنه و 
در چند هفته اخیر، جِیک سولیوان مشاور امنیت ملی آمریکا در 
گفت وگویی با ایال هولاتا، همتای اسرائیلی اش، این ایده را 
پیش کشــیده است که توافق موقتی با ایران به دست آید. دو 
منبع آمریکایی آشــنا به این گفت وگوی تلفنی می گویند که 
این دو در حال انجام یک "طوفان ذهنی" بودند که ســولیوان 
این ایده را که یکی از متحــدان اروپایی آمریکا مطرح کرده 
است، پیش کشــید. منطق چنین توافق موقتی این است که 
پیشرفت های هســته ای ایران که از نگاه امریکا دراماتیک 
هستند غنی سازی این کشور را بسیار به سطح مورد نیاز برای 
سلاح هسته ای نزدیک کرده است. به گفته منابع آمریکایی، 
منظور از چنین ایده ای آن است که در برابر توقف غنی سازی 
۶۰ درصدی ایران، آمریــکا و متحدانش برخی از منابع مالی 
مسدود شده ایران را آزاد کنند تا معافیت های تحریمی برای 
کالاهای بشردوستانه فراهم شود. در سوی دیگر، به گفته یک 
مقام رســمی اسرائیلی، هولاتا به سولیوان گفته است که فکر 
نمی کند این ایده خوبی باشد و بر نگرانی اسرائیل تاکید کرده 
که ممکن اســت هر گونه توافق موقتی، به یک توافق دائمی 
تبدیل شود و به ایران اجازه می دهد که زیرساخت های هسته 
ای اش و ذخیره اورانیومش را نگه دارد. یک منبع آگاه اسرائیلی 
همچنین گفت که هولاتا روز ســه شنبه در یک گفت وگوی 
تلفنی دیگر با سولیوان، تاکید کرد که آمریکا و متحدان اروپایی 
اش باید برای صدور یک قطعنامه محکومیت ایران در جلسه 
هفته آینده شورای حکام انرژی هسته ای فشار بیاورند. چنین 
کاری تنها چند روز پیش از آغاز دوباره گفت وگوهای هســته 
ای است. یک سخنگوی شــورای امنیت ملی اسرائیل گفت 
که جزئیات این گزارش، غیردقیق است اما مشخص نکرد که 
کدام بخش آن دقیق نیست و تکذیب نکرد که ایده یک توافق 
موقت با ایران به بحث گذاشــته شده است. به گفته آن مقام 
رسمی اسرائیلی، هولاتا و لاپید، وزیر امور خارجه اسرائیل، در 
دیدار این هفته خود با رابرت مالی، مســئول پرونده ایران در 
وزارت امور خارجه ایالات متحده تاکید داشــتند که آمریکا به 
جای کاهش فشار باید برای بازگرداندن ایران به توافق هسته 
ای، بر فشــارها بیفزاید. مالی هم این نکته را روشن کرد که 
دولت بایدن هم فکر می کند که فشار بیشتر بر ایران ضرورت 
دارد اما تنها اختلاف بر ســر زمان اتخاذ گام های بیشتر علیه 
ایران است. یک منبع رسمی آمریکایی آشنا با سیاست دولت 
بایدن می گوید که رویکرد آمریکا این است که با حسن نیت 
وارد گفت وگوهای وین شود و ببیند ایران چه پیشنهادی دارد. 
اگر ایرانی ها، درخواست های تندی داشتند، این امکان وجود 
دارد کــه آمریکا هم تلاش کند همراه بــا دیگر قدرت های 
جهانی از جمله روسیه و چین، فشارها بر ایران را افزایش دهد.

منبع: اکسیوس ��

التهــاب می تواند منجر به ظهور مجموعه ای از شــرایط 
خطرناک برای سلامتی افراد شده و باعث از بین رفتن بافت 
عضلانی شــود. تحقیقات جدید نشان می دهد که ورزش 
راهــی موثر برای مبارزه با التهاب مزمن اســت.  محققان 
دانشــگاه دوک در این باره می گویند که التهاب زمانی رخ 
می دهد که سیستم ایمنی بدن ما به آسیب بافتی یا باکتری 
پاسخ می دهد. با این حال، گاهی اوقات سیستم ایمنی بیش 
از حد واکنش نشــان داده و به سلول های خود حمله می 
کند، مانند حملات شدید ســیتوکین مرگبار ناشی از ابتلا 
به ویروس کووید-۱9.برخی از بیماری  ها، مانند آرتریت و 
ســارکوپنی، نیز منجر به التهاب مزمن می  شوند که باعث 
می  شــود عضلات به آرامی تحلیل بروند. مولکولی به نام 
اینترفــرون گاما )interferon gamma( به عنوان یکی از 
اصلی ترین مقصران انواع مختلف ضعف و اختلال عملکرد 

عضلانی شناخته می شود.

ورزش باعث کاهش التهاب در بدن می شود
پژوهش های پیشین نشان می  دهند که تجمع غیرطبیعی 
پلاک آمیلوئید در مغز باعث بیماری آلزایمر می  شــود. در 
نقطه مقابل، تحقیقات جدید عدم توانایی سلول ها در تمیز 
کردن خودشــان را به عنوان دلیل احتمالی بیماری آلزایمر 
معرفی می کند. علاوه بر علایم زوال عقل، پزشــکان در 
صورت یافتن ترکیبــی از پلاک  های آمیلوئید و گره  های 
نوروفیبریلاری در مغز، می توانند آلزایمر قطعی را تشخیص 
دهند. پلاک هــای تجمعــی از پپتایدهــای آمیلوئیدی 
)amyloid peptides( بوده و گره ها بیشتر از پروتئینی به 

نام تاو )tau( ساخته شده اند. 
پروفســور رایان جولیان )Ryan Julian( اســتاد دانشگاه 
کالیفرنیا و سرپرســت تیم تحقیقاتی در این باره می گوید: 
تقریباً 2۰ درصد از مردم دارای پلاک های مغزی هســتند 
اما هیچ نشــانه ای از زوال عقل ندارند. این موضوع نشان 
می دهد که خود پلاک  ها علت بیماری آلزایمر نیستند.    

علت بالقوه بیماری آلزایمر کشف شد
پژوهشــگران آمریکایی در پروژه جدید خود به بررســی تاثیر 
ژن و شــرایط محیطی بر شــاد بودن افراد پرداخته اند. به نقل 
از نوروســاینس نیوز، مفهوم "خودیــاری")Self-help( که در 
حال رونق اســت، با پژوهش در مورد روانشناسی مثبت تقویت 
می شــود. در عین حال، میزان اضطراب، افسردگی و خودآزاری 
همچنان در سرتاسر جهان رو به افزایش است. آیا می توان گفت 
که با وجود این پیشرفت ها در روان شناسی، ما محکوم به ناراحت 
بودن هستیم؟ مقاله تأثیرگذار پژوهشگران "دانشگاه کالیفرنیا، 
ریورســاید")UCR(، "دانشگاه کالیفرنیا، سن دیگو")UCSD( و 
"دانشــگاه میزوری")University of Missouri( که در ســال 
 "Review of General Psychology" مجلــه  در   2۰۰۵
منتشــر شد، نشــان داد که ۵۰ درصد از شادی افراد توسط ژن 
آنها تعیین می شود، ۱۰ درصد به شرایط آنها بستگی دارد و ۴۰ 
درصد تحت تاثیر "فعالیت عمدی")intentional activity( که 

عمدتا مثبت یا منفی بودن است، قرار می گیرد. 

آیا شاد بودن به ژنتیک وابسته است؟

محققان دانشگاه "پرینستون" موفق شدند ترکیبی را کشف 
کرده اند که ژن مرکزی متاســتاز بسیاری از سرطان های 
شایع را هدف قرار می دهد. به نقل از نیو اطلس، راه های 
مرموز گسترش سرطان در بدن در فرآیندی که به عنوان 
"متاستاز" شناخته می شود، همان چیزی است که می تواند 
سرطان را به دشــمنی بزرگ تبدیل کند که مبارزه با آن 
را دشوار می کند. محققان دانشــگاه "پرینستون" که در 
این زمینه کار می کنند، بیش از ۱۵ ســال است که روی 
این موضوع تمرکز کرده انــد و بر روی یک ژن مرکزی 
در توانایی اکثر ســرطان های شایع برای متاستاز متمرکز 
شــده اند. آنها اکنون آنچه را که به عنــوان یک "گلوله 
نقره ای" توصیف می کنند، به شــکل یک ترکیب کشف 
کرده اند که می تواند این ژن را در موش ها و بافت انسان از 
کار بیندازد و احتمالا آزمایش های بالینی آن نیز به زودی 

انجام شود تا تاثیر مستقیم آن روی انسان بررسی شود.

غیر فعال کردن ژن مسئول گسترش انواع سرطان
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